
مدیرکل دفتر فناوری و نوآوری وزارت صمت گفت: رشد سریع اقتصادی مستلزم 
توسعه توانمندی فناوری و نوآوری در بنگاه های متوسط و بزرگ است که به طور 
دقیق روح بیانات رهبر معظم انقلاب در نامگذاری امسال و تأکید ایشان بر تولید 
مبتنی بر دانش است. »علی بابایی« ، افزود: تجربه کشورهایی که توانسته اند به رشد 
سریع و پایدار اقتصادی دست یابند، نشان می دهد که آغاز این فرآیند رشد سریع 
درگرو توسعه توانمندی فناوری و نوآوری بنگاه ها به همراه رویکرد حفظ رشد صادرات 
بوده است، زیرا صنایع کشور، بدون توسعه توانمندی های نوآوری، قادر به حرکت به 

سمت افزایش بهره وری، رقابت پذیری و صادرات نخواهند بود.
وی تصریح کرد: درواقع با داشتن صنعتی که موتور توسعه آن فناوری و نوآوری 
باشد، می توانیم به تولید محصولات جدید دست یافته، هزینه تولید را کاهش داده و 
کیفیت محصولات را بالاتر برده و از این طریق در کالاهای وارداتی و حضور در 
بازارهای صادراتی و بین المللی به رقابت پذیری برسیم؛ اما اکنون بسیاری از صنایع 
ما به علت ضعف جدی در حوزه تولید محصول جدید، هزینه تولید، کیفیت، نوع 

طراحی و غیره نسبت به آزاد شدن واردات و کاهش تعرفه ها بسیار شکننده اند.
مدیرکل دفتر فناوری و نوآوری وزارت صمت ادامه داد: در چهار دهه اخیر، سرمنشأ 
همه مشکلات اقتصادی ما ارز دولتی بوده است؛ ارزی که در نهایت به تورم یا واردات 
بی رویه می انجامد یا به علت آسیب پذیری بالا در برابر تحریم ها، منجر به نوسانات 
جدی کالاهای اساسی می شود؛ بنابراین بنگاه فناور و نوآور، دارای قدرت رقابت پذیری 
در سطح بین المللی است که سود مستقیم آن برای کشور، خلق ارز صنعتی- 

خصوصی خواهد بود.
بابایی یادآور شد: تجربه کشورهای پیشرفته صنعتی نیز نشان می دهد که فناوری 
شکل گرفته در بخش خصوصی، منجر به قدرت فناوری در بخش نظامی نیز می شود، 
اکنون نیز بسیاری از فناوری های دارای کاربرد نظامی درحال توسعه از سوی 
شرکت هایی مانند گوگل، مایکروسافت، فیسبوک و آی بی ام و غیره ارائه شده است؛ 
مثال دیگر در این زمینه فناوری استخراج نفت شیل بود که کل معادلات جهانی و 

روابط قدرت در سطح جهان را تغییر داد.
وی بیان داشت: فناوری و نوآوری، حتی می تواند به خلق یک جامعه انسانی تر 
کمک شایانی کند؛ برای مثال در موضوعات زیست محیطی، فناوری و نوآوری 
می تواند نجات بخش باشد، زیرا فناوری تزریق آب سطحی به آبخوان های طبیعی، 
می تواند مانع از هدر رفت میلیاردها مترمکعب آب سطحی از کشور شود؛ در حوزه 
پسماند و کاهش مصرف انرژی و غیره نیز همین گونه است، حتی فناوری و نوآوری 
می تواند منجر به تحقق کار شایسته شود، یعنی انسان شغلی داشته باشد که درشان 

انسان است و بسیاری از کارهای پست به ماشین ها سپرده شوند.
مدیرکل دفتر فناوری و نوآوری وزارت صمت عنوان داشت: امسال به علت تأکید 
رهبر معظم انقلاب بر موضوع دانش بنیان شدن صنایع و تولید و بنگاه های بزرگ، 
شاهد یک نقطه عطف هستیم، زیرا تا سال های پیش، تمرکز روی دانشگاه ها و یا بر 
شرکت های زایشی کوچک دانشگاهی بود، اما در کشورهای پیشرو صنعتی، سهم 
تحقیقات بخش بنگاه های )کسب وکارها( متوسط و بزرگ به صورت متوسط نزدیک 
۷۰ درصد، سهم دولت کمتر از ۱۵ درصد و سهم بخش دانشگاهی نیز در حدود ۱۵ 

درصد است.
    یک تریلیون دلار، هزینه کرد تحقیق و توسعه صنعتی در جهان

وی اضافه کرد: اکنون برآوردها از کل میزان هزینه کرد تحقیق و توسعه صنعتی 
در جهان، حدود یک تریلیون دلار است که حدود ۲۰ درصد از این میزان را فقط ۲۰ 
شرکت بسیار بزرگ دنیا بر عهده  دارند و این نشان دهنده اهمیت شرکت های بزرگ 

در ایجاد تقاضا برای دانش و جهت دهی فناوری های آینده است.
بابایی، تمرکز بر فناوری و نوآوری در بنگاه ها را دارای چند ویژگی مهم دانست و 

افزود: نخست این که بنگاه بهتر از دیگران می تواند از دستاوردهای دانشگاهی استفاده 
کند، زیرا توسعه و ارتقای یک فناوری، حتی اگر از طریق دانشگاه به صنعت 
معرفی شده باشد به انجام تحقیقات و فعالیت های توسعه ای بسیار بیشتری نیاز دارد 

تا بتواند تبدیل به محصول و ارزش افزوده اقتصادی شود.
وی ادامه داد: دوم این که، بنگاه با سرعت بالاتری به توسعه محصولات جدیدی 
می رسد زیرا بخش تحقیق و توسعه درون بنگاهی با فعالیت های تولید و بازاریابی 
درهم تنیده است و از طریق تشکیل گروه های کاری، سرعت نوآوری را افزایش داده 
و به طور مؤثر و به سرعت می تواند مزیت رقابتی ایجاد کند و سوم این که همین 
درهم تنیدگی باعث می شود که بخش های تحقیق و توسعه، بهتر بتوانند مشکلات 
تولید را فهم کرده و بدون درگیر شدن با مسائل پیچیده  مالکیت فکری، اقدام به بهبود 
کیفیت و کاهش قیمت کنند و همه این ها همان خروجی مطلوب مدنظر رهبر معظم 

انقلاب است.
این مسوول وزرات صمت گفت: تاکنون در کشور ابزار تشویقی معناداری برای 
سوق دادن صنایع و بنگاه های کشور به سمت فناوری و نوآوری وجود نداشته است؛ 
ابزار تشویقی معنادار یعنی این که بنگاه ها و صنایع باوجود ریسک شکست بالا در 
حوزه فناوری و نوآوری، احساس کنند که ارزش آن را دارد وارد حوزه تحقیق و توسعه 

برای تولید محصولات جدید و توسعه فرآیندهای جدید شوند.

پایان سلطه گری دلار

مدیرکل دفتر فناوری و نوآوری وزارت صمت:

رشد سریع اقتصادی مستلزم توسعه فناوری و نوآوری 
در بنگاه های متوسط و بزرگ است

مونا رمضانپور
این روزها بازار دلالی خودرو تا حدودی از 
رونق افتاده و در برخی از خودروها شاهد کاهش 
قیمت ها هستیم به طوری که بررسی قیمت ها 
در بازار خرید و فروش خودرو نشان می دهد 
همچنان خبری از معاملات رسمی نیست و گویا 

بازار دلالی تا حدودی از رونق افتاده است.
فروشندگان خودرو معتقدند بخشی از 
متقاضیان خرید خودرو در حال محک زدن 
شانس خود در قرعه کشی سامانه فروش 
یکپارچه خودرو هستند و برخی دیگر هم منتظر 
تعیین تکلیف واردات خودرو هستند که همین 
امر باعث شده تا بازار کساد بوده و خبری از 
معاملات فعال نباشد. تعلل در تدوین آیین نامه 
ورود خودروهای خارجی به کشور، احتمال 
را  واردات  پروسه  در  خودروسازان  حضور 
برخی  برای همین،  است  کرده  پررنگ تر 
شنیده ها حکایت از آن دارد که وزارت صمت با 
هدف حمایت از تولید، سهمیه ویژه ای برای 
واردات خودرو توسط خودروسازان اختصاص 

داده است.

دلالان تصمیم 
گیرندگان بازار خودرو

روزنامه مملکت پیشنهاد ایران به سازمان همکاری های شانگهای را  بررسی می کند ؛ 

روزنامه مملکت اخذ مالیات از سپرده های 
بانکی را بررسی می کند: 

تورم زا یا مانع فعالیت های 
مولد و غیرمولد

گروسی در نشست خبری: 
به نفع هیچ کس نیست 

همکاری بین آژانس و ایران 
بیش از این کاهش یابد

مدیرعامل متروی تهران عنوان کرد
تکمیل خطوط ناقص مترو 

تا ۱۴۰۲با تامین ۷۰ هزار 
میلیارد تومان

سناریوهایی درباره پایانِ 
همه گیری »کرونا« 

رییس مرکز تنظیم مقررات سازمان امور 
مالیاتی:

مردم تخلفات مالیاتی در 
عدم استفاده از کارتخوان را 

اعلام کنند
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سرمقاله

رئیس قوه قضاییه:

دستگاه اطلاعاتی اتفاق رخ داده در مراسم چهاردهم خرداد را دنبال کند

تحقیقات درباره پرونده متروپل سریعتر تمام شود

متروپل، آینه تمام نمای 
خلاء نظارت بر 

بلندمرتبه سازی در ایران
خشایار باقرپور

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی تهران

ساختمانی  در  فاجعه ای  هم  بار  این 
بی کیفیت رخ داد و جان ده ها نفر از هم وطنان 
و  بی مسئولیتی  آوار  زیر  در  بی گناهمان 

وجدان های خاموش از دست رفت.
به نظر می رسد تا هفته های آینده هم شاهد 
موج  و  عزادار  خانواده های  از  تصاویری 
تسلیت های سلبریتی ها در صفحات شبکه های 
بود و درنهایت خاموشی  مجازی خواهیم 

رسانه ها و بسته شدن پرونده

یادداشت

ادامه در صفحه 2

 معاون وزیر صمت
 مطرح کرد؛

علل گران شدن 
کالاها در کشور

عضو کمیسیون انرژی 
مجلس:

 نظریه مقاومت 
در مذاکرات 

 هسته ای 
غالب است
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   سه شنبه 17 خرداد 1401  سال چهارم  شماره 1077  8 صفحه  2000 تومان  

شرکت توسعه و نگهداري اماكن ورزشي كشور   - مدیر امور پیمانها و رسیدگی فنی

 1- شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی کشور در نظر دارد مناقصه عمومي همزمان با ارزيابي كيفي )فشرده( يك مرحله اي
بازســازی سيستم برق اضطراری و فشــار متوسط اســتاديوم يکصد هزار نفری مجموعه ورزشــی آزادی تهران به شماره 
2001001091000012 را از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( برگزار نمايد. كليه مراحل برگزاري مناقصه 
از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پيشنهاد مناقصه گران و بازگشايي پاكتها از طريق درگاه سامانه تداركات الكترونيكي دولت 
)ستاد( به آدرسwww.setadiran.ir   انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلي، مراحل 
ثبت نام در سايت مذكور و دريافت گواهي امضاي الكترونيكي را جهت شركت در مناقصه محقق سازند. تاريخ انتشار مناقصه 

در سامانه مورخ 1401/03/17 مي باشد . 
2-نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع كار: مبلغ تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار  7/420/000/000 ريال 
)هفت ميليارد و چهارصد و بيست ميليون ريال( و مطابق مفاد مندرج در سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( به آدرس

www.setadiran.ir   و اسناد مناقصه مي باشد.
3-برآورد هزینه اجراي كار: اجراي پروژه بر اساس فهارس بهاي سال 1401 و برابر 175/774/366/300 ريال)يکصد 
و هفتاد و پنج ميليارد و هفتصد و هفتاد و چهار ميليون و سيصد و شصت و شش هزار و سيصد ريال( مي باشد . شايان ذكر 

است ضريب ارتفاع در اين برآورد )فهارس بهاي سال 1401( محاسبه نشده است.
* بر اســاس بند 1 و 2 بخشــنامه 94/30593 مورخ 94/03/05 موضوع دستورالعمل مبلغ ظرفيت مجاز پيمانكاران براي 

شركت در مناقصه، ارزيابي كيفي و ارجاع كار ملاك عمل خواهد بود.
4-مدت و محل اجرا: 6 ماه شمسي، استان تهران، شهرستان تهران

5-مهلت زماني دریافت اسنادمناقصه از سایت: از ساعت 8:00 الي 19:00مورخ 1401/03/17 لغايت 1401/03/24
6-مهلت زماني ارسال پیشنهاد: ساعت 19:00 ظهر روز چهارشنبه مورخ 1401/04/08 مي باشد.

7-زمان و محل بازگشایي پاكتها: ساعت 09:00 صبح روز يکشنبه مورخ 1401/04/12 دركميسيون مناقصه در مجموعه 
ورزشــي انقلاب )تالار نصرت( پاکت های ارزيابی کيفی و )الف و ب و ج( از طريق درگاه ســامانه تداركات الكترونيكي دولت 

)ستاد( به آدرس www.setadiran.ir   باز و خوانده مي شود.
8-رتبه مورد نیاز: 

الف( گواهينامه صلاحيت پيمانکاری با حداقل رتبه 4 تاسيسات و تجهيزات يا 4 نيرو و داشتن رتبه هاي بالاتر بلامانع مي باشد.
ب( داشتن گواهينامه معتبر صلاحيت ايمنی پيمانکاران از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی الزامی می باشد

9- اطلاعات تماس دســتگاه مناقصه گزار:  شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی کشور به آدرس: تهران _ خيابان 
وليعصر )عج( _ ابتداي اتوبان آيت اله هاشمي رفسنجاني )نيايش( _ مجموعه ورزشي انقلاب _ ساختمان شركت توسعه 

و نگهداري اماكن ورزشي كشور
10- اطلاعات تماس مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشــتردر خصوص اســناد مناقصه: مهندسين مشاور ماهر و 
همکاران به نشانی: تهران_ بزرگراه آفريقا_ بالاتر از ميرداماد_  بلوار ستاری_ شماره 11 طبقه چهارم _ تلفن :  88782077-

88878875-88785825
11-زمان و محل ارائه پاكت الف: اصل ضمانتنامه معتبر شــركت در فرآيند ارجاع كار تا ســاعت 13:00 بعد از ظهر روز شنبه  
مورخ 1401/04/11 به دستگاه مناقصه گزار به آدرس تهران _ خيابان وليعصر )عج( _ ابتداي اتوبان آيت اله هاشمي رفسنجاني 
)نيايش( _ مجموعه ورزشــي انقلاب _ ساختمان شركت توســعه و نگهداري  اماكن ورزشي دبيرخانه تسليم نموده و رسيد آن را 

دريافت نمائيد.
12-اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مركز تماس : 021-41934

13- دفتر ثبت نام : 88969737و85193768
* بازگشايي پاكتهاي مناقصه با حداقل دو شرکت کننده و يا بيشتر انجام خواهد شد.

*هزينه آگهی بر عهده برنده مناقصه است
*درج اين آگهي هيچگونه تعهدي براي دستگاه مناقصه گزار ايجاد نمي نمايد.

   http://iets.mporg.ir  پايگاه ملي اطلاع رساني مناقصات *
www.tanavar.irشركت توسعه ونگهداري و اماكن ورزشي كشور *

www.setadiran.ir )سامانه تداركاتي الكترونيكي دولت )ستاد *

 فراخوان مناقصه عمومي همزمان با ارزيابي كيفي )فشرده( يك مرحله اي 
 بازسازی سيستم برق اضطراری و فشار متوسط 

شناسه آگهی 1328837استاديوم يکصد هزار نفری مجموعه ورزشی آزادی تهران

م/ الف : 914

اطلاعیه مهم سازمان امور مالیاتی کشور
قابل توجه اشخاص حقیقی و حقوقی

شناسه آگهی: 1323578      م/ الف : 763

کلیه اشــخاص اعم از حقوقی و حقیقی 
کــه دارای فعالیــت اقتصــادی بوده و 
نسبت به ثبت نام در نظام مالیاتی اقدام 
ننمــوده و یــا ثبت نام خــود را تکمیل 
نکرده اند مکلفند بــا مراجعه به درگاه 
 خدمات الکترونیکی مالیاتی به نشــانی
www.my.tax.gov.ir ثبت نام خود را تکمیل و نســبت به 
ارائه اظهارنامه عملکرد سال 1400 به شرح زیر اقدام نمایند:
-اشخاص حقیقی )صاحبان مشاغل( تا پایان خرداد 

ماه سال جاری 
-اشخاص حقوقی حداکثر تا 4 ماه پس از پایان سال 

مالیاتی 
درصــورت عدم انجــام تکالیف قانونــی ،علاوه بر 
محرومیت از معافیت هانرخ صفر مالیاتی، مشــمول 

جرایم مقرر در قانون خواهند شد. 
35019-021 ستاد خبری دفتر مرکزی حراست

روابط عمومی سازمان امور مالیاتی کشور
1526 مرکز ارتباط مردمی    
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رئیس قوه قضاییه با اشاره به اتفاقی که در مراسم 
گرامیداشت سالگرد ارتحال امام خمینی)ره( در روز 
چهاردهم خرداد )هنگام سخنرانی حجت الاسلام و 
المسلمین حسن خمینی( رخ داد و با موضع گیری و 
نارضایتی رهبر انقلاب همراه بود، گفت: با توجه به اینکه 
اتفاق رخ داده در روز ۱۴ خرداد در حرم مطهر امام راحل، 
مسبوق به سابقه است، از دستگاه اطلاعاتی می خواهیم تا 

این موضوع را دنبال کنند.
به گزارش مرکز رسانه قوه قضاییه، حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای در جریان نشست شورای عالی 
قوه قضاییه، ضمن  تبریک و تهنیت ولادت با سعادت 
حضرت علی بن موسی الرضا )ع( و دهه کرامت و 
گرامیداشت سالگرد ارتحال ملکوتی حضرت امام خمینی 
)ره( و همچنین قیام ۱۵ خرداد، اظهار کرد: امام راحل 
آموزش دیده مکتب قرآن و اسلام ناب است لذا همانطور 
که اسلام و قرآن زنده است، امام عظیم الشأن ما نیز زنده 

است و زنده خواهند ماند.
رئیس دستگاه قضا در ادامه با تبیین و تشریح ابعاد 
شخصیتی و معرفتی حضرت امام خمینی)ره( که ایشان را 
متمایز از سایر شخصیت های برجسته دنیا و جهان اسلام 
امام  بیان داشت: حضرت  در عصر حاضر می کند، 
خمینی)ره( برای خدا قیام کردند و از خود گذشتند و به 
خدا پیوستند و در این مسیر الهی و نورانی با صداقت، 
صراحت، شجاعت، مردم داری، جهاد و دوراندیشی، پیش 

رفتند و از چیزی غیر از خداوند نهراسیدند.   
رئیس قوه قضاییه با تاکید بر اینکه حضرت امام 
خمینی)ره(، رضای خداوند را بر رضای دیگران مقدم 
شمردند و این رمز پیروزی این مرد الهی بود، گفت: امام 
عظیم الشأن ما قلب ها و دل ها را تسخیر کردند و هر انسان 
روشن ضمیر و پاک باخته ای در اقصی نقاط دنیا، شیفته 

این مشی و مرام و معرفت خداگونه و الهی حضرت امام)ره( 
شد. رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه همان اوصاف حضرت 
امام خمینی)ره( امروز در ولی امر زمان، مقام معظم رهبری 
نیز قابل مشاهده است، تصریح کرد: علی رغم همه 
دشمنی ها، فتنه انگیزی ها، جنگ های روانی و اقدامات 
ترکیبی که شیاطین در داخل و خارج ترتیب می دهند اما 
نصرت خداوند و امام زمان)عج( همراه و شامل مقام معظم 
رهبری است و آزادگان و انسان های پاک سیرت در اقصی 
نقاط دنیا، شیفته بصیرت، شجاعت، زمان شناسی و 
دشمن شناسی معظم له هستند.  محسنی اژه ای در ادامه 
نشست امروز به »معاونت حقوقی« و »پژوهشگاه« قوه 
قضاییه دستور داد که نسبت به جمع بندی و تجزیه و تحلیل 
فرمایشات امام راحل و مقام معظم رهبری در حوزه مسائل 
قضایی و حقوقی، برنامه مدونی را در دستور کار قرار دهند 

تا این فرمایشات به مثابه چراغ راهنما و هدایتگری در گام 
دوم انقلاب در دستگاه قضایی به قانون، دستورالعمل و رویه 
تبدیل شوند.  رئیس قوه قضاییه در ادامه با اشاره به اتفاقی 
که در مراسم گرامیداشت سالگرد ارتحال حضرت امام 
خمینی)ره( در روز چهاردهم خرداد در حرم مطهر امام 
راحل )هنگام سخنرانی حجت الاسلام و المسلمین حسن 
خمینی( رخ داد و با موضع گیری و نارضایتی رهبر معظم 
انقلاب همراه بود، گفت: با توجه به اینکه اتفاق رخ داده در 
روز ۱۴ خرداد در حرم مطهر امام راحل، مسبوق به سابقه 
است، از دستگاه اطلاعاتی می خواهیم تا این موضوع را دنبال 
کنند؛ چنانچه عده ای از روی غفلت مبادرت به چنین عملی 
می کنند باید متنبه شوند؛ همچنین چنانچه عده ای 
ناخواسته از ناحیه شیاطین تحریک می شوند، باید به این 
مساله توجه کنند؛ از سویی دیگر، اگر دست های پشت 

پرده ای نیز وجود دارد که می خواهند اینگونه مراسم ملی و 
مهم ما را مخدوش کنند و سوژه به دست دشمن بدهند، 
باید موضوع دنبال و تعقیب شود و اقدام مقتضی و متناسب 

صورت گیرد.  
رئیس دستگاه قضا در ادامه نشست امروز شورای عالی 
قوه قضاییه، دستوراتی را در راستای رسیدگی دقیق و سریع 
درخصوص پرونده هایی که در استان خوزستان در رابطه با 
فروریختن ساختمان متروپل تشکیل شده، صادر کرد؛ از 
جمله آنکه به معاون اول خود دستور داد موضوع را از این 
حیث که ممکن است رسیدگی به پرونده برخی افراد تحت 
تعقیب قرار گرفته در صلاحیت تهران باشد، بررسی کند.

وی افزود: چنانچه امکان تفکیک وجود ندارد، بر اساس 
ضوابط تدبیری شود تا در یک مرجع با سرعت، نظم و 
هماهنگی توأمان باشد و بدین ترتیب امکان حاشیه سازی 
از آنهایی که قصد حاشیه سازی دارند، سلب شود.  رئیس 
قوه قضاییه همچنین به معاون اول دستگاه قضایی دستور 
داد که نسبت به اتمام سریع تر تحقیقات درخصوص حادثه 
متروپل آبادان پیگیری های لازم را انجام دهد تا پرونده هر 
شخص به هر میزانی که در این حادثه مقصر بوده طبق 

قانون تکمیل شود.
رئیس قوه قضاییه در ادامه از برخی رسانه های داخلی 
که »بعضی دروغ ها و مطالب خلاف واقع« را درخصوص 
حادثه متروپل منتشر می کنند گلایه کرد و به آنها تذکر داد 

که مبادا در زمین دشمن بازی کنند.
و  متدین  افراد  کرد:  تصریح  قضائیه  قوه  رئیس 
وظیفه شناس عنایت داشته باشند، خبری که می خواهند 
منتشر کنند، آیا صحت دارد یا نه؟ حتی اگر صحت داشته 
باشد با چه ادبیاتی باید منتشر کنند و چه کسی از این خبر 
بهره می برد؟ آیا این خبر به تحقق عدالت کمک می کند؟ 

مبادا برای دشمن سوژه سازی شود.

یک کارشناس مسائل روسیه ضمن تشریح تهدیدها و فرصت های توافق 
اتحادیه اروپا برای تحریم واردات نفت از روسیه گفت: رقابت به زیان هر دو 
دولت ایران و روسیه است، لذا پیشنهاد می شود مذاکرات فوری بین ایران و 
روسیه در سطح وزرای نفت و یا کارشناسان این بخش با مشارکت وزارت امور 

خارجه انجام شود تا بتوانند به راهکار مشترک برسند.
حسن بهشتی پور در گفت وگو با ایسنا در ارزیابی خود از توافق اتحادیه اروپا 
برای تحریم واردات نفت از روسیه اظهار داشت: در زمینه تحریم های نفتی 
روسیه دو رویکرد کاملا  متفاوت وجود دارد که برای ایران هم می تواند فرصت 

و هم تهدید باشد. 
وی افزود: دیدگاهی که تحریم نفتی را برای ایران تهدید می داند دلیلش 
این است که چون مشتری عمده ایران و روسیه در آسیا به ویژه کشورهای 
چین و هند هستند می توانند غرب را نادیده بگیرند.  البته برخی از شرکت 
های دیگر در شرق آسیا هستند ولی رقابت بین شرکت های ایرانی و روسیه 
برای فروش نفت به وجود  آمده خصوصا با تخفیف هایی که در نظر گرفته 

می شود. 

این کارشناس مسائل روسیه همچنین بیان کرد: در این زمینه برخی از 
این شرکت ها با توجه به رقابت موجود سوء استفاده می کنند و حتی در صورتی 
که معامله ای هم انجام شود ممکن است این شرکت ها در قراردادها دچار 

مشکل شوند در نتیجه دامپینگ قیمت شکل گرفته و شرکتی که تخفیف 
ویژه لحاظ می کند می تواند مشتری های زیادی را جذب کند.

بهشتی پور خاطرنشان کرد: تهدید از این جهت است که مشتری ها که 
عمدتا هندی ها بودند، خریدشان را از روسیه انجام می دهند چون روسیه 

تخفیف بیشتری را برای فروش در نظر گرفته است. 
وی ادامه داد: رویکردی دیگری که تحریم  نفتی روسیه را فرصتی برای 
ایران می داند، معتقد است اولا کیفیت نفت ایران و روسیه متفاوت است و 
حتی در مواردی کیفیت نفت ایران بهتر است ، به همین منظور برخی از 
پالایشگاه های طرف قرارداد  می توانند با تخفیف ویژه بازارها را در اختیار 

بگیرند. 
این کارشناس مسائل بین الملل ابراز عقیده کرد: این رقابت به زیان هر دو 
دولت ایران و روسیه است ، لذا پیشنهاد می شود مذاکرات فوری بین ایران و 
روسیه در سطح وزرای نفت و یا کارشناسان این بخش با مشارکت وزارت امور 
خارجه انجام شود تا بتوانند به راهکار مشترک برسند و بازار را به گونه ای 

تقسیم کنند که منافع حداکثری برای هر دو طرف به وجود  آید. 

رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد:
جزئیات جدید از انتشار 

اوراق ارزی
رئیس کل بانـک مرکزی گفت: انتشـار اوراق 
ارزی پـروژه ای اسـت، یعنی پـروژه ای بـرای این 
اوراق تعریـف می شـود که هم درآمـد ارزی و هم 
بازده قابل قبول داشـته باشد تا بتواند بازپرداخت 
را هـم ارزی انجـام دهـد. علـی صالح آبـادی در 
گفت وگو با ایرنا درباره نوسـان بازار ارز و چگونگی 
مدیریـت آن گفـت: بیشـترین ذخیـره ارزی 
اسکناسی را در تاریخ کشور داریم بنابراین از نظر 
برقراری تعادل عرضه و تقاضا در بازار ارز مشکلی 
نداریـم و » از همـه ظرفیـت های بانـک مرکزی 
بـرای برقـراری آرامـش در بـازار ارز « اسـتفاده 
می کنیـم. وی ادامـه داد: در بحـث تقاضـا تلاش 
داریـم افـرادی کـه در بحـث ارز تقاضـای واقعی 
دارند، در بازار نیما و تشـکل ارزی پوشـش کامل 
داده شـوند. رئیس کل بانک مرکزی در پاسـخ به 
این پرسـش ایرنا که نرخ سـود اوراق ارزی که قرار 
اسـت به زودی منتشـر شـود چقدر است، اظهار 
داشـت: ایـن اوراق ارزی در قالـب پروژه ای اسـت 
یعنی نخسـت پروژه تعریف و سـپس اوراق ارزی 

برای تأمین مالی آن پروژه منتشر می شود.

دریچه

رئیس قوه قضاییه:

بهشتی پور تشریح کرد

تحقیقات درباره پرونده متروپل سریعتر تمام شود
دستگاه اطلاعاتی اتفاق رخ داده در مراسم چهاردهم خرداد را دنبال کند

تهدیدها و فرصت های تحریم نفتی روسیه برای ایران

سیاسی

عضو کمیسیون انرژی مجلس:معاون اجرایی رئیس جمهور: 

معاون اجرایی رئیس جمهور گفت: »طرح 
توسعه آبادان  و خرمشهر« را طی هفته های آینده 
تصویب می شود و امسال منابع لازم برای اجرای 
آن در اختیار استان قرار خواهد گرفت تا مردم 

برکات این مصوبات را ببینند.
به گزارش ایرنا، »سید صولت مرتضوی« روز 
دوشنبه درباره تصمیمات کارگروه طرح توسعه 
شهرستان های خرمشهر و آبادان به خبرنگاران 
گفت: بر اساس دستور رئیس جمهور پس از بازدید 
نوروزی از مناطق شلمچه و شهرستان های آبادان 
و خرمشهر، تدوین طرح توسعه این دو شهرستان 
به حوزه معاونت اجرایی ریاست جمهوری تفویض 
و جلسات کارشناسی آن در سطح استان انجام شد. 
وی ادامه داد:  امروز برای بررسی فرایندها و نهایی 
کردن طرح ها در آبادان حضور یافتم تا با بررسی 
طرح های توسعه ای با حضور استاندار، مدیران و 
نمایندگان دستگاه های اجرایی منطقه به ویرایش 

نهایی برسیم. 
معاون اجرایی رئیس جمهور خاطرنشان کرد: 
این طرح ها در چند بخش دسته بندی شده اند که 
نخست، طرح هایی هستند که نیاز به منابع عمرانی 
دارند و اعتبارات لازم برای آنها از محل منابع 
عمومی و دیگر منابع دستگاه های اجرایی و 

کمک های منطقه آزاد اروند و استانی تأمین 
می شوند تا طرح ها در یک بازه زمانی پنج ساله 

تکمیل شوند. 
مرتضوی گفت: در حوزه اشتغال و مسکن نیز 
برای تأمین زمین و تسهیلات پیش بینی خواهد 
شد و برای اشتغال زایی که نیازمند سرمایه گذاری 
است، به دستگاه های مختلف اجرایی و حاکمیتی 
توصیه شده نسبت به سرمایه گذاری صنعت در 
بخش کشاورزی و سایر بخش ها مساعدت کنند 
و تسهیلات لازم هم برای اشتغال خُرد و کلان در 
جلسه عصر امروز بررسی خواهد شد تا با کمک 
بانک های عامل تسهیلات مورد نیاز پپیش بینی و 
هم  جوانان  ازدواج  حوزه  در  شود.  پرداخت 
تسهیلات  پرداخت  برای  خوبی  تصمیمات 

ارزان قیمت اتخاذ می شود.
وی در پاسخ به این سؤال که مردم خرمشهر و 
آبادان چه زمانی می توانند شاهد نتایج مثبت 
تصمیمات این کارگروه شوند، گفت: به طور قطع 
ما طرح توسعه این دو شهرستان را طی چند هفته 
آینده تصویب و برای اجرا ابلاغ می کنیم و از همین 
امسال ان شاءلله منابع لازم پیش بینی و در اختیار 
استان قرار خواهد گرفت تا مردم هرچه سریع تر 

شاهد برکات این مصوبات باشند.

یک عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه دنبال کردن مذاکرات از 
موضع تنش زدایی ما را به شکست محکوم می 
کند، گفت: اگر در مذاکرات هسته ای بر نظریه 
مقاومت پافشاری کنیم پیروز میدان خواهیم بود.

فریدون عباسی در گفت وگو با ایسنا، درباره 
روند مذاکرات هسته ای، بیان کرد: مردم نباید 
فراموش کنند که چرا انقلاب کردیم و رژیم 
گذشته را ۴۳ سال پیش سرنگون کردیم. این 
موضوع باید مرتب به نسل جوان یادآوری شود که 
مردم در آن دوران چه مشکلی با رژیم گذشته 
داشتند. در پاسخ به این سوال باید بگوییم که 
استکبار جهانی به سرکردگی آمریکا مرکز تصمیم 
گیری را از کشور ما خارج کردند یعنی برای کشور 

ما در بیرون از مرزها تصمیم گیری می کردند.
وی ادامه داد: از جمله این تصمیمات این بود 
که درآمد ما بر مبنای نفت باشد، چه صنایعی در 
کشور فعالیت کنند و رقابت کدام کشورها در 
صنایع کشور ما شکل بگیرد یا اینکه چه جنس 
های آمریکایی به کشور ما وارد شود و در مناسبات 
بین المللی به نفع چه کشوری باید رای دهیم. در 
حوزه صنعت خودروسازی و انرژی هسته ای این 
دخالت ها مشهود بود. اگر همه این مسائل را کنار 

هم قرار دهیم می بینیم که ما کاملا در آن زمان 
تحت سیطره غربی ها بودیم و از خاک و امکانات 
ما برای جلوگیری از گسترش بلوک شرق و مقابله 

با اتحاد جماهیر شوروی استفاده می شد.
نماینده مردم کازرون در مجلس شورای 
اسلامی، تصریح کرد: مردم در آن زمان تصمیم 
گرفتند این روند را تغییر دهند و مرکز تصمیم 
گیری را به داخل کشور بازگردانند که همه فشارها 
ارتش ما را ساخت و سپاه ما را قدرتمند کرد تا به 
یکی از بزرگ ترین سیستم های نظامی در منطقه 
غرب آسیا تبدیل شویم. یک قدرت منطقه ای 
شکل گرفت و ایران، هم طراح و برنامه ریز بود و 
هم عامل بود. دوران دفاع مقدس ما را به یک 

خودکفایی در حوزه نظامی رساند.
رئیس پیشین سازمان انرژی اتمی گفت: زمانی 
که می خواهیم مذاکرات امروز را تحلیل کنیم نمی 
توانیم گذشته را کنار بگذاریم. تبدیل ایران به یک 
قدرت نوظهور جهانی با دستیابی به ماهواره، 
سیستم های پرتاب گر ماهواره، موشک قاره پیما 

و قدم زدن در فضا میسر شده است.
این عضو کمیسیون انرژی مجلس افزود: امروز 
توانمندی هسته ای ما به دنیا ثابت شده و می 

توانیم غنی سازی انجام دهیم. 

منابع لازم برای توسعه آبادان و خرمشهر امسال 
پیش بینی خواهد شد

  نظریه مقاومت در مذاکرات هسته ای 
غالب است

مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی گفت: به نفع هیچ کس نیست که همکاری بین آژانس 
و ایران بیش از این کاهش یابد. ما واقعاً باید دست به کار شویم و مسائل حل نشده را روشن 
کنیم. به گزارش ایلنا، رافائل گروسی در نشست خبری در حاشیه جلسه فصلی شورای حکام 
در مورد تحقیقات پادمانی ایران گفت: ما همیشه باید ادامه دهیم تا زمانی که بتوانیم این 
موضوع را روشن کنیم. من هیچ راه دیگری نمی بینم. این مسائل از بین نمی روند. آنها حل 

نشده اند. آنها روشن نشده اند.
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در خصوص پیام سفر خود به سرزمین های اشغالی 

گفت: بدون پیام. مطلقاً، بدون پیام. من کاری را که باید انجام دهم انجام می دهم.
گروسی در پاسخ به سوالی در خصوص تهدیدهای ایران مبنی بر کاهش همکاری در صورت 

وجود قطعنامه انتقادی مدعی شد: به نفع هیچ کس نیست که همکاری بین آژانس و ایران بیش 
از این کاهش یابد. ما واقعاً باید دست به کار شویم و این مسائل را روشن کنیم.

وی در اظهاراتی بی اساس مدعی شد: ایران در حال ساخت سانتریفیوژهای جدید است و 
این به معنای آن است که آن ها می توانند بیشتر و با سرعت بالاتری به غنی سازی اورانیوم 
بپردازند. مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی گفت: ما پاسخ هایی را در خصوص سوال های 
خود از ایران دریافت کرده ایم که از نظر فنی معتبر نیستند. ارزیابی ما این است که این ها پاسخ 
درست نیستند. ما به آن ها اعلام کرده ایم که آن چیزی که ما یافته ایم با این پاسخ ها همخوانی 
ندارد. گروسی در خصوص همکاری با ایران ادعا کرد: همکاری ما می تواند عمیق تر باشد اما 

بدانید که الان در کمترین سطح همکاری قرار داریم.

گروسی در نشست خبری: به نفع هیچ کس نیست همکاری بین آژانس و ایران بیش از این کاهش یابد

ادامه سرمقاله

ادامه از صفحه 1

طی روزهای گذشته ترمز رشد قیمت در 
بازار خودرو کشیده شد و این روزها قیمت ها 
بدون تغییر مانده اند؛ البته با توجه به رکود 
فعلی بازار، در صورت ورود یک تکانه به نظر می 

رسد ریزش قیمت ادامه یابد.
اگرچه شروع سال جدید با افزایش قیمت 
اواسط  از  اما،  بود  همراه  خودرو  بازار  در 
اردیبهشت ماه و در پی انتشار اخبار مثبتی 
همچون آزادسازی واردات، قیمت ها در بازار 
خودرو روند ریزشی به خود گرفتند و طی چند 

روز گذشته، قیمت ها باثبات مانده اند.
البته آنطور که فعالان بازار خودرو می گویند 
با توجه به اینکه خریداران منتظر گشایش های 
بیشتر و ریزش قیمت ها هستند، بازار دچار یک 
رکود سنگین شده است و خریداران صرفاً برای 
مطلع شدن از آخرین قیمت ها در بازار حضور 
می یابند و تا زمان به ثبات رسیدن وضعیت، 

قصدی برای خرید ندارند.
موضوع مهم این است که نباید واردات را به 
صادرات خودروی داخلی که تقریباً امکانی 
برای آن وجود ندارد گره زد، در حالی که سایر 
کالاها از جمله قطعات خودرویی تولید داخل 
را می توان صادر و در قبال آن خودرو وارد نمود.

این روزها ۱۳ قلم محدودیت برای واردات 
خودرو به کشور وجود دارد که از آن جمله 
تعرفه ورودی ۵۵ درصدی برای خودروهای با 
حجم موتور تا ۱۵۰۰ سی سی، تعرفه ۷۵ 
درصدی برای خودروهای با حجم موتور 
۱۵۰۰ تا ۲۰۰۰ سی سی و تعرفه ۹۵ درصدی 
 ۲۵۰۰ بالای  خودروهای  واردات  برای 
سی سی، ۹ درصد مالیات بر ارزش افزوده، 
تا هشت دستگاه خودروی  اسقاط چهار 
فرسوده، عوارض و حقوق گمرکی و غیره قابل 

اشاره است.
بدین ترتیب اگر واردات خودرو بخواهد 
مطابق با همان شرایط و تعرفه های پیشین 
باشد ارزان ترین خودروی وارداتی بین ۷۰۰ 
برای  تومان  میلیارد   ۱.۳ تا  میلیون 
مصرف کنندگان تمام خواهد شد و نیاز است 

تا این عوارض کاهش یابند.

دلالان تصمیم 
گیرندگان بازار خودرو

ادامه یادداشت

ادامه از صفحه 1

نگاهی به آمار بلندمرتبه سازی در کشور 
نشان از سونامی صدور مجوزهای متعددی 
دارد که طی سه دهه گذشته با دلایلی 
سازی،  مدرن  جمعیت،  رشد  همچون 
نوسازی و ... کشور را درنوردید. از پایتخت تا 
تقریباً  و شهرهای  استان ها  مراکز  تمام 
پرجمعیت. در کنار مدرنیته و نوسازی، تعریف 
کاربری های جدید با ترکیب انواع کاربری ها 
اعم از مسکونی، اداری، تجاری، تفریحی، 
فرهنگی و ورزشی در یک ساختمان باعث 
شد تا نیاز به نظارت هزاران برابر بیش ازپیش 
احساس شود و دریغ از نوسازی و مدرن شدن 

روش های نظارت و صدور مجوزها.
باوجود پیشرفت روزافزون تکنولوژی  در 
صنعت ساختمان، در کشور ما همچنان 
تمامی مراحل صدور پروانه ساختمانی تا ارائه 
پایان کار، از مسیرهای دفتری، ثبتی و سنتی 
پیش می رود. استفاده از این روش های سنتی 
که در دنیا با سرعتی فزاینده بر بسترهای 
الکترونیکی به روزرسانی می شود، در کشور ما 
منجر به بروز فجایعی مانند متروپل و در 
آینده ای نه چندان دور برج ها و مال ها و 

ساختمان های بلندمرتبه دیگر خواهد شد.
از  آمار  ارائه  از  نباشد پیش  بد  شاید 
ساختمان ها و برج های ناامن موجود که 
به نوعی نشان از بحران های آینده دارند، به 
روزهای قبل از ساخت آن ها نگاهی انداخته 
و به دنبال راهکاریی برای پیشگیری از به 

وجود آمدن این بمب های ساعتی باشیم.
این  ساخت  از  پیش  مراحل  تمامی 
ساختمان های بلندمرتبه اعم از نکات مربوط 
به شهرسازی، نیازسنجی، مکان یابی، طراحی 
و اجرا و بخصوص در تمام این مسیر، حلقه 
مفقوده اصلی که نظارت بر نحوه صدور مجوزها 
و تاییدیه ها می باشد از لحاظ استاندارد، کیفیت 
و ایمنی، کاملا فردمحور و وابسته به تصمیمات 
یک جمع هم فکر بوده و محتمل است با در نظر 
گرفتن منافع مشترک این گروه یا افراد حتی 
بخش نظارت، بازرسی، کیفیت و ایمنی نیز 
نیم نگاهی به این فرآیند نداشته و تنها با 
امضاهای طلایی و نقره ای و ...ساخت و واگذاری 
پروژه ای خطرناک به اتمام رسیده و در اختیار 
مصرف کنندگان و مراجعین قرار گیرد. از سوی 
دیگر نگاهی به آمار مجوزهای ساختمان های 
مرتفع در شهرهایی نظیر تهران، با پوسته ای در 
حال لرزش و سایر شهرها هر یک با شرایط 
اقلیمی خاص خود نیز نشان از رد پای جریانی 
دارد که تصمیماتی این چنین حیاتی را در 
حیاط خلوت ها اتخاذ کرده و بدون کوچک ترین 
پیش بینی از آینده تلخ و دردناکی همچون 
متروپل، امضاهای خاص خود را خرج این 

فجایع می کنند.
متروپل؛ نشان اوج سلطه امضا و نظرات 
فردی بر صنعت ساختمان کشور، بجای 
سیستم، فرآیندهای اصولی و مبتنی بر 
استاندارد و ضوابط است. متروپل تنها یک 
و  ناکارآمدی  تجمیع  نیست،  ساختمان 
سوءمدیریت و عدم نظارت در دوره ای خاص 

از مدیریت شهری و ساخت وساز است.
و  این کشور  امروزه ما در جای جای 
بخصوص در پایتخت با بیش از ده ها میلیون 
سکنه و متقاضی مسکن همچنان شاهد این 
زد و بندها و امضاهای طلایی برای ساخت 
برج های مسکونی هستیم. که چه بسا جان 
بیش از 8۰نفر را در خود خواهد بلعید. 

متروپل های آینده را دریابیم.

متروپل، آینه تمام نمای 
خلاء نظارت بر 

بلندمرتبه سازی در ایران

معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت 
خارجه: 

روابط تجاری، مقدمه 
روابط سیاسی و امنیتی 

پایدار است
معاون دیپلماسـی اقتصـادی وزارت امور 
خارجـه گفـت: پس از سـفر رییـس جمهور 
کشـورمان بـه قطـر و سـفر امیـر قطـر بـه 
تهـران، انتظارات برای توسـعه روابط تجاری 
افزایـش یافته اسـت و باید شـاهد گسـترش 

روابط تجاری دو کشور باشیم.
بـه گـزارش ایسـنا، مهـدی صفـری در 
نشسـت تجـار و بازرگانـان ایرانـی کـه در 
نخسـتین روز سـفر بزرگترین هیات تجاری 
ایـران بـه قطـر در دوحه برگـزار شـد، اظهار 
کـرد: زمانـی کـه روابـط اقتصادی میـان دو 
کشـور برقـرار مـی شـود، روابـط سیاسـی و 
امنیتی پایداری نیز میان آن کشـورها شکل 
مـی گیـرد و اگـر روابـط اقتصـادی ضغیـف 
باشـد، روابـط سیاسـی و امنیتـی نیـز با یک 
وزش بـاد از هـم جـدا مـی شـود. بـه عنـوان 
مثـال می بینیم بـا وجود آنکـه آمریکایی ها 
نفـت روسـیه را تحریـم کـرده انـد، ولـی به 
چیـن اجازه مـی دهند نفت روسـیه را بخرد 

و این نقش روابط تجاری در سیاست است.
وی افـزود: بخـش خصوصـی بایـد روابط 
تجـاری پایـدار و اسـتاندارد ایجـاد کنـد و 
اسـتانداردهای مربوطـه را نیـز بـه خوبـی 
رعایـت کند. پایـداری و ثبات و تعهد به آنچه 
در قراردادهـا ذکـر مـی شـود، نکتـه مهمی 
اسـت کـه بایـد در روابط تجاری مـورد توجه 

باشد.
بـر اسـاس گـزارش روابـط عمومـی اتاق 
بازرگانـی مشـترک ایـران و قطـر، صفـری 
تاکیـد کـرد: از میـان بیش از ۱۰۰ کشـوری 
کـه ایـران با آنها روابـط تجـاری دارد، در بازه 
سـال ۱۳۹۹ تـا ۱۴۰۰ روابـط با پنج کشـور 
رشـد منفی داشته اسـت که یکی از آنها قطر 
بـوده اسـت. اقـدام اتـاق بازرگانی مشـترک 
ایـران و قطر و حضور تجار و بازرگانان در قطر 
شـروع خوبی برای گسـترش تجـارت با قطر 
اسـت و بـا توجـه بـه سـفر رییـس جمهـور 
کشـورمان به قطر و سـفر امیر قطر به تهران 
نیـز انتظارات بـرای گسـترش روابط تجاری 
بیشـتر شده است. در شـرایطی که ارتباطات 
تجـاری ایران با برخی کشـورهای همسـایه 
۵۰۰ درصد رشـد داشـته اسـت انتظـار می 
رود شـاهد گسـترش روابـط تجـاری ایران و 

قطر نیز باشیم.

نگاه
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ایران به سازمان همکاری های شانگهای پیشنهاد داده 
واحد پولی مشترکی برای استفاده اعضا ایجاد شود؛ اما 

این امر مستلزم ایجاد چه شرایطی است؟
چهارشنبه هفته پیش بود که مهدی صفری معاون 
دیپلماسی اقتصادی وزارت خارجه گفت یک ماه و نیم 
پیش به عنوان عضو ناظر در نامه ای به سازمان همکاری 
شانگهای پیشنهاد دادیم تا پول واحدی را میان اعضا 
تعریف کند و این نامه را پیگیری می کنیم و امیدواریم این 

ایده به نتیجه برسد.
به گفته صفری، اگر این ایده عملیاتی شود می تواند 
مسائل تجاری میان کشور های عضو پیمان شانگ های و 
کشور های قدرتمندی همچون چین، هند، پاکستان و 

روسیه را حل کند.
سازمان همکاری شانگهای، سازمانی میان دولتی 
است که در سال ۲۰۰۱ توسط کشور های چین، روسیه، 
قزاقستان، قرقیزستان، تاجیکستان و ازبکستان برای 
همکاری های چندجانبه امنیتی، اقتصادی و فرهنگی 
پایه گذاری شد و پس از آن در سال های بعد، ایران، 
مغولستان، پاکستان، هند، افغانستان و بلاروس به عنوان 

اعضای ناظر به این سازمان پیوستند.
اندازه اقتصاد ۱۲ عضــو ســازمان همکاری شانگهای، 

معادل ۹/ ۲۲ درصد از اقتصاد جهانی است
عضویت کشور های هند و پاکستان به عنوان عضو 
اصلی سازمان همکاری شانگ های که در سال ۲۰۱۵ 
مورد تایید قرار گرفت، در سال ۲۰۱۷ در اجلاس سران 
کشور های عضو این سازمان در کشور قزاقستان به 

تصویب رسید.
دو کشور »چین« و »روسیه« نقش اصلی و تعیین 
کننده را در این سازمان بازی می کنند، علاوه بر اعضای 
اصلی، ابتدا مغولستان در سال ۲۰۰۴ عضو ناظر شد و یک 
سال بعد رهبران این سازمان درخواست آمریکا را برای 

عضو ناظر شدن در آن رد کردند.
در همان زمان آن ها توافق کردند که جایگاه ناظر را به 
ایران، هند و پاکستان بدهند و بدین ترتیب ایران، 
پاکستان و هند در سال ۲۰۰۵ و افغانستان در سال ۲۰۱۲ 
و پس از آن بلاروس به عنوان عضو ناظر به سازمان ملحق 

شد.
شهریور پارسال هم ایران پس از ۱۶ سال حضور به 
عنوان عضو ناظر در سازمان همکاری شانگ های توانست 

به عضویت دائم این سازمان درآید
در واقع سازمان همکاری شانگ های یک سازمان 
اقتصادی_امنیتی و بر خلاف سازمان پیمان آتلانتیک 
شمالی )ناتو( و پیمان ورشو سابق است که نزدیک به نیمی 
از جمعیت جهان را در خود جای می دهد و از ظرفیت 
بسیار بالایی برای تبدیل شدن به یک قطب بزرگ 
اقتصادی در جهان  از جمله بهره مندی از نزدیک به ۳۵ 
درصد خشکی های جهان، عضویت دو قدرت بزرگ 
شورای امنیت در درون خود و البته عضویت ۳ کشور 

قدرتمند گروه بریکس برخودار است. 
اما اعمال فشارهای حداکثری آمریکا علیه ایران از 
طریق استفاده از ابزار تحریم های اقتصادی و نقض مکرر 
تعهدات خود با تهران  و در ادامه آن، اعمال تحریم های 
اقتصادی علیه روسیه درپی شروع درگیری های نظامی 
این کشور با اوکراین و  رقابت تجاری چین برای ربودن 
گوی سبقت از آمریکا و آقایی در اقتصاد جهان باعث شده 
تا حداقل این سه کشور تاثیرگذار در سازمان همکاری های 
شانگهای از همه این ظرفیت ها استفاده کرده و  در حال 
اجرای طرح هایی باشند که به سلطه دلار بر جهان پایان 

دهد.
این کشور ها با اتخاذ رویکردی متفاوت از نظام مالی 
حاکم بر دنیا ظرفیت های تجاری و بانکی خود را فعال 
کرده و  روابط پولی مخصوص به خود  را تعریف کردند و 
به سمتی حرکت می کنند که یک پول واحد مشترک 

تعریف کنند.
    کشورهای آسیایی در سال های اخیر به 

دنبال ایجاد جبهه ای اقتصادی در تقابل با 
آمریکا هستند

از قضا کشورهای آسیایی در یک تجربه مشابه با 
کشورهای اروپایی، اولی به دلیل فشار ناشی از تحریم های 
اقتصادی آمریکا و دیگری به دلیل فرار از تبعات جنگ 
های خانمان سوز جهانی اول و دوم و جلوگیری از جنگ 
های بعدی در آینده به فکر ایجاد واحد پول مشترک 
افتادند تا به نوعی با درهم تنیدگی امورات اقتصادی خود 

با هم از ایجاد بحران جلوگیری کنند.
کشورهای اروپایی پس از جنگ جهانی دوم به رهبری 
فرانسه و آلمان دقیقا همان دو کشوری که طرفین اصلی 
جنگ بودند بازسازی اقتصاد اروپای بحران زده را شروع 

کردند. 
ایجاد شورای اروپا در سال ۱۹۴۹ اولین اقدامی بود که 
اروپایی ها برای تحقق این امر انجام دادند تا این شورا به 
تدریج ادغام صنایعی سنگینی مانند زغال سنگ، فولاد 

را شروع کند.
    پایه گذاران اولیه اتحادیه اروپا

این روند درهم تنیدگی اقتصادی ادامه داشت تا اینکه 
پس از فروپاشی دیوار برلین، معاهده مهم ماستریخت 
)Maastricht Treaty( در سال ۱۹۹۲ امضا شد و 

یک سال پس از آن اتحادیه اروپا رسماً تاسیس شد.
بلژیک، آلمان، فرانسه، ایتالیا، لوکزامبورگ و هلند، ۶ 
کشوری بودند که اتحادیه اروپا را پایه ریزی کردند و ۶ سال 
بعد هم این کشورها واحد پولی مشترک »یورو« را به 

صورت رسمی به دنیا معرفی کردند.
البته این نکته قابل توجه است که کشورهای دیگر برای 
عضویت در این اتحادیه و استفاده از واحد پولی یورو باید 
حائز شرایطی می بودند که تا الان نیز ادامه دارد و در واقع 
بدون این شرایط قادر به این نبودند و نیستند که داخل 

یک اتحاد اقتصادی - سیاسی شوند.

داشتن ثبات اقتصادی در قیمت ها و نرخ ارز از شرایط 
اساسی ورود کشورها به اتحادی اقتصادی - سیاسی است

ثبات قیمت ها، همگرایی بین سیاست های پولی و 
سیاست های مالی، تامین مالی سالم و پایدار و ثبات نرخ 
ارز از جمله شرایطی هستند که باید برای عضویت در 

اتحادیه اروپا رعایت شوند.
مثلا دولت ها باید نشان دهند که تحت فشار شدید 
کسری بودجه نبوده، تورم آنان بیش از ۱.۵ درصد بالاتر 
از نرخ سه کشور عضو با بهترین عملکرد نباشد و تحت 
مکانیسم نرخ ارز اروپا )ERM۲( برای حداقل ۲ سال، 
بدون تنش و کاهش شدید ارزش، ارز خود را نسبت به 

یورو تثبیت کنند.
همه این شرایط باید وجود داشته باشد تا کشوری 
بتواند به عضویت یک اتحادیه اقتصادی - سیاسی مثل 
اروپا در آید؛ بنابراین ساخت اتحادیه در آسیا یا ارتقای 
سازمانی مثل شانگهای به اتحادیه ای مثل اتحادیه اروپا 
مستلزم شرایطی از این قبیل است که کشورهای خواهان 

ایجاد آن باید حائز آن باشند.
تجربه تشکیل اتحادیه اروپا، ایجاد واحد پولی مشترک 
و آزمون و خطای این کشور ها می تواند فرصت خوبی 

برای آسیایی های خواهان اتحاد باشد  
اما ذکر این نکته هم قابل توجه است که با آنکه استفاده 
از واحد پولی مشترک با حذف نوسانات نرخ ارز و 
هزینه های مرتبط با آن،دسترسی آسان به بازار بزرگ با 
سیاست پولی یکسان و شفافیت قیمت را برای کشورهای 

عضو اتحادیه اروپا به ارمغان آورده است.
اما افزایش بدهی های دولتی و کسری بودجه در برخی 
از کشورهای یورو و انتقال حباب بازار املاک به بدهی های 
دولتی در پی وقوع بحران اقتصادی سال ۲۰۰8 و از این 
موضوع که اتحادیه اروپا یک اتحادیه پولی است یعنی فقط 
یک واحد پول به نام یورو دارد اما اتحادیه مالی نیست یعنی 
مالیات ها و دستمزدها در کشورهای مختلف عضو آن 
متفاوت است باعث شده تا برخی معتقد باشند ایجاد یک 
واحد پولی مشترک بدون رعایت همه جوانب مالی آن 

آسیا را نیز مانند اروپا دچار این بحران کند.
با این وجود باید منتظر ماند و دید آیا اتحادی شبیه به 
آن چه در اروپا است از دل سازمانی مثل شانگهای یا 
مستقل از آن شکل می گیرد تا بتوان به از آن به واحد پولی 

مشترک پیشنهادی ایران رسید یا خیر.

کاهش رشد مشاغل 
بخش خصوصی آمریکا

 )ADP( شرکت داده های حقوق و دستمزد
در  خصوصی  شرکت های  که  کرد  اعلام 
ایالات متحده در ماه مه ۱۲8هزار شغل اضافه 
کردند که نشان دهنده رشد آهسته تر شغل در 

بازار کار فشرده است.
نلا ریچاردسون، اقتصاددان ارشد شرکت 
داده های حقوق و دستمزد گفت: »نرخ رشد 
شغلی استخدام در همه صنایع کاهش یافته است 
و کسب وکارهای کوچک همچنان منبع نگرانی 
هستند زیرا تلاش می کنند تا از شرکت های 
عقب  شده اند،  شکوفا  اخیرا  که  بزرگ تری 
نمانند«. این گزارش نشان داد که شرکت های 
بزرگ، ۱۲۲هزار کارگر استخدام و مشاغل 
متوسط  ۹۷هزار نفر اضافه کردند، در حالی که 
شرکت های کوچک ۹۱هزار کارمند را کاهش 
نامتعادل در  بهبود  نشان دهنده  دادند که 

اندازه های مختلف شرکت است.
همچنین در ماه فوریه و آوریل، شرکت های 
کوچک نیز مشاغل خود را کاهش دادند زیرا 
شرکت های بزرگ و کسب وکارهای متوسط 

 شاهد افزایش حقوق و دستمزد بودند.
شرکت های کوچک )آنهایی که کمتر از ۵۰ 
کارمند دارند( از ماه فوریه تاکنون نزدیک به 
۳۰۰هزار شغل از دست داده اند زیرا در تلاش 
برای استخدام و حفظ کارگرانی هستند که به 
دنبال دستمزد و مزایای بهتر در بازار کنونی 
هستند. این گزارش نشان داد که بخش خدمات 
در ماه مه ۱۰۴هزار شغل در حالی که بخش تولید 

کالا ۲۴هزار شغل ایجاد کرده است.
ریچاردسون گفت: »در پس زمینه بازار کار 
فشرده و تورم بالا، درآمدهای شغلی ماهانه به 
سطوح قبل از همه گیری نزدیک تر شده است«.

گزارش ADP یک روز قبل از انتشار گزارش 
مهم استخدام ماهانه اداره آمار کار با داده های 

اشتغال از بخش خصوصی و دولت منتشر شد.

مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران:
پروژه مسکن پاکدشت 
و رباط کریم به پیشرفت 

۵۰ درصد رسید
مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران با بیان 
اینکه از ۹۲۰ هزار نفری که برای نهضت ملی 
مسکن استان ثبت نام کردند حدود نیمی از افراد 
تایید شدند گفت: برخی پروژه ها از جمله در 
پاکدشت و رباط کریم تا۵۰ درصد پیشرفت 
فیزیکی دارد و طبق زمان بندی به زودی تعداد 

زیادی از واحدها را تحویل می دهیم.
خلیل محبت خواه اظهار کرد: در استان تهران 
حدود ۹۲۰ هزار نفر در طرح نهضت ملی مسکن 
ثبت نام کردند که پالایش اولیه متقاضیان تا پایان 
ماه گذشته صورت گرفت و در حال حاضر 
کارهای نهایی تشکیل پرونده افراد در حال انجام 
است. وی افزود: مسئولیت احداث واحدها در 
شهرهای بالای ۱۰۰ هزار نفر بر عهده راه و 
شهرسازی استان است. کمتر از ۱۰۰ هزار نفر را 
بنیاد مسکن بر عهده دارد و شهرهای جدید نیز 

در حیطه مسئولیت شرکت عمران است.
مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران با بیان 
اینکه در استان تهران تمام زمین ها برای دو سال 
اول پروژه شناسایی و آماده شده است گفت: 
کارهای مربوطه در کارگروه ها و کمیسیون ها در 
حال بررسی است و اغلب به تصویب رسیده است. 
در استان تهران ۳۵۰۰ هکتار برای دو ساله اول 
مراحل  حاضر  حال  در  که  کرده ایم  آماده 
کمیسیونی را طی می کند تا از لحاظ زمین 
مشکلی وجود نداشته باشد. محبت خواه تاکید 
کرد: درخصوص فرآیند اجرا نیز فراخوان دادیم 
که پیمانکاران و انبوه سازان واجد شرایط تعیین 
شدند. ارزیابی اولیه صورت گرفته و تعداد زیادی 
هم شروع به کار کرده اند. وی گفت: هم اکنون 
حدود ۳۰ هزار واحد نهضت ملی مسکن در 
استان تهران در حال اجرا است که شامل 
شهرهای بالای ۱۰۰ هزار نفر، زیر ۱۰۰ هزار نفر 
و شهرهای جدید می شود. در بعضی از شهرها 
اسکلت بلوک ها به پایان رسیده و برخی پروژه ها 
از جمله در پاکدشت و رباط کریم تا ۵۰  درصد 
پیشرفت فیزیکی دارد. طبق برنامه زمان بندی 
شده به زودی تعداد زیادی از واحدها را تحویل 
و  راه  شهرسازی  و  راه  مدیرکل  می دهیم. 
شهرسازی استان تهران با اشاره به ثبت نام ۹۲۰ 
هزار نفر در طرح نهضت ملی مسکن خاطرنشان 
کرد: در پالایش اولیه حدود نیمی از متقاضیان 
شرایط لازم را نداشتند و ریزش داشتیم. بعد از 
پالایش نهایی درخصوص شرط سکونت پنج 
ساله تا پایان ماه ممکن است ریزشهای دیگری 
رخ بدهد. بنابراین گزارش، پروژه نهضت ملی 
مسکن در شهر تهران اجرا نمی شود. بنابراین تمام 
کسانی که در سطح شهر تهران قصد ساخت و 
ساز دارند، می توانند در صورت تمایل در قالب 
طرح نهضت ملی مسکن از تسهیلات تا سقف 
۶۰۰ میلیون تومانی با مدت بازپرداخت ۲۰ ساله 
استفاده و  از امتیازات این طرح بهره مند شوند. 
بنا به گفته محبت خواه، برخی امتیازات ویژه این 
طرح، مدت بازپرداخت طولانی ۲۰ ساله ی آن و 
تخفیفاتی در پروانه ساختمان، خدمات نظام 

مهندسی، بیمه و مالیات است. 

خبـــر

روزنامه مملکت پیشنهاد ایران به سازمان همکاری های شانگهای را  بررسی می کند ؛

پایان سلطه گری دلار

جدیدترین آمار ارایه شده حاکی از آن است که از ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار 
متقاضی واجد شرایط طرح نهضت ملی مسکن حدود یک هشتم افراد 

آورده اولیه خود را واریز کرده اند.
همچنان مثل گذشته تناسبی بین متقاضیان واجد شرایط با میزان 
آورده وجود ندارد. بر اساس آخرین آماری که بانک مسکن ارایه داده تا 
کنون ۲8۱ هزار نفر به حساب خود در این طرح پول واریز کرده اند، در حالی 
که تعداد افراد تایید شده ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار نفر است؛ یعنی فقط یک 
هشتم متقاضیان موثر، آورده اولیه خود را واریز کرده اند. بر این اساس بیم 
آن می رود که تعلل متقاضیان در واریز آورده، پروژه را با تورم های آتی مواجه 

و به سرنوشت مسکن مهر دچار کند.
روند احداث واحدهای نهضت ملی مسکن به این شکل است که پس از 
تایید متقاضیان و تکمیل پرونده آنها پروژه شان مشخص و برای واریز وجه 
اولیه به بانک معرفی می شوند. پرداخت آورده در چهار مرحله انجام می شود. 
یک مرحله موقع ثبت نام است. مرحله دوم بعد از فونداسیون، مرحله سوم 
بعد از اسکلت و سفت کاری و مرحله آخر آورده هم در زمان نازک کاری 

توسط متقاضیان پرداخت می شود.

تسهیلات واحدها نیز در سه مرحله پرداخت می شود. مرحله اول در 
زمان فونداسیون، مرحله دوم در زمان اسکلت و  سفت کاری و مرحله سوم 
حین نازک کاری است. در واقع متقاضیان یک مرحله پیش پرداخت دارند 
 ـمعاون وزیر راه و  که در تسهیلات نیست. بنا به گفته محمود محموزاده 
شهرسازی، هیچ سازنده ای اجازه ندارد بیش از آنچه تعیین شده از متقاضیان 
وجهی دریافت کند. پول را بدون قاعده نمی توانند بگیرند بلکه صرفا با 
پیشرفت پروژه منابع تزریق می شود. اگر غیر از این عمل می شود متقاضیان 
به ما اعلام کنند. درخصوص آخرین وضعیت تامین مالی پروژه های نهضت 
ملی مسکن، محمود شایان  ـمدیرعامل بانک مسکن اعلام کرده است: در 
مجموع ۱۶ هزار و۲۳8 میلیارد تومان به حساب سازندگان واریز شده است 
که از این میزان 88۰۰ میلیارد تومان از محل آورده متقاضیان و ۷۴۳8 
میلیارد تومان از محل تسهیلات است. وی تصریح کرد: تاکنون۴۷۴ هزار 
و ۱۴نفر متقاضی طرح نهضت ملی مسکن در بانک افتتاح حساب کرده اند 
که از این میزان ۲8۱  هزار و ۴۰۳ نفر آورده خود را به حساب طرح نهضت 
ملی مسکن واریز کرده اند. مدیرعامل بانک مسکن به پایگاه خبری وزارت 
راه و شهرسازی گفت: جمع آورده متقاضیان طرح نهضت ملی مسکن ۱۶ 

هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان است که از جمع آورده متقاضیان تاکنون 8 هزار 
و 8۰۰ میلیاردتومان به حساب سازندگان واریز شده و مابقی نیز نزد بانک 
است تا بنا به درخواست دستگاه های متولی به سازندگان پرداخت شود. از 
محل تسهیلات نیز تاکنون ۷ هزار و ۴۳8 میلیاردتومان به حساب 
سازندگان پرداخت شده است. مدیرعامل بانک مسکن توضیح داد: تعداد 
۲۵۵ هزار و ۴۷۹ واحد در قالب ۲۱ هزار و ۹۴۹ پروژه به بانک برای انعقاد 
قرار داد معرفی شده که از این تعداد،  ۷۹ هزار و ۹۰۰ واحد قراردادهایشان 
منعقد شده است و مبلغ تسهیلات منقعد شده ۲۷ هزار و ۱۴ میلیاردتومان 
است. بنابراین گزارش، قانون جهش تولید و تامین مسکن )نهضت ملی 
مسکن( مصوب ۱۷ مردادماه ۱۴۰۰ یکی از برنامه های کلان دولت سیزدهم 
محسوب می شود. دولت با تلفیق دو طرح »نهضت ملی مسکن« و »اقدام 
ملی مسکن« قصد دارد چهار میلیون واحد مسکونی طی چهار سال احداث 
کند. بانک ها موظف شده اند سالیانه ۳۶۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات به 
طرح جهش تولید و تامین مسکن اختصاص دهند. طبق آخرین آماری 
 ـارایه داده تا روز ۲8 فروردین   ـمعاون وزیر راه و شهرسازی  که محمودزاده 
۱۴۰۱ تعداد ۵۳۰ هزار واحد طرح اقدام ملی مسکن، ۳۲۱ هزار واحد 

نهضت ملی مسکن و ۱۰8 هزار واحد طرح خودمالکی که برای دریافت 
تسهیلات به بانک معرفی شده، در حال اجرا است. تا روز نهم خرداد ۱۴۰۱ 
برای ۲ میلیون و 8۰۰ هزار واحد تامین زمین شده است. مجموعا در دو 
طرح حمایتی نهضت ملی مسکن و اقدام ملی حدود ۵ میلیون و ۴۰۰ هزار 
نفر ثبت نام کردند که ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار نفر از شرایط لازم برخوردارند 

و تایید شدند.

یک هشتم متقاضیان نهضت مسکن پول دادند

اقتصاد و انرژی

حسن صادقی:

رئیس اتحادیه پیشکسوتان جامعه کارگری گفت: 
ما نسبت به افزایش ده درصدی مستمری سایر 
سطوح و کنار گذاشتن مصوبه شورایعالی کار 
معترضیم و از همه ابزارهای قانونی در این مسیر 
استفاده خواهیم کرد. اعلام افزایش ده درصدی 
مستمری سایر سطوح توسط وزیر کار آنهم در 
پانزدهم خرداد و در روز تعطیل، موجب اعتراض و 
نارضایتی بازنشستگان شده است. تقریباً چهل روز 
پیش از آن، هیات مدیره سازمان تامین اجتماعی و 
وزیر کار، مصوبه افزایش مستمری بازنشستگان 
کارگری را به هیات دولت تحویل دادند؛ در این 
مصوبه، افزایش حداقل مستمری ۵۷.۴ درصد و برای 
سایر سطوح، ۳8 درصد به اضافه ی مبلغ ثابت، در نظر 
گرفته شده بود، دقیقاً همان اعدادی که پیشتر 
شورایعالی کار برای مزد کارگران تعیین کرده بود؛ 
حالا برای اولین بار در دهه های گذشته، دولت حاضر 

نشده مصوبه ی سازمان تامین اجتماعی را امضا کند 
و افزایش مزدی سایر سطوح را تقلیل داده است. 
حسن صادقی )رئیس اتحادیه پیشکسوتان جامعه 
کارگری( در این رابطه می گوید: نظر دولت در رابطه 
با افزایش مستمری بازنشستگان شبهه ناک است و 
جای تردید دارد؛ چطور در روز تعطیل اعلام می کنند 
که دولت نظر خود را مصوب کرده و افزایش مستمری 
سایر سطوح فقط ده درصد است؟ این رویکرد نشان 
می دهد وزیر کار نتوانسته از مصوبه سازمان تامین 
اجتماعی و امضای خودش دفاع کند و به جای دفاع، 
مجبور به عقب نشینی شده است؛ عقب نشینی از 
مصوبه شورایعالی کار که اتفاقاً رئیس آن خود وزیر 
کار است، جای انتقاد دارد. متاسفانه وزیر کار به جای 
دفاع از مصوبه ای که خودش پای آن را امضا گذاشته، 
در نقش سخنگوی دولت ظاهر شد و از تصمیمات 
غیرقانونی و بی سابقه دولت دفاع کرد؛ به این ترتیب 

باید گفت به نظر می رسد که ایشان جای اشتباهی 
نشسته اند. وی با بیان اینکه »وزیر کار سخنگوی دولت 
نیست و باید با اقتدار از مصوبه سازمان تامین اجتماعی 
و افزایش مصوب شورایعالی کار دفاع می کرد« ادامه 
می دهد: ظاهراً در مقابل فشارهای هیات دولت سپر 
انداخته اند؛ وزیر کار تحت فشار هیات دولت مجبور 
شده مصوبه دولت را خودش اعلام کند؛ به جای دفاع 
از قانون و نظر و رای سازمان تامین اجتماعی، مدافع 
نظر هیات دولت شده و با برجسته کردن افزایش 
حداقل مستمری، تلاش دارد قانونگریزی در حق 
مستمری بگیران سایر سطوح را به حاشیه ببرد. باید 
مشخص شود که آنچه برای حقوق بازنشستگان 
تامین اجتماعی تعیین شده، در چه زمانی به تصویب 
دولت رسیده است زیرا تا آنجا که ما می دانیم در روز 
تعطیل رسمی، جلسه هئیت دولت تشکیل نشده 

است. 

نسبت به افزایش ده درصدیِ مستمری سایر سطوح معترضیم
ارزش واقعی سهام عدالت تحت تاثیر روزهای 
نوسانی و نزولی بازار سرمایه نسبت به حدود یک ماه 
قبل نزولی بوده و به حدود ۱۲ میلیون و ۵۰۰ هزار 
تومان )با ارزش اولیه ۴۹۲ هزار تومانی( رسیده است.

پس از آزادسازی سهام عدالت، مشمولان این 
سهام که روش مستقیم را برای مدیریت سهام خود 
انتخاب کرده بودند، می توانند با مراجعه به سامانه 
www.samanese.ir ارزش واقعی سهام و 
جزئیات دارایی خود را مشاهده کنند. این ارزش 
یکسان نیست و تحت تاثیر نوسانات بازار افزایشی یا 
کاهشی می شود. برای مثال، ارزش واقعی سهام 
عدالت با ارزش اولیه یک میلیون تومانی در ۲۰ 
اسفند سال ۱۳۹۹، ۱8 میلیون و ۷8۰ هزار تومان 
قیمت داشت، در حالی که قیمت این سهام در ۱۶ 
تیرماه سال ۱۴۰۰ تا ۱۴ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان 
کاهش یافته بود. سهامی که در روزهای نخستین 

آزادسازی سهام عدالت یعنی اردیبهشت  ماه و خرداد 
ماه سال ۱۳۹۹ بیش از ۲۰ میلیون تومان قیمت 
داشت. در این راستا، در یازدهم مهرماه سال گذشته 
ارزش واقعی سهام عدالت با ارزش اولیه ۴۹۲ هزار 
تومانی بیش از ۱۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان و در 
۲8 آبان ماه حدود ۱۱ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان 
قیمت داشت. اما روند نزولی در بورس باعث کاهش 
این ارزش شد. به طوریکه ارزش واقعی سهام عدالت 
به ارزش اولیه ۴۹۲ هزار تومانی در ۲۹ بهمن ماه 
سال گذشته، ۱۰ میلیون و ۳۵۱ هزار تومان قیمت 

داشت.
اما در نهم فروردین ماه سال جدید ارزش واقعی 
این سهام با ارزش اولیه ۴۹۲ هزار تومانی ۱۱ میلیون 
و ۵۰۰ هزار تومان بود که با توجه به صعود بازار، در 
اواخر فروردین این رقم به حدود  ۱۲ میلیون و ۲۷۵ 

هزار تومان رسید. 

سهام عدالت چند؟

رییس مرکز تنظیم مقررات سازمان امور مالیاتی گفت: مردم تخلفات مالیاتی برخی اصناف، مراکز 
درمانی و سایر مراکز را در عدم استفاده از کارتخوان ها به سازمان مالیاتی اعلام کنند.

»محمد برزگری« اظهار داشت: اگر فردی در مراجعه به مرکزی، کارت بانکی ارایه کرد، ولی آن 
مرکز از استفاده کارت خوان امتناع کرد و از او درخواست انتقال با کارت را داشت، می تواند این 
موضوع را به سازمان امور مالیاتی اعلام کند. وی افزود: مردم  می توانند در سراسر کشور با شماره 
۱۵۲۶، مرکز ارتباط مردمی سازمان امور مالیاتی کشور، شکایات، پیشنهادها و سوالات مالیاتی خود 

را مطرح کنند و این سازمان به سرعت موارد را پیگیری می کند.
رییس مرکز تنظیم مقررات سازمان امور مالیاتی با اشاره به قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه 
مودیان، گفت: بر اساس این قانون، بانک مرکزی موظف است با همکاری سازمان امور مالیاتی کشور، 
نسبت به ساماندهی دستگاه های کارتخوان بانکی و یا درگاه های پرداخت الکترونیکی اقدام کند و 
با ایجاد تناظر بین آن ها با مجوز فعالیت و شماره اقتصادی بنگاه ها به هر یک از پایانه های فروش، 

شناسه یکتا اختصاص دهد.

رییس مرکز تنظیم مقررات سازمان امور مالیاتی:

مردم تخلفات مالیاتی در عدم استفاده از کارتخوان را اعلام کنند
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مدیرعامل بانک تجارت به عنوان بانک تخصصی 
انرژی و حامی برتر صنعت پتروشیمی، در سفری 
فشرده به عسلویه، از ۲۲ شرکت پتروشیمی مستقر در 
این منطقه بازدید کرد و در راستای توسعه همکاری های 
فی مابین با مدیران عامل این شرکت ها به گفت وگو 

نشست.
به گزارش روابط عمومی بانک تجارت، دکتر هادی 
اخلاقی فیض آثار در دیدار با مدیران عامل شرکت های 
پتروشیمی منطقه عسلویه استان بوشهر به خدمات 
بانک تجارت به این صنعت مهم کشور اشاره کرد و گفت: 
بانک تجارت به صنعت پتروشیمی، نگاهی استراتژیک 
و حمایتی دارد و مجموعه همکاران ما در شعب و ستاد 
بانک همواره در اندیشه طراحی و ارائه خدمات متنوع 
مالی و بانکی متناسب با نیاز شرکت های پتروشیمی با 
هدف کمک به توسعه این صنعت مهم کشور هستند. 
بنابراین ما مصمم هستیم با ارائه بسته های خدماتی 
متنوع و راه حل های مالی منطبق با نیاز پروژه های 
توسعه محور واحدهای تولیدی نقش خود را در کمک 
به پیشبرد این صنعت به خوبی ایفا کرده تا در تمامی 

سطوح در کنار مجتمع های پتروشیمی باشیم.
وی با تاکید بر اینکه هنوز فاصله زیادی تا رسیدن به 
ظرفیت های اصلی و واقعی صنایع مختلف کشور از 
جمله صنعت پتروشیمی وجود دارد، افزود: حضور 
متخصصین و مهندسین داخلی کشور و رقم خوردن 
موفقیت های صنعت پتروشیمی موجب غرور ملی مردم 
ایران است و در این مسیر، نظام بانکی به گواه آمار، نقش 
بسزایی ایفا کرده و امروز بانک تجارت در زمینه ارائه 
روش های مختلف تامین مالی از جمله گشایش 
اعتبارات اسنادی ظرفیت های فوق العاده ای را به وجود 

آورده است.
وی صنعت پتروشیمی را عامل ثروت آفرینی برای 
اقتصاد کشور دانست و گفت: نگاه آینده نگر و ارزنده 
موجود بین بانک و صنعت پتروشیمی سبب شناخت 
دقیق و تخصصی از نیازهای دوطرف شده و در این راستا 
نیازهای جدید و آتی این مجموعه ها را در سریع ترین 

زمان پوشش می دهیم.
اخلاقی در این دیدارها افق صنعت پتروشیمی کشور 
برای سال های آینده را افق مثبت و روشنی دانست و 
افزود: بانک تجارت می تواند با پتانسیل های موجود به 
عنوان یکی از شرکای تجاری در انجام پروژه های این 
صنعت نقش بسزایی را ایفا کند. بانک تجارت چه در 
بخش فنی و تخصصی و چه در حوزه مالی و همچنین 

از  فراتر  دانش بنیان،  شرکت های  از  حمایت  در 
ظرفیت های مورد توافق، آمادگی همکاری دارد و البته 
این بانک ظرفیت های جدیدی از جمله همکاری در 
تشکیل صندوق های خصوصی را برای فعالان این 

صنعت فراهم آورده است.
مدیرعامل بانک تجارت در سفر به منطقه عسلویه با 
مهندس صانعی مدیرعامل پتروشیمی نوری، مهندس 
فرزانه مدیرعامل شرکت مبین انرژی خلیج فارس، 
مهندس جوانمردی مدیرعامل پتروشیمی هنگام، 
مهندس بدری مدیرعامل پتروشیمی کیمیای پارس 
خاورمیانه، مهندس مرعشی مدیرعامل پتروشیمی 
مدیرعامل  مهندس حسنی  فارس،  خلیج  آپادانا 
مدیرعامل  اسلامی  مهندس  پارس،  پتروشیمی 

مدیرعامل  قنبریان  ،مهندس  مهر  پتروشیمی 
پتروشیمی پتروشیمی جم، مهندس حیدر زاده 
مدیرعامل پتروشیمی آریاساسول، مهندس نجفی 
مدیرعامل پتروشیمی گوهر افق، مهندس کریمیان 
مدیرعامل پتروشیمی دنا، دکتر عباسی مدیرعامل 
کدکنی  سمیعی  سپهر،مهندس  انرژی  هلدینگ 
مدیرعامل شرکت دماوند انرژی عسلویه، مهندس 
یزدانی کاشانی مدیر عامل مخازن سبز پتروشیمی 
عسلویه، مهندس جوکار مدیرعامل پتروشیمی بوشهر، 
کاویان،  پتروشیمی  مدیرعامل  اولادی  مهندس 
مهندس قربان مدیرعامل پتروشیمی مروارید، مهندس 
انصاری نیک مدیرعامل پتروشیمی مرجان، مهندس 
قادری مدیرعامل پتروشیمی پترو پالایش کنگان، 
مهندس جمشیدی مدیرعامل پتروشیمی پردیس، 
مهندس زالی مدیرعامل پتروشیمی سبلان و دکتر 
نظری مدیر عامل شرکت عملیات غیرصنعتی پازارگاد 
و رئیس شورای پتروشیمی ها دیدار و گفت وگو کرد و 

با اهدا لوح تقدیر از ایشان قدردانی کرد.
فرخ نژاد رییس هیات مدیره، شریفیان معاون 
مدیرعامل در امور مشتریان شرکتی و تجاری، امین 
زارع معاون مدیرعامل در امور اعتباری، گلی مشاور 
مدیرعامل و رئیس روابط عمومی و ارتقاء سرمایه 
اجتماعی بانک، گودرزی سرپرست مدیریت شعب 
جنوب کشور، بزرگ سرپرست مدیریت امور بانکداری 
شرکتی و مختاری سرپرست مدیریت استان بوشهر 
مدیرعامل بانک تجارت را در این دیدار همراهی 

کردند.
اخلاقی و هیات همراه همچنین با تعدادی از 

همکاران شعب عسلویه دیدار و گفت وگو کرد.

با اتفاق اخیر در حوزه حقوقی کارکنان، عملا پیشنهادات سازمان اداری و 
استخدامی به عنوان محور اصلی اقدام در نظام پرداخت ها، برای اصلاح روند پرداخت 
حقوق کارکنان در سال جاری، هم در لایحه بودجه و هم لایحه پیشنهادی به دولت، 
اجرایی نشده و دیگر در دستور کار نیست. به گزارش ایسنا،  اعلام اخیر سازمان اداری 
و استخدامی از متوقف شدن طرح اصلاح تبصره )۱۲( قانون بودجه امسال حکایت 
داشت؛ لایحه ای که از سوی این سازمان جهت ایجاد تغییراتی برای به نوعی ایجاد 
عدالت در پرداخت ها به دولت پیشنهاد شده بود ولی به جایی نرسید. برای بررسی 
جریان این لایحه و آنچه در مورد حقوق کارکنان در سال جاری اتفاق افتاده، تبصره 
۱۲ در لایحه بودجه، قانون و البته لایحه پیشنهادی برای اصلاح آن، مورد بررسی 
قرار خواهد گرفت. سال گذشته رئیس جمهوری در اظهاراتی بر بازنگری جریان 
پرداخت حقوق و ایجاد عدالت در پرداخت ها تاکید کرد و در ادامه سازمان اداری و 
استخدامی اعلام کرد از جمله اقداماتی که در راستای اصلاح نظام  پرداخت در دستور 
کار دارد،  تدوین لایحه جامع حقوق و دستمزد کارکنان نظام اداری کشور است. در 
همین رابطه عنوان شد که برای کاهش تبعیض در پرداخت در بودجه سال آینده 
اقداماتی صورت گرفته است؛ به طوری که با توجه به توان مالی دولت که از سوی 
سازمان برنامه و بودجه افزایش ۱۰ درصدی اعلام شده بود، قرار شده افزایش حقوق 
کسانی که پراخت پایینی دارند رشد بیشتری در مقایسه با کسانی که دریافتی 

بالاتری دارند، داشته باشد.
   تبصره ۱۲ پیشنهادی دولت با مبلغ ریالی و امتیاز

بر این اساس  در تبصره ۱۲ لایحه بودجه ۱۴۰۱ مطرح شد که ۵۳۳ هزار 

تومان معادل ۱۷۰۰ امتیاز به طور ثابت به حقوق تمامی افراد اضافه و سه 
درصد هم ضریب ریالی سالیانه اضافه شود که در این حالت حداقل حقوق 
۲8 درصد افزایش یافته و به چهار میلیون و ۵۰۰ هزار تومان می رسید و مابقی 
افراد نیز تا پنج درصد افزایش حقوق داشتند، در مدل پیشنهادی دولت حداقل 

حقوق، ۴.۵ میلیون تومان برای بازنشستگان و کارکنان بود.
   تبصره ۱۲ و معادله ای که بهم ریخت

به روال سال های قبل در جریان بررسی لایحه بودجه، افزایش حقوق کارکنان 
به نحوی دیگر پیش رفت تا جایی که سازمان اداری و استخدامی در واکنش به 
مصوبه مجلس اعلام کرد که معادله حقوقی که پیشنهاد داده بودند بهم ریخته 
است. طبق تبصره ۱۲ قانون بودجه مقرر شد که ضریب حقوق گروه های مختلف 
حقوق بگیر، با ۱۰ درصد بر اساس آخرین حکم کارگزینی به نحوی افزایش یابد 

که مجموع حکم کارگزینی کارکنان،  کمتر از ۵.۶ میلیون تومان نباشد. برای 
بازنشستگان لشگری و کشوری نیز این گونه مصوب شد که پس از اعمال افزایش 
۱۰ درصدی،  حکم حقوقی آنها کمتر از پنج میلیون تومان نباشد. اگرچه ظاهرا 
مصوبه مجلس به نفع حداقل بگیران بود ولی آن سوی ماجرا به نفع حداکثر 

بگیران هم تمام شده بود و به نوعی سقف را بالا برده بود.
   اهم اصلاحات تبصره ۱۲ که به دولت رفت و به بن بست خورد

اما ماجرای اصلاح تبصره ۱۲ از آنجایی شروع می شود که بعد از تصویب 
قانون بودجه و ظاهرا قبل از تصویب ضوابط اجرایی، به پیشنهاد سازمان اداری 
و استخدامی برای ایجاد تا حدودی عدالت در پرداخت های سال جاری، 
کمیسیون مدیریت امور عمومی و سرمایه انسانی دولت، خواستار لایحه اصلاح 
تبصره )۱۲( قانون بودجه سال ۱۴۰۱ برای طرح در دولت شده و سازمان 
اداری و استخدامی این لایحه را در چند بند تدوین و ارائه می کند که در همان 
زمان بحث هایی در مورد افزایش حقوق کارکنان مطرح شد ولی در اصل 
جریان به اصلاحاتی در تبصره حقوق و دستمزد برمی گشت که می توانست 

به تغییراتی در پرداخت ها منجر شود.
اطلاعات دریافتی ایسنا درباره لایحه پیشنهادی سازمان اداری و 
استخدامی نشان می دهد که از جمله اصلاحات پیشنهاد شده در لایحه این 
بود که ضریب حقوق گروه های مختلف حقوق بگیر در دستگاه های اجرایی 
قید شده در جزء ۱ بند الف تبصره ۱۲ قانون بودجه سال ۱۴۰۱، به میزان 

»یک میلیون تومان« به جای ۱۰ درصد باشد.

اطلاعیه بانک ملی ایران 
درباره حادثه رخ داده در 

شعبه دانشگاه
حادثه شعبه دانشگاه بانک ملی ایران که به 
بروز برخی خسارات محدود به صندوق امانات 
منجر شد، از سوی پلیس و مراجع ذیربط در 

حال پیگیری است.
به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، 
علل بروز این حادثه پس از بررسی های نهایی 

به زودی اعلام خواهد شد.
بانک ملی ایران در چارچوب مقررات قانونی 
در حال پیگیر خسارات وارده بوده و فعالیت 
شعبه دانشگاه نیز طبق روال سابق ادامه دارد.

مدیرعامل بانک مسکن:
تسهیلات خودمالکی 
نهضت ملی ۱۹ هزار 

واحد منعقد شد
مدیرعامل بانک مسکن از انعقاد قرارداد 
خودمالکی ۱۹ هزار و ۱8۳ واحد به مبلغ ۶ هزار 

و ۵۱۱ میلیاردتومان خبر داد.
به گزارش ایبِنا، محمود شایان مدیرعامل 
بانک مسکن ، در خصوص تازه ترین وضعیت 
ارایه تسهیلات خودمالکی طرح نهضت ملی 
مسکن اعلام کرد: ۱۳۵ هزار و 8۶۵ واحد در 
قالب ۱۷ هزار و ۹۰۵ پروژه به بانک معرفی شده 
است که از این تعداد واحد معرفی شده به بانک، 
قرارداد ۱۹ هزار و ۱8۳ واحد به مبلغ ۶ هزار و 

۵۱۱ میلیاردتومان منعقد شده است.
شایان رقم تسهیلات خودمالکی پرداخت 
شده به حساب سازندگان را ۲ هزار و ۶8۴ واحد 

عنوان کرد.
گفتنی است، ارائه تسهیلات خودمالکی 
طرح نهضت ملی مسکن مرحله به مرحله و بر 
اساس پیشرفت فیزیکی نیز به خودمالکان 
پرداخت می شود. همچنین در طرح های 
حمایتی مسکن بیش از ۵ میلیون متقاضی 
ثبت نام کردند که از این میزان ۹۷ هزار متقاضی 
خودمالک هستند که در دو ماه با فراهم شدن 
شرایط در سامانه ثمن اطلاعات خود را در 

سامانه ثبت کردند

رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس:
تلاش می شود تکلیف 
قانونی چک موردی 

مشخص شود
مجلس   ۹۰ اصل  کمیسیون  رئیس 
شورای اسلامی با بیان اینکه تلاش می شود 
تکلیف قانونی چک موردی در شبکه بانکی 
مشخص شود، گفت: بانک مرکزی هنوز 
نتوانسته است شبکه بانکی را در این رابطه 

به خط کند.
حجت الاسلام  و المسلمین حسن شجاعی 
در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به آخرین وضعیت 
پیگیری صدور چک موردی، اظهار کرد: چک 
موردی در واقع چکی است که برای افرادی که 
بنا به هر دلیل تمایل ندارند، دسته چک داشته 
باشند اما گاهی نیاز به استفاده از چک دارند، 

باید صادر شود.
وی تصریح کرد: در قانون جدید چک این 
مورد ذکر شده که برای حل مشکل این دسته 
از افراد، بانک مرکزی و شبکه بانکی چک های 
موردی را به مردم ارائه کنند. برای دریافت این 
چک ها نیز فقط کافی است که شخص در بانک 
حساب جاری داشته و در ضمن سوءاثری از 

فرد در سیستم بانکی ثبت نشده باشد.
نماینده مردم ابهر، خرم دره و سلطانیه در 
خانه ملت در مورد اجرای این مورد توسط 
شبکه بانکی، ادامه داد: طبق گزارش های واصله 
و پیگیری هایی که از طریق کمیسیون اصل ۹۰ 
مجلس شده است، بانک مرکزی هنوز نتوانسته 
شبکه بانکی را به خط کند؛ لذا یک ناهماهنگی 
و وحدت رویه و آشفتگی بین بانک ها در این 

مورد مشاهده می شود.
این مسئول با بیان اینکه بعضی از کارکنان 
و متصدیان بانکی هنوز با این خدمت آشنا 
نیستند، یادآور شد: در بعضی از این بانک ها بین 
دو شعبه بانک عملکرد متفاوتی مشاهده 
می شود. در بعضی از بانک ها عنوان می شود 
دستورالعمل چک موردی به آن ها ابلاغ نشده 
و یا هنوز برگه های چک موردی به بانک ارسال 
نشده است. به طور کلی آنچه که از این فضا 
برآورد می شود، این است که بانک مرکزی نه 
در بحث آموزش و نه در بحث پیگیری، نتوانسته 
این مورد را هم به مردم و هم به بانک ها ارائه 

کند
مجلس   ۹۰ اصل  کمیسیون  رئیس 
خاطرنشان کرد: این کمیسیون طی این سال ها 
که قانون جدید چک به تصویب رسیده، تلاش 
داشته تا هم پیگیری های لازم را از بانک مرکزی 
و شبکه بانکی برای اجرای این قانون داشته و 
با حضور  را  نیاز، جلساتی  هم در صورت 
کارشناسان و مسئولان بانک مرکزی ترتیب 
دهد تا برای اجرا یا مشکلاتی که به وجود 

می آمد، راه حل های کارشناسی ارائه شود.

نایب رییس هیات مدیره سازمان بورس و 
اوراق بهادار ؛

افزایش تلاش برای 
بازگشت اعتماد مردم 

به بازار سهام
نایب رییس هیات مدیره سازمان بورس و 
اوراق بهادار با بیان اینکه مشکلات موجود 
صنایع مختلف در بورس با نامه نگاری ها از 
سوی رییس سازمان بورس منعکس می شود، 
بازگرداندن  برای  مسوولان  تلاش  گفت: 
اعتمادهای از دست رفته در بورس دو چندان 

شده است.
به گزارش ایرنا؛ محسن خدابخش با اشاره 
به اینکه صدور برخی مجوزها در سال گذشته، 
قابل مقایسه با ۱۰ سال گذشته نیست، اظهار 
کرد: در مورد مشکلات روزانه بازار سرمایه یک 
دید کوتاه مدت و همچنین اتفاقات بلندمدت 
وجود دارد که باید آن ها را در کنار یکدیگر و 
در راستای ایجاد بهبود وضعیت بازار پیش برد.

وی افزود: مشکلات موجود صنایع مختلف 
در بورس با نامه نگاری ها از سوی رییس 
سازمان، منعکس و اعلام می شود و تا به 
سرانجام رسیدن آن نیز مورد پیگیری قرار 

خواهد گرفت.
توسعه نهادها در بازار سرمایه و به کارگیری 

ابزارهای مالی جدید
خدابخش در مورد این سوال که اکنون 
زمان مناسبی برای ورود سرمایه گذاران به بازار 
سهام است یا خیر، پاسخ داد: اظهارنظر سازمان 
بورس برای ورود یا خروج سهامداران از بازار 
درست نیست، اما ارایه آمار از میزان بازدهی 
بورس و دیگر بازارها برای بازه زمانی مشخص 

و در دوران تورمی بلامانع است.
نایب رییس هیات مدیره سازمان بورس و 
اوراق بهادار ادامه داد: سهام شرکت های حاضر 
نیستند،  یکسانی  بازدهی  دارای  بازار  در 
بنابراین این امکان وجود دارد که فردی 
سهامی را انتخاب و پس از ۶ ماه به سود برسد 

یا فردی دیگر با ضرر از این بازار خارج شود.
    ایجاد صندوق های اهرمی

صورت  در  سرمایه گذاران  گفت:  وی 
با  سرمایه گذاری  صندوق های  خریداری 
درآمد ثابت، همان سود اعلام شده را به طور 

ثابت دریافت می کنند.
خدابخش اضافه کرد: ابزارهای جدیدی 
همانند صندوق های اهرمی نیز طراحی شده 
است؛ این صندوق ها هم دارای بازدهی ثابتی 
بوده و از طرفی امکان پذیرش ریسک در 
صندوق های اهرمی باعث شده تا دارندگان 
واحدهای این صندوق ها سود یا زیان بیشتری 

را متحمل شوند.
نایب رییس هیات مدیره سازمان بورس در 
ادامه بر توسعه نهادها در بازار سرمایه و 

به کارگیری ابزارهای مالی جدید تاکید کرد
افزایش تلاش برای بازگشت اعتماد مردم 
به بازار سهام/ نامه نگاری رییس سازمان بورس 

با هدف رفع مشکل صنایع مختل
تدوین دستورالعمل پذیرش شرکت های 

سهامی عام پروژه
وی با بیان اینکه تلاش برای بازگرداندن 
اعتمادهای از بین رفته دو چندان شده است، 
گفت: شاید این اقدامات خیلی به چشم نیاید، 
اما در واقعیت، اقدامات سازمان بورس در 
جهت توسعه نهادها، ابزارها و تخصصی شدن 
بازار و توسعه بازار اولیه بسیار قابل توجه است.

دستورالعمل  کرد:  تاکید  خدابخش 
شرکت های سهامی عام پروژه نوشته شده و 
امیدواریم افراد از طریق بازار سرمایه در سهام 

شرکت های جدید سرمایه گذاری کنند.
نایب رییس هیات مدیره سازمان بورس 
افزود: اکنون سهام شرکت های موجود در حال 
معامله است و نمی تواند کمک کننده برای 
تشکیل سرمایه زیاد باشند، هرچند وجود بازار 
اولیه قوی باید در کنار بازار ثانویه شکل بگیرد.

از  یکی  کرد:  خاطرنشان  وی 
بورس  سازمان  سیاست گذاری های 
شکل گیری نهادها و ابزارهای تخصصی است 
تا ضمن صدور مجوزهای بیشتر به تشکیل 

سرمایه کمک شود.

سامانه محچک در 
بانک رفاه کارگران 

عملیاتی شد
سامانه مسدودسازی موجودی حساب 
صادرکنندگان چک برگشتی )محچک( در 

بانک رفاه کارگران عملیاتی شد.
رفاه  بانک  عمومی  روابط  گزارش  به 
کارگران، این سامانه در راستای اجرای تکالیف 
قانون اصلاح قانون صدور چک از روز شنبه ۷ 
خرداد ماه در بانک رفاه کارگران اجرائی شده 

است.
بر اساس بند )ب( ماده ۵ مکرر قانون صدور 
چک، در صورت عدم تأمین مبلغ چک در 
همان بانک، حساب های فرد صادرکننده چک 
در سایر بانک ها و موسسات اعتباری به میزان 
مبلغ کسری چک از طریق سامانه مذکور 

مسدود می شود.

دیدارهای فشرده مدیرعامل بانک تجارت از پایتخت انرژی ایران؛

جزئیات لایحه متوقف شده

اخلاقی: بانک تجارت به صنعت پتروشیمی، نگاهی استراتژیک و حمایتی دارد

ماجرای اصلاح حقوق؛ از جایگزین یک میلیونی تا افزایش امتیاز به ۱۰۰ درصد

دریچهنگـــــــــاه بانک و بیمه 

رییس کانون بانک های خصوصی مطرح کرد؛

رییس کانون بانک ها و مؤسسات اعتباری 
خصوصی گفت: بانک ها نسبت به عرضه اموال و 
املاک مازاد در بورس کالا ارزیابی مثبتی دارند که 
در این زمینه برای تاسیس و بهره برداری از صندوق 
املاک، زمین و ساختمان در این بازار اقدام 
کرده اند. به گزارش ایرنا؛ کورش پرویزیان درباره 
تمهیدات بانک ها برای عرضه املاک و اموال مازاد 
در بورس کالای ایران، اعلام کرد: ارزیابی ها نسبت 
به عرضه املاک و اموال مازاد در بورس مثبت است.

وی در رابطه با مزیت فروش اموال و املاک 
مازاد در بورس کالا، گفت: مزیت برجسته فروش 
و واگذاری اموال و املاک در این بازار شفافیت در 

فرآیند معاملات است.
مدیرعامل بانک پارسیان دسترسی همه افراد 
برای حضور در معاملات بورس کالا را امکان پذیر 
اعلام کرد و اظهار کرد: درواقع به دلیل حضور 
ارکان منضبط و ناظر در بورس ها، واگذاری و 

فروش اموال و املاک مازاد شفاف و دقیق است.
پرویزیان با اشاره به اینکه بیشتر بانک ها 
علاقه مند به واگذاری اموال و دارایی های خود از 
شیوه های مختلف هستند، خاطرنشان کرد: قانون 
هم در راستای حمایت از تولید به بانک ها کمک 
کرده که انگیزه بیشتری برای فروش املاک و اموال 

مازاد پیدا کنند. به گفته رییس کانون بانک ها و 
موسسات اعتباری خصوصی، به طور مثال یکی از 
و  تاسیس  زمینه  در  خصوصی  بانک های 
بهره برداری از صندوق های املاک و زمین و 
ساختمان در بورس اقدام کرده است. وی با بیان 
اینکه بانک ها حتی با استفاده از فناوری های جدید 
تبدیل  )فرآیند  کردن  توکنایز  و  بلاک چین 
دارایی های فیزیکی و غیر فیزیکی( به توکن های 
دیجیتالی در بلاک چین به دنبال فروش املاک و 
اموال مازاد هستند، تصریح کرد: هدف بانک ها از 
این اقدام، ایجاد ارزش افزوده برای بانک ها و 
سهامداران خود است. پرویزیان با بیان اینکه 
بانک ها از طریق مزایده و تشکیل صندوق های 
املاک به دنبال واگذاری اموال مازاد هستند، گفت: 
بخش اعظمی از اموال و دارایی های مازاد به شکل 
تملیکی و در ازای وصول مطالبات به بانک 
واگذارشده که بانک ها با آماده سازی و عرضه این 
اموال مازاد به دنبال تبدیل این اموال به دارایی های 
نقد هستند. رئیس کانون بانک ها و مؤسسات 
اعتباری خصوصی در پایان تأکید کرد: در شرایط 
فعلی سیاست بانک های دولتی و نیز بانک های 
خصوصی، تزریق منابع و اعتبار دهی به امور 

زیربنایی و توسعه ای کشور است.

راه اندازی صندوق املاک، زمین و ساختمان

با مصوبه هیأت مدیره سازمان بورس:

ابزار مرابحه سهام، ابزاری جدید در راستای 
تامین مالی شرکت ها جهت خرید سهام از بازار 
سرمایه، کاهش زمان تامین مالی شرکت های 
سرمایه گذاری، تخصصی تر شدن ابزارهای تامین 
مالی و همچنین توسعه بازار است. این ابزار 
می تواند در روزهای منفی بازار نقشی پررنگی در 

تقویت بخش خرید ایفا کند.
مرتضی چشان، رئیس اداره نظارت بر انتشار و 
ثبت اوراق بهادار بدهی با بیان اینکه تاکنون ابزاری 
تخصصی برای تامین مالی شرکت ها برای خرید 
سهام از بازار سرمایه وجود نداشت به خبرنگار 
پایگاه خبری بازار سرمایه )سنا( گفت: با وجود 
ابزارهای عمومی چون ابزار اجاره و اجاره سهام، 
موضوع تامین مالی شرکت ها و خرید سهام از بازار 
سرمایه از طریق آنها بسیار سخت و نیازمند الزاماتی 
بود. بنابراین، هیات مدیره سازمان بورس و اوراق 
امکان  مرابحه،  با اصلاح دستورالعمل  بهادار 
استفاده از مرابحه سهام توسط شرکت ها جهت 

خرید سهام از بازار سرمایه را فراهم کرد.
ابزار جدید  ویژگی های مثبت  درباره  وی 
»مرابحه سهام« عنوان کرد: این ابزار سختی های 
ابزارهای عمومی قبلی را برطرف کرده و دسترسی 
به سهمی که شرکت ها خواهان خرید آن از بازار 

هستند را تسریع می کند.
به گفته وی، ابزار مرابحه سهام در راستای تامین 
مالی شرکت ها جهت خرید سهام از بازار سرمایه، 
کاهش زمان تامین مالی شرکت ها، تخصصی تر 
شدن ابزارهای تامین مالی و همچنین توسعه بازار 

سهام است.
وی ادامه داد: این موضوع ضمن توسعه بازار 
سهام، به توسعه ابزارهای تامین مالی کمک 

می کند.
رییس اداره نظارت بر انتشار و ثبت اوراق بهادار 
بدهی اظهار کرد: این ابزار نقش پررنگی در تقویت 
بخش خرید ایفا می کند البته در زمانی که بازار 
منفی و نیازمند حمایت است، این ابزار می تواند 
شرکت ها و اشخاص حقوقی را به ارائه درخواست 
برای تامین مالی تشویق کند تا با خرید سهام به 

بازار سرمایه کمک کنند.
چشان با بیان اینکه عوامل متعددی بر رونق و 
توسعه بازار سرمایه اثرگذار هستند، گفت: یکی از 
این عوامل، وجود نقدینگی مناسب جهت خرید 
سهام از بازار سرمایه است و یکی از راهکارهای 
کمک به بازار سهام، استفاده از ابزارهای مالی با 
هدف تامین نقدینگی مورد نیاز سرمایه گذاران در 

بازار سهام است.

ابزاری نو برای روزهای منفی بازار
 امکان استفاده حقوقی ها از مرابحه سهام فراهم شد

یک کارشناس اقتصادی از عزم دولت سیزدهم در کنترل رشد نقدینگی خبر داد و گفت: 
نظارت جدی و اقدامات بانک مرکزی باعث کاهش آهنگ رشد نقدینگی در فروردین ماه امسال 
شد که این رویه باید تداوم یابد. بر اساس آخرین اطلاعات داده ای از بانک مرکزی حجم 
نقدینگی در فروردین ماه امسال ۴۸۲۳ هزار میلیارد تومان رسید که در مقایسه با اسفندماه 
سال گذشته ۰.۲ درصد از سرعت رشد نقدینگی کاسته شده بود. »محمدعلی خادم« کارشناس 
اقتصادی در گفت وگو با ایرنا در مورد کاهش آهنگ رشد نقدینگی اظهار داشت: رشد نقدینگی 
در سه سال گذشته بخصوص در سال های ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ به ارقام بالایی رسید به طوری که رشد 
آن روند بلندمدت را هم شکست و تاثیر قابل توجهی بر تورم گذاشت و باید این امر کنترل 

می شد. وی با اشاره به عزم دولت سیزدهم در کنترل رشد نقدینگی، افزود: رییس کل بانک 
مرکزی کاهش رشد نقدینگی و افت شدید خلق پول بانک ها را، مهار اضافه برداشت بانک ها 

و خودداری دولت در استفاده از تنخواه خزانه بیان کرد.
این کارشناس اقتصادی گفت: بانک مرکزی به دنبال تدوین آیین نامه کنترل ترازنامه 
بانک هاست و این امر تاثیر زیادی بر کنترل رشد نقدینگی دارد و موجب کنترل اضافه برداشت 
بانک ها می شود. خادم ادامه داد: بانک مرکزی ظرفیت جدی برای کنترل نقدینگی دارد و آن 
آیین نامه کنترل مقداری ترازنامه بانک هاست. بانک مرکزی با استفاده از این ظرفیت، می تواند 

با بانک هایی که ناترازی خود را افزایش می دهند، برخورد کند.

کارشناس اقتصادی: اقدامات و نظارت جدی بانک مرکزی باعث کاهش رشد نقدینگی شد
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جلسه بازنگری ساختار سازمانی 
شرکت آب منطقه ای مرکزی 

برگزار شد
جلسه بازنگری ساختار سازمانی شرکت با 
حضور اعضای هیئت مدیره، معاونین، مدیران 
مستقل ستادی و پناهی نماینده شرکت 
مدیریت منابع آب ایران در محل سالن جلسات 

شرکت آب منطقه ای مرکزی برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب منطقه 
بازبینی  هدف  با  جلسه  این  مرکزی،  ای 
فرآیندها، مأموریتها و کارکردهای مورد عمل 

فعلی برگزار شد.

 سرپرست شرکت توزیع
 نیروی برق گلستان از دو برابر 
شدن میزان مصرف برق در 

استان خبر داد 
زهرا کارزگر.خبرنگار مملکت

سید احمد موسوی گفت: گلستانی ها امروز 
بیش از 8۶۵ مگاوات برق مصرف کردند که 

نسبت به هفته گذشته ۲ برابر شده است.
او به مردم توصیه کرد: با توجه به پیش بینی 
گرم تر شدن هوا در دو روز آینده مدیریت 
مصرف برق را در برنامه خود قرار دهند و دمای 
سیستم های سرمایشی مانند کولر و اسپیلت ها 
را بین ۲۴ تا ۲۶ درجه تنظیم کنند. موسوی 
گفت: ساعات ۱۲ تا ۱۷ عصر پیک مصرف برق 
است و از مردم می خواهیم از وسایل پرمصرف 
لباسشویی،  ماشین  برقی،  جارو  مانند 
ظرفشویی و اتو در این ساعات استفاده نکنند.

بستری ۲۵ بیمار مبتلا به کرونا 
در بخش مراقبت های ویژه

زهرا کارزگر.خبرنگارملکت

تعداد  گلستان  پزشکی  علوم  دانشگاه 
در  بستری  و  کرونا  به  مبتلا  بیماران 

بیمارستان های استان را اعلام کرد.   
بر اساس اعلام دانشگاه علوم پزشکی گلستان،  
دو شنبه ۱۶ خرداد، 8۱ نفر از مبتلایان به کرونا 
در گلستان در بیمارستان های این استان 

بستری هستند.
این آمار نسبت به روز های گذشته از افزایش 

بستری ۴ بیمار مبتلا به کرونا خبر می دهد.
از این تعداد ۲۵ نفر در بخش مراقبت های 
ویژه بیماران مبتلا به کرونا بستری هستند و 8 

نفر هم با کمک دستگاه تنفس می کنند.

بازدید سرزده رئیس دانشگاه 
علوم پزشکی گیلان از یک 
مجتمع پزشکی، درمانی و 

آزمایشگاهی در فومن
رئیس دانشگاه علوم پزشکی گیلان به 
صورت سرزده از یک مجتمع پزشکی درمانی 
و آزمایشگاهی در شهرستان فومن بازدید و در 
جریان کم و کیف ارایه خدمات آن قرار گرفت.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دانشگاه علوم 
پزشکی گیلان )وبدا(، دکتر ارسلان سالاری-

رئیس دانشگاه علوم پزشکی گیلان به همراه 
دکتر سید جواد موسوی- مدیر حراست 
دانشگاه پیش از ظهر امروز به صورت سرزده در 
مجتمع پزشکی، درمانی و آزمایشگاهی شهید 
سید ابراهیم نبوتی حضور یافت و از مرکز 
شهدای  کووید۱۹  خدمات  ارایه  منتخب 

سلامت این شهرستان بازدید کرد.

جایگزینی سیستم تزریق 
آب ژاول بجای گاز کلر 
در مجتمع های آبرسانی 

شهرستان شفت
۶ مجتمع آبرسانی روستایی شهرستان 
شفت در سال جاری به سیستم تزریق آب ژاول 
مجهز شد.به گزارش دفتر روابط عمومی و 
آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب گیلان؛ 
مدیر امور آبفای شفت امروز گفت: سیستم 
تزریق آب ژاول در مجتمع های آبرسانی چوبر، 
خرفکل، بداب، گنجار، شالماء و کلاشم بالا 
جایگزین گاز کلر شد.علی دادرس افزود: این 
کار به منظور افزایش امنیت سامانه های 
گندزدایی و سالم سازی آب شرب جمعیتی 
بالغ بر ۱۰ هزار نفر در ۱8 روستای تحت 

پوشش این مجتمع های آبرسانی انجام شد.

خبـــر شهرستان

امیـد قـادری با اشـاره بـه اینکه تمـام خدمـات درمانی زوجیـن نابـاورو خدمات 
مـادران بـاردار و فرزنـدان آنهـا تـا سـن ۵سـالگی تحـت پوشـش بیمـه سـلامت 
قراردارنـد، گفـت: در راسـتای منویـات مقام معظـم رهبـری )مدظله العالـی( مبنی 
برجـوان سـازی جمعیـت و فرزند آوری، خدمـات نازایی تحت پوشـش بیمه سـلامت 
قرارگرفتـه و ۹۰درصـد تعرفـه هـای دولتـی پرداخـت می گـردد؛ وی افـزود: تمام 
مـادران باردار کـه فاقد هرگونه پوشـش بیمـه ای هسـتند و همچنین فرزنـدان آنها 

تا سن ۵ سـالگی به صورت رایگان تحت پوشـش بیمه سلامت قرارگرفتند. 
دبیر سازمان های بیمه گر استان کرمانشاه

گفت: ۳ دهک اول بصورت رایگان تحت پوشش بیمه سلامت همگانی قرارمی گیرند.
وی گفـت: درطرح پوشـش بیمه سـلامت همگانی تا کنون دراسـتان کرمانشـاه بیش 
از ۸۴ هـزار نفـر بصـورت رایگان تحت پوشـش قـرار گرفته انـد؛ وی تکید کـرد: مردم 

شـریف استان قبل از بسـتری شدن، حتما از وضعیت بیمه ای خود اطلاع یابند.

مدیرکل بیمه سلامت استان کرمانشاه:
خدمات نازایی و مادران باردار و فرزندان آنها تحت پوشش بیمه سلامت قرار گرفت

 رئیس سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهرداری 
کرمانشاه از آغاز عملیات سم پاشی درختان اقاقیا سطح 

شهر کرمانشاه بر علیه آفت شته خبر داد.
به گزارش روابط عمومی سازمان سیما، منظر و 
فضای سبز شهری شهرداری کرمانشاه؛ دکتر فرامرز 
رحمتی زاده اظهار داشت: با توجه به بازدیدهای میدانی 
کارشناسان این سازمان از درختان اقاقیا سطح شهر و با 
مساعد شدن شرایط آب و هوایی این فصل از سال، رشد 
طبیعی شته روی درختان اقاقیا آغاز شده و این آفات با 
تغذیه از شیره گیاهی و ترشح عسلک باعث کاهش 
سطح فتوسنتز درختان و نهایتاً ضعف یا مرگ آن ها 
می شوند. این آفت می تواند در مدت زمان کوتاهی به 
صدها یا هزاران شته تکثیر یافته و وضعیت نامناسبی 

برای میزبان و بالطبع شهروندان ایجاد کند.
وی ادامه داد: با توجه به مخفی شدن شته ها در 
پشت برگ ها و لوله ای شدن سطح برگ، این حشرات 
پناهگاه بسیار خوبی برای خود پشت برگ های لوله 

تماسی  سموم  که  می شود  باعث  و  یافته  شده 
مثل دیازینون اثر زیادی روی کنترل آن ها نداشته 
باشد. لذا با توجه به این شرایط بهترین سموم برای 
سیستمیک  سموم  از  استفاده  شته ها  کنترل 
سم  مثل کنفیدور، افوریا، استامی پراید و 

تدخینی پیریمور می باشد.
سبز  فضای  و  منظر  سیما،  سازمان  رئیس 
شهرداری کرمانشاه تصریح کرد: عملیات سم پاشی 
بر علیه آفت شته درختان اقاقیا شهر کرمانشاه با 
استفاده از سم کنفیدور با غلظت نیم لیتر در هزار 
لیتر آب صورت می گیرد و از آنجایی که سم کنفیدور 
تمام  که  نیست  نیازی  بوده،  سیستمیک  کاملًا 
قسمت های برگ نظیر پشت و لابه لای شاخه ها را به 
خوبی با فشار سم پاش شست و شو دهیم و تنها با 
اسپری کردن سم روی قسمت های مختلف برگ، 
سم به داخل شیره ی گیاه نفوذ کرده و حتی اگر یک 
شاخه سم نخورده باشد از طریق آوندها سم به کل 

گیاه منتقل شده و در هر کجا که آفت از شیره ی 
درخت تغذیه کند مسموم می شود.

دکتر رحمتی زاده افزود: با توجه به آمادگی قبلی 
شهرداری پس از برگزاری جلسات متعدد و رصد روزانه 
وضعیت درختان و طبق هماهنگی ها با مناطق، تجهیز 
اکیپ سم پاشی، خرید سموم مناسب و انجام اطلاع 
رسانی های لازم، عملیات سم پاشی درختان اقاقیا سطح 
شهر توسط نیروهای آموزش دیده فضای سبز آغاز و در 
خیابان های اصلی، فرعی و پارک های سطح شهر به 

جهت کنترل و مبارزه با آفت شته ادامه دارد.
وی در پایان خاطرنشان کرد: عملیات سم پاشی بر 
علیه آفات درختان اقاقیا سطح شهر از سری برنامه ها و 
اقدامات مجموعه کلینیک گیاه  پزشکی سازمان سیما، 
منظر و فضای سبز شهری شهرداری می باشد که با 
نظارت مستقیم کارشناسان و مهندسین مربوطه و با 
همکاری و مشارکت فضای سبز مناطق هشت گانه 

شهرداری در دست اقدام است.

رئیس سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهرداری کرمانشاه:

آغاز عملیات سم پاشی درختان اقاقیا شهر کرمانشاه

 اداره روابط عمومی مخابرات منطقه گلستان؛

به گزارش اداره روابط عمومی مخابرات منطقه 
گلستان ، دکتر غلامعلی شهمرادی که در جلسه 
کنترل پروژه مدیریت IT سخن می گفت با تاکید بر 
اینکه حوزه فناوری اطلاعات باید در تولید نرم 
افزارهای کاربری پیشگام باشد افزود: به جهت 
تسهیل در فرآیندهای کاری و ارائه خدمات و 
سرویسهای مناسب به مشتریان باید نرم افزارهایی 

تولید و در اختیار کارکنان قرار گیرد. 
وی بهره مندی حداکثری از ظرفیت منابع 
انسانی خبره و متخصص در پیشبرد اهداف فناورانه 
را خواستار شد و افزود: مدیریت IT محل ارائه ایده 
های نو و خلاقانه است که به چرخش کاری مفید و 

موثر کمک خواهد کرد . 
 مدیر مخابرات منطقه گلستان بازنگری در 
و  نظارت  محوریت  با  عملکردی  شاخصهای 
کنترل سامانه های سخت افزاری و نرم افزاری، 
تامین نیازهای سخت افزاری و نرم افزاری در 
جهت استفاده بهینه از منابع و نظارت بر نگهداری 

سامانه ها و سیستم های کامپیوتری را از اقدامات 
لازم دانست و گفت : تلاش در جهت رشد شاخص 
ها ، ارائه راهکار جهت بهبود  سیستم وکاهش 

هزینه ها
 و پیشتیبانی سرویسها و برنامه های نرم افزاری 

فعال نیز در دستور کار قرار گیرد.

 دکتر غلامعلی شهمرادی رفع نیازهای آموزشی 
و  اطلاع رسانی های لازم بین کارکنان بمنظور 
آگاهی از نحوه استفاده از برنامه ها و توجه به اهمیت 
امنیت شبکه را نیز ضروری دانست و ارتقاء سطح 
دانش کارکنان را در گرو آموزشهای مورد نیاز از 

سوی مدیریت IT  دانست.

جلسه کنترل پروژه مدیریت IT باحضور مدیر مخابرات منطقه 
گلستان برگزار شد

در مراسمی به صورت ویدئوکنفرانس عملیات 
اجرایی طرح آبرسانی به ۷۱۱ روستای گیلان با 

حضور استاندار و جمعی از مسئولان آغاز شد.
آموزش  و  روابط عمومی  دفتر  به گزارش 
همگانی شرکت آب و فاضلاب گیلان؛ استاندار 
گیلان در این مراسم، آبرسانی به ۷۱۱ روستای 
برای  را فرصتی بی نظیر  استان  این  محروم 
خدمت رسانی به مردم دانست و گفت: در دولت 
انقلابی باید رویکرد انقلابی و جهادی داشته 

باشیم.
اسدالله عباسی افزود: با وجود اینکه گیلان 
جزو استان های پر بارش کشور است اما به اندازه 
کافی از آب سالم برای شرب برخوردار نیست و 
در  به خصوص  زمینه  این  در  جدی  چالش 

روستاها وجود دارد.
وی کاهش آبدهی چاه ها و خشک شدن 
چشمه ها، افزایش تقاضا و استفاده از آب شرب 
برای مصارف کشاورزی را از علل کم آبی در 
گیلان دانست و گفت: رفع مشکل آب شرب 
روستاهای گیلان نیاز به همت و کار جهادی دارد.

وی اجرای طرح آبرسانی به ۷۱۱ روستای 
گیلان با مشارکت قرارگاه امام حسن مجتبی )ع( 
را گامی مهم جهت تامین و تقویت آب شرب این 
استان دانست و از همه دستگاه های ذیربط 

خواست؛ با تعامل و همدلی زودتر از موعد تعیین 
شده این پروژه را به بهره برداری برسانند.

عباسی تصریح کرد: مدت زمان اجرای این 
طرح ۳۰ ماه ذکر شده اما مدیران دست اندرکار 
با برنامه ریزی و کار جهادی باید در مدت کوتاه 

تری این پروژه را اجرا کنند.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب گیلان هم 
در این مراسم با اشاره به انعقاد قرارداد همکاری 
با قرارگاه امام حسن مجتبی )ع( جهت تامین و 
تقویت آب شرب ۷۱۱ روستای گیلان ظرف 
مدت ۳۰ ماه با اعتباری بالغ بر ۱8۲۱ میلیارد 
تومان گفت: در قالب این قرارداد 8۵ روستای 
فاقد استان از نعمت آب شرب سالم و بهداشتی 
برخوردار و همچنین کمیّت و کیفیت آب شرب 

۶۲۶ روستا ارتقاء می یابد.
مازیار علی پور افزود:  در سال گذشته اعتباری 
معادل ۱۴۰ میلیارد تومان برای اجرای این طرح 

اختصاص یافت.
وی تصریح کرد: در سال جاری نیز ۲۰۰ 
میلیارد تومان برای آبرسانی به این روستاها در 

نظر گرفته شده است.
به گفته وی؛ قرارگاه خاتم الانبیاء و سازمان 
بسیج سازندگی بعنوان دو معین قرارگاه امام 
حسن مجتبی )ع( اجرای این طرح بزرگ و 

انقلابی را در ۱۱ شهرستان گیلان برعهده دارند.
علی پور خاطرنشان کرد: طرح آبرسانی به 
۷۱۱ روستای محروم گیلان از نظر اعتباری 
دومین طرح بزرگ کشور در حوزه آبرسانی به 

روستاهای محروم است.
در  نیرو  هلدینگ  مدیرعامل  همچنین 
سخنانی با بیان اینکه دولت دکتر رئیسی دغدغه 
رفع محرومیت را دارد، گفت: بر اساس تفاهم نامه 
بین سپاه و وزارت نیرو طی مدت ۳۰ ماه به 

روستاهای محروم کشور آبرسانی خواهد شد.
سردار رستمی افزود: با همفکری و هم افزایی 
سپاه و وزارت نیرو این تفاهم نامه به سرعت اجرا 

می شود.
وی تصریح کرد: برای اجرای این کار مهم و 
انقلابی مشکل مالی وجود ندارد و بودجه آن 

تامین شده است.
به ۷۱۱ روستای  آبرسانی  سردار رستمی 
محروم گیلان را توفیقی برای سپاه دانست و ابراز 
امیدواری کرد؛ با ایجاد شرایط مناسب این طرح 

در کمتر از ۳۰ ماه تحویل مردم شود.
فرمانده سپاه قدس گیلان نیز با اشاره به 
اهمیت این طرح آبرسانی گفت: مشارکت خیرین 
و مسئولین محلی در تامین زمین مورد نیاز برای 

اجرای این طرح بسیار حائز اهمیت است.

آغاز عملیات اجرایی طرح آبرسانی به 7۱۱ روستای استان گیلان

ابراهیم ولدخانی:

از  شازند  پتروشیمی  شرکت  مدیرعامل 
ارزآوری یک میلیاد و ۲۰۰ میلیون دلاری این 

شرکت طی سه سال گذشته خبر داد.
سرمایه،  صنعت افق  سرویس  گزارش  به 
ابراهیم ولدخانی ظهر امروز در جمع خبرنگاران 
اظهار کرد: به دنبال نام گذاری سال ۱۴۰۱ از سوی 
مقام معظم رهبری به عنوان سال تولید اشتغالزایی 
و دانش بنیان مجموعه پتروشیمی شازند اقدام 
طراحی و تولید بیش از ۳ هزار قطعه و تجهیزات 
مورد نیاز قسمت های مختلف این مجموعه به 

همت شرکت های دانش بنیان کرد.
وی افزود: مجموعه این قطعات بیش از ۲۵ 
میلیون یورو صرفه جویی ارزی برای کشور به 
همراه داشته است که این کار ادامه خواهد داشت.

مدیرعامل شرکت پتروشیمی شازند با بیان 
اینکه رساندن صرفه جویی ارزی به بیش از ۳۵ 
میلیون یورو در سال آینده توسط این شرکت 
هدفگذاری شده است، بیان کرد: این وظیفه 

شرکت های بزرگ مثل شرکت پتروشیمی شازند 
است که با ساخت داخل در تولید محصولات 
جدید و صرفه جویی ارزی برای کشور به ایفای 

نقش بپردازند.
ولدخانی با اشاره به اینکه این مجموعه در زمان 
کرونا در تولید ماسک و گریدهای سرم و سرنگ 
نقش موثری داشته است، ادامه داد: وظیفه خود 
می دانیم در راستای رفع وابستگی به کشورهای 
خارجی روز به روز ساخت تجهیزات داخل را 

افزایش دهیم.
متنوع ترین  شازند  گفت: پتروشیمی  وی 
محصولات پلیمری و شیمیایی کشور را تولید 
می کند، علاوه بر اینکه نیاز ۵ هزار واحد پایین 
دستی را تامین می کنیم ارزآوری در سه سال 
گذشته بیش از یک میلیاد و ۲۰۰ میلیون دلار 
داشته ایم که تمام این ارز در اختیار بانک مرکزی 
و سامانه نیما قرار گرفته است و این کار بزرگی است 

که انجام شد.

ارزآوری یک میلیاد و ۲۰۰ میلیون دلاری 
پتروشیمی شازند طی ۳ سال

تعداد بازنشستگان تامین اجتماعی گیلان در 
فروردین ماه سالجاری با 8۹۵ نفر افزایش به یکصد 
و پنج هزار و صد و هفتاد و نه نفر رسید .به گزارش 
روابط عمومی اداره کل تامین اجتماعی استان 
گیلان ، علی حسین نژاد مدیرکل تامین اجتماعی 
گیلان با اشاره به اینکه در یکماهه فروردین امسال 
بیش از ۱۱۰۰ نفر به مستمری بگیران تحت 
پوشش در سطح استان افزوده گردیده است اظهار 
داشت : تعداد بازنشستگان در اولین ماه سالجاری 
با 8۹۵ نفر افزایش از ۱۰۴۲8۴ نفر به ۱۰۵۱۷۹ 

نفر رسیده است . 
وی افزود : در همین مدت تعداد پرونده های 
فوتی نیز از ۴۰۱۳۱ فقره به ۴۰۲۶۰ مورد افزایش 
یافته که با توجه به وجود دو یا سه نفر بازمانده در 
برخی پرونده ها ، در مجموع تعداد مستمری 
بگیران در یکماهه فروردین ۱۱۰۶ نفر رشد داشته 

است . 
مدیرکل تامین اجتماعی گیلان با بیان اینکه 
در سال ۱۴۰۰ نیز به طور متوسط ماهانه هزار 
نفر به مستمری بگیران استان ملحق شده اند 
اذعان داشت : تعهدات بلندمدت در قالب انواع 
مستمری ها بزرگترین گروه تعهداتی تامین 

اجتماعی از حیث ریالی محسوب می گردد و در 
این بین رشد روزافزون جامعه تعهدگیرندگان با 
توجه به قوانین متعدد برای بازنشستگی با توجه 
به قدمت سازمان امری طبیعی است ولی آنچه 
که این مهم را به یک موضوع حساس تبدیل می 
نماید روند رشد غیرعادی و پیشی گرفتن نسبت 
خروجی ها به ورودی ها است که به ویژه در 
عنوان شاخصی  به  پشتیبانی  های  نسبت 
برجسته در صندوق های بیمه ای آثار آن نمایان 
گردیده و به مرور سبب عمیق شدن شکاف بین 
منابع درآمدی و مصارف تعهداتی می گردد . وی 
افزود : در همین مدت تعداد پرونده های فوتی 
نیز از ۴۰۱۳۱ فقره به ۴۰۲۶۰ مورد افزایش یافته 
که با توجه به وجود دو یا سه نفر بازمانده در برخی 
پرونده ها ، در مجموع تعداد مستمری بگیران 
در یکماهه فروردین ۱۱۰۶ نفر رشد داشته است 

 .
خاطر نشان میسازد تامین اجتماعی گیلان در 
سال ۱۴۰۰ در بخش بیمه ای حدود 8۰۰۰ 
میلیارد تومان به جامعه هدف خود تعهدات ارائه 
داده است که بیش از ۷۵۰۰ میلیارد تومان آن بابت 

پرداخت مستمری ها بوده است .  

بیش از ۱۱۰۰ بازنشسته و بازمانده جدید به جرگه 
مستمری بگیران تامین اجتماعی گیلان پیوستند

پروژه توسعه شبکه آبرسانی خیابان شریعتی شهر آستارا و 
روستای لمیرمحله عنبران اجرا شد.

به گزارش دفتر روابط عمومي و آموزش همگاني شرکت آب و 
فاضلاب گیلان؛ مدیر امور آبفای آستارا امروز گفت: در این پروژه 

۲۲۰ متر لوله گذاری از جنس پلی اتیلن ۶۳ و ۹۰ میلی متری 
اجرا شد.

محمد مهدی شیرزاد افزود: به منظور سهولت در شستشوی 
شبکه آبرسانی این مناطق ۳ فقره شیر تخلیه و ۲ فقره شیر قطع 

و وصل نصب شد.
وی اعتبار هزینه شده برای این پروژه را ۳۰۰ میلیون ریال ذکر 
کرد و گفت: با اجرای این پروژه امکان واگذاری انشعاب برای ۲۵ 

خانوار فراهم شد.

توسعه شبکه آبرسانی 
در آستارا
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یک کارشناس مسائل بانکی گفت: دریافت مالیات 
از سپرده های بانکی اشخاص حقیقی، موجب خلق 
نقدینگی، افزایش تورم و خروج سرمایه از بخش های 

مولد می شود.
سیزدهم خرداد خبری در فضای مجازی مبنی بر 
اینکه دولت قصد دارد از سپرده بانکی اشخاص حقیقی 
۱۰ درصد مالیات دریافت کند، منتشر شد که روابط 
عمومی وزارت امور اقتصادی و دارایی، پس از گذشت 

یک روز، آن را تکذیب کرد.
سازمان امور مالیاتی کشور هم در اطلاعیه ای اعلام 
کرد: منشأ شایعات در خصوص اخذ مالیات از سود 
سپرده اشخاص حقیقی، یکی از احکام پیشنهادی در 
پیش نویس لایحه موسوم به »مالیات مجموع درآمد« 
است که هم اکنون در مراحل اولیه کارشناسی قرار دارد 
که سازمان امور مالیاتی نیز مخالف این پیشنهاد است.

طبق بند یک تبصره یک لایحه »مالیات مجموع 
درآمد«، همه یا اکثر پایه های درآمدی شخص در طول 
یک سال، پس از کسرمعافیت ها و هزینه های قابل قبول، 
مشمول یک مالیات تصاعدی بر مجموع درآمد می شود 
که سود سپرده و سود سهام، مشمول این نوع مالیات 

خواهند بود.
   دریافت مالیات از سپرده  بانکی اشخاص 

حقیقی، سرمایه ها را به بخش غیرمولد می برد
علی نظافتیان دبیر کمیسیون حقوقی بانک ها و 
موسسات اعتباری خصوصی گفت: مشمول مالیات 
شدن سپرده های بانکی اشخاص حقیقی باعث خروج 

منابع از بانک ها و کاهش پرداخت تسهیلات می شود؛ 
زیرا، مردم سرمایه های خود را به بازار هایی مانند طلا، 

سکه و ارز که معاف از مالیات هستند، می برند.
به گفته او، تصویب شدن این طرح تورم را به بازار های 
دیگر می کشاند، عوارض اقتصادی نامطلوبی را ایجاد 
خواهد کرد و در نهایت رشد تورم و نقدینگی در کشور 

را تشدید خواهد کرد.
   گذشت بیش از ۵ سال از آخرین تغییر نرخ 

سود سپرده های بانکی
یوسف کاووسی کارشناس مسائل بانکی گفت: 
سودی که اکنون به سپرده های خرد بانکی تعلق 
می گیرد، نصف تورم را هم پوشش نمی دهد. یکی از 

دلایل اصلی تورم و خلق نقدینگی، این است که ایران 
با گذشت بیش از ۵ سال، نرخ سود سپرده های خود را 
تغییر نداده است در حالی که بسیاری از کشورهای 

دیگر، از این ابزار برای مهار تورم استفاده می کنند.
او می گوید: دریافت مالیات از سود سپرده های بانکی 
و سهام، باعث خروج سرمایه از کشور می شود و اقتصاد 
را از بین می برد؛ قانون های زیادی در کشور تصویب 
می شوند که هیچ نگاه کارشناسی به این آن ها وجود 
ندارد. وزارت اقتصاد این موضوع را تکذیب کرد، اما 
دریافت مالیات از سود سپرده های بانکی اشخاص 
حقیقی و حقوقی با جدیت در مجلس دنبال می شود!

بر اساس آخرین گزارش مرکز آمار ایران، نرخ تورم 

نقطه به نقطه در اردیبهشت به ۳۹.۳ درصد رسیده که 
نشان می دهد از کف ۳۴.۷ درصدی خود در اسفند 

پارسال، فاصله گرفته و روند افزایشی داشته است.
   طرح مالیاتی جدید شامل سپرده های 

بانکی اشخاص حقیقی نمی شود
جعفر قادری عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
شورای اسلامی گفت: طرح مالیاتی جدید که در قانون 
بودجه ۱۴۰۱ هم تصویب شده، مربوط به اشخاص 
حقوقی است؛ زیرا، بسیاری از شرکت ها و مجموعه های 
حقوقی، منابع خود را سپرده کرده و در زمینه های 
مختلف مربوط به تولید سرمایه گذاری نمی کنند، اما به 
سپرده های اشخاص حقیقی هیچگونه مالیاتی تعلق 

نخواهد گرفت.
به گفته او، شمولیت سپرده های بانکی اشخاص و 
شرکت های حقوقی، می تواند منجر به کاهش تورم و 
نقدینگی شود؛ به نحوی که این سرمایه ها به سمت 
اشتغال و درآمد می روند و در نهایت منجر به افزایش 

تولید خواهند شد.
براساس تبصره ۶ قانون بودجه امسال، سپرده های 
بانکی اشخاص و برخی از شرکت های حقوقی مشمول 
مالیات می شوند، اما طبق قانون جدید مالیاتی برگرفته 
از قانون بودجه ۱۴۰۱، سپرده های بانکی برخی از 
و  ملی  توسعه  صندوق  مانند  حقوقی  اشخاص 
شرکت های بیمه ای، به دلیل اینکه لازم است نقدینگی 
خود را برای جبران خسارت ها حفظ کنند، معاف از 

مالیات خواهند بود.

معاون وزیر صمت ضمن تشریح علل گران شدن کالاها در ایران، گفت: 
حمایت مالیاتی و تامین مالی از بنگاه های اقتصادی در دستور کار قرار دارد.

سید مهدی نیازی امروز در نشست خبری اظهار کرد: امسال یک اتفاق 
ویژه ای افتاد که شاید تجربه کاری ما چنین شرایطی را نشان نمی دهد؛ 
اتفاقات اقتصادی ناشی از جنگ روسیه و اوکراین قیمت جهانی اغلب کالاها 
افزایش یافت. ثبت سفارش کالاها نسبت به دی و بهمن افزایش یافتندکه 
نشان دهنده افزایش قیمت جهانی کالاهای مختلف اعم از مواد غذایی و 

محصولات پایه است.
معاون هماهنگی و امور کسب و کار وزیر صمت افزود: در کنار این موضوع 
نرخ ارز گمرکی از ۴۲۰۰ تومانی به ای تی اس تبدیل شد، دستمزدها 
افزایش یافت و یارانه ارز ۴۲۰۰ تومانی اصلاح شد که در نتیجه همه این 

مسائل قیمت کالاها در کشور افزایش یافت.
وی ادامه داد: از بهمن پارسال بسته های حمایت از تولید تدوین شد که 
بخش اعظمی در ستاد اقتصادی دولت تصویب شد که باید بخشی از آنها 
در هیأت وزیران هم تصویب شود و بخشی دیگر نیز نیاز به مجوز سران قوا 
دارد که مطرح شده و چند حکم خوب گرفتیم که یکی از آنها رفع مشکل 
انباشت بدهی مالیاتی واحدهای تولیدی است. طبق مصوبه سران قوا مدت 
زمان بدهی مالیاتی از ۳۶ ماه به ۶۰ ماه افزایش یافت. از این طریق می توان 

به احیای واحدها نیز اقدام کرد.
نیازی گفت: همچنین از سران قوا مصوبه ای گرفتیم که اگر بنگاهی 

برای ورود با بازار سرمایه اقدام کند صرفاً حساب های مالیاتی ۳ سال گذشته 
بررسی می شود و به دوره قبل از این ۳ سال کاری ندارد.

وی افزود: استفاده از ظرفیت نقدینگی موجود در جامعه، مصوبه دیگری 
است که از سران قوا گرفتیم که در صورت استفاده از این نقدینگی معادل 
نرخ شورای پول و اعتبار از مالیات معاف است؛ یعنی اگر کسی در بخش 
تولید تأمین مالی خارج از نظام بانکی تا ۱.۲ دهم برابر عقود مشارکت از 
مالیات معاف است. نیازی تصریح کرد: طبق اعلام بانک مرکزی در سال 
گذشته حدود ۹۰۰ هزار میلیارد تومان به بخش صنعت اعطا شده است 
که بخش اعظمی از آن استهمال تسهیلات قبلی بوده است. امسال باید 
۴۰۰ هزار میلیارد تومان به عدد پارسال اضافه شود. معاون وزیر صمت در 

مورد تأمین مالی زنجیره ای، گفت: بانک مرکزی در حال کمک برای فعال 
سازی تمام بانک ها برای اجرای طرح تأمین مالی زنجیره ای است؛ به عنوان 
نمونه ۲,۵۰۰ میلیارد تومان در قالب این طرح به صنعت خودروسازی 
تسهیلات دادیم. وی اظهار کرد: امسال برنامه داریم که بالای ۳۰ درصد از 

تسهیلات بانکی از طریق تأمین مالی زنجیره ای انجام شود.
نیازی گفت: در بخش بیمه و تأمین اجتماعی پیشنهاداتی برای حمایت 

از تولیدکنندگان و بنگاه ها شده است که در حال نهایی شدن است.
معاون وزیر صمت در مورد ایرادات قرعه کشی خودرو، افزود: در برنامه 
کاری ما حذف قرعه کشی خودرو است که پیش نیاز آن تجمیع قرعه کشی 
بود. وی در خصوص احیای معادن و صنایع، گفت: در حوزه صنعت و معدن 
طرح احیای واحدها را دنبال می کنیم. مالیات یکی از موانع احیا بود که با 
مصوبه ای که از سران قوا گرفتیم، امیدواریم مسیرِ احیا تسهیل شود. در 
مورد سرمایه در گردش و تأمین مالی هم، همانطور که گفتم اقدامات خوبی 
انجام خواهد شد. معاون وزیر صمت در مورد ارتقای تولید دانش بنیان در 
وزارت صمت، با بیان اینکه تحقیق و توسعه اولویت است، اظهار کرد: هفته 
گذشته این برنامه منتشر شد. در حدود ۲۰ حوزه باید با صورت متمرکز 
عمل کنیم که برخی نیاز به قانون و برخی نیاز به مصوبه هیأت وزیران دارد 
که بخشی تدوین شده و در خردادماه با هیأت وزیران ارسال می شود. با 
وزارت علوم هم تفاهم نامه ای یه زودی امضا می کنیم که در حوزه تحقیق 

و پژوهش است.

نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران گفت: گرفتن تصمیمات خلق الساعه و سیاستگذاری هایی 
که بعضا حتی ۲۴ ساعت هم دوام نمی آورد، نتیجه عدم توجه و مشورت با خواسته های بخش 

خصوصی است.
حسین سلاح ورزی درباره تعامل بخش خصوصی و دولت گفت: در سال ۹7 و  سال  های قبل 
از آن در موضوعات مختلف اقتصادی، اتاق بازرگانی به عنوان نماینده بخش خصوصی سعی 
کرد نقطه نظرات، هشدارها و پیشنهادات خود را به صورت مستمر و مدون به دولت و قوای 
سه گانه منعکس کند. چراکه به موجب قانون؛ اتاق بازرگانی نقشی به عنوان مشاور سه قوه هم 
برای خود قائل است. در این راستا در موضوعات مختلفی که مرتبط با مصالح و منافع ملی است 
از جمله موضوع ارز ۴۲۰۰ تومانی، یارانه های پنهان و آشکار و موارد دیگر، مکاتباتی را منعکس 

کرده که همگی در این راستا بوده اند.
نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران در ادامه تصریح کرد: براین باوریم که هرگونه تصمیم گیری 
در حوزه اقتصاد با مشورت ذی نفعان آن در زمان مناسب می تواند اثرگذاری بهتری داشته 
باشد. در همین راستا قانونگذار هم در مواد ۲ و ۳ قانون بهبود مستمر کسب و کار همین کار را 
کرده و دستگاه های اجرایی را مکلف کرد قبل از تدوین آیین نامه دستورالعمل ها، شیوه نامه 

و قوانین و مقررات، نظرات بخش خصوصی را در نظر بگیرد.
سلاح ورزی در ادامه افزود: واقعیت این است که در بخشی از بدنه حاکمیت از جمله روسای 
قوا یا وزرا یا بخش های دیگر روی این قضیه تاکید دارند و از آن استقبال می کنند اما در بدنه 

دولت خیلی قائل به این موضوع نیستند.

کدام کالاها بیشتر 
قاچاق می شوند؟

معاون نظارت و بازرسی سازمان صنعت، 
معدن و تجارت )صمت( استان تهران گفت 
که اردیبهشت امسال ۷۱۲۵ مورد بازرسی 
در زمینه کشف کالای قاچاق انجام شده که 
بیشترین کشفیات درحوزه لوازم آرایشی و 
بهداشتی، لوازم یدکی خودرو، سیگار و مواد 

دخانی بوده است.
سعید محمدی پور ، از برگزاری ۵۶ هزار 
و ۴۰8 مورد بازرسی در اردیبهشت ماه خبر 
داد و گفت: با توجه به تغییر نظام پرداخت 
یارانه ها، بازرسی هایی با هدف بازرسی از 
سوپر  انبارها،  زنجیره ای،  فروشگاه های 
مارکتها و نظایر آن درسراسر کشور انجام شد 
و بازرسی و نظارت بر واحدهای صنفی در 
استان تهران نیز افزایش یافت که دراین 
راستا تعداد ۶۶۶۷ پرونده تخلف به ارزش 
۱۶۷۷میلیارد تومان در معاونت نظارت و 
بازرسی سازمان صمت تهران تشکیل و 
جهت بررسی و تعیین تکلیف به مراجع ذی 

صلاح ارجاع شد.
به گفته وی دراین بازه زمانی ۷۱۲۵ مورد 
بازرسی در زمینه کشف کالای قاچاق انجام 
شد که بیشترین کشفیات درحوزه لوازم 
آرایشی و بهداشتی، لوازم یدکی خودرو، 

سیگار و مواد دخانی بوده است.
محمدی پور با بیان اینکه در اردیبهشت 
مشترک  گشت  مورد   ۵۰۴۷ تعداد  ماه 
بازرسی با تشکیل ۱۴۴8 پرونده تخلف با 
همکاری فرمانداری ها اتاق اصناف، بسیج 
اصناف، تعزیرات حکومتی، جهاد کشاورزی 
و شرکت شهرک های صنعتی در استان 
تهران انجام شده است، تصریح کرد: درباره 
نظارت بر سامانه جامع انبارها نیز دراین بازه 
زمانی تعداد ۳۷۰ بازرسی انجام و ۲8۰ 
پرونده تخلف به ارزش بیش از ۶8۰ میلیارد 

تومان در استان تشکیل شده است.
مورد  دریافت ۶۹۵۲  به  اشاره  با  وی 
شکایات به صورت حضوری و تلفنی، از مردم 
هرگونه  مشاهده  درصورت  که  خواست 
تخلف صنفی، مراتب را به سامانه ۱۲۴ 

گزارش کنند.

رئیس سازمان صمت:
۸۴ درصد واحدهای 
تولیدی استان اردبیل 

فعال است
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان اردبیل گفت: در حال حاضر از میان 
واحدهای تولیدی دارای پروانه بهره برداری، 

حدود 8۴ درصد در حال فعالیت هستند.
رامین صادقی تشریح کرد: بر اساس آمار 
سامانه بهین یاب تا کنون یک هزار و ۱۷۶ 
پروانه بهره برداری دارای اعتبار از سوی 
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
اردبیل صادر شده است که از این میان ۹۹۰ 

واحد فعال هستند.
وی با تاکید بر ضرورت تعیین تکلیف 
واحدهای تولیدی راکد افزود: ۱8۶ واحد 
تولیدی راکد در استان اردبیل وجود دارد که 
۷۰ مجموعه از میان این واحدهای راکد قابل 

احیا تشخیص داده شده است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان اردبیل بیان کرد: بیشتر مجموعه های 
غیرقابل احیا نیز شامل واحدهای کوچک 
می شود که برخی از آنها مشکلات کوچکی 
دارند و بررسی آنها در دستور کار قرار گرفته 

است تا به تدریج احیا شوند.
وی در مورد نحوه تامین منابع مالی مورد 
نیاز اظهار کرد: در جریان سفر سال گذشته 
رئیس جمهور به استان اردبیل ۳۰ هزار 
صنعت  بخش  به  منابع  ریال  میلیارد 
اختصاص یافت که تاکنون چندین واحد 
برای دریافت تسهیلات به بانک های عامل 

معرفی شدند.
صادقی عنوان کرد: مهلت اعطای این 
تسهیلات ۲ سال بود که بر این اساس 
می توان تا ۱۴۰۲ نیز نسبت به پرداخت آن 
اقدام کرد؛ همچنین برخی واحدها از محل 
بند الف تبصره ۱8 برای دریافت تسهیلات 

یارانه دار معرفی می شوند.
طرح  اجرای  به  همچنین  وی 
مردمی سازی و توزیع عادلانه یارانه ها اشاره 
کرد و در خصوص تاثیرات آن بر واحدهای 
تولیدی گفت: تنها مشکلی که ممکن است 
برای واحدهای تولیدی پیش بیاید در زمینه 
افزایش سرمایه در گردش  این واحدهاست 
که در این راستا تدابیر لازم پیش از اجرای 
طرح مردمی سازی یارانه ها در نظر گرفته 

شده است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان اردبیل یادآور شد: در همین راستا 
سال گذشته ۴8 واحد و سال پیش از آن ۵۴ 
واحد تولیدی راکد فعال شدند و به چرخه 

تولید بازگشتند.

پیوستن خودروساز 
چینی به تجارت فضایی

گروه هلدینگ ژجیانگ جیلی چین اولین 
پرتاب موفقیت   آمیز ماهواره   های خود را در روز 
چهارشنبه هفته گذشته با هدف افزایش دقت 

ناوبری خودروهای خودران انجام داد.
این شرکت ۹ ماهواره را به مدار پایینی زمین 
فرستاد تا یک شبکه ماهواره   ای برای ارائه 
خدمات ناوبری دقیق   تر برای وسایل نقلیه 

خودران ایجاد کند.
این  در  که   ۱-GeeSAT ماهواره   های 
شرکت طراحی و ساخته شده   اند، از مرکز پرتاب 
ماهواره Xichang در استان سیچوان در 

جنوب غربی چین به فضا پرتاب شدند.
جیلی انتظار دارد تا سه سال آینده ۶۳ 
ماهواره دیگر در مدار زمین قرار بگیرند و در 
نهایت تعداد این ماهواره   ها به ۲۴۰ واحد 
می   رسد. با این پرتاب   ها، جیلی به دومین 
خودروساز جهان تبدیل شده که یک تجارت 
فضایی را در کنار خودروسازی آغاز کرده است.

تعیین تکلیف وضعیت 
بیمه تکمیلی رانندگان 

تا پایان خرداد
مدیرکل دفتر حمل و نقل کالای سازمان 
راهداری و حمل و نقل جاده ای گفت: وضعیت 
بیمه تکمیلی رانندگان تا پایان خرداد حل و 

فصل خواهد شد.
مهرداد حمداللهی افزود : قرارداد رانندگان با 
کانون شرکت ها بوده و سازمان راهداری فقط 
نقش سیاست گذاری را برعهده دارد و چندین 
سال است مشکل میان کانون شرکت ها، کانون 
رانندگان و بیمه وجود دارد و تعدادی از رانندگان 
هنوز نتوانستند حق بیمه تکمیلی خود را 

دریافت کنند.
وی خاطر نشان کرد : به طور مثال در روزهای 
منتهی به پایان قرارداد بیمه تکمیلی ، عده ای 
از رانندگان برای دریافت خدمات درمانی 
مراجعه می کنند اما پرونده درمانی خود را در 
اختیار بیمه قرار نمی دهند و چون زمان و تاریخ 
پایان قراردادها با هم تداخل پیدا می کند به 

همین جهت ، جزو معوقات باقی می ماند .
مدیر کل دفتر حمل و نقل کالای کشور در 
ادامه گفت: پروندهایی که از سال ۱۳۹۷ باقی 
مانده است تا پایان خرداد حسابرسی می شود .

گفتنی است از سال ۱۳۹۷ معوقات بیمه 
تکمیلی رانندگان همچنان باقی مانده است، این 
در حالیست که بارها رانندگان در نامه های 
متعدد و با تشکیل جلسه کمیته راهبری، از 
مسئولان سازمان راهداری خواستار رفع این 

مشکل شده اند.
رشد ۱۸ درصدی 
صدور پروانه بهره 

برداری معادن در سال 
۱۴۰۰

بنا بر اعلام وزارت صمت، صدور پروانه 
بهره برداری معادن در سال ۱۴۰۰ در مقایسه با 
سال قبل از آن بیش از ۱8 درصد رشد داشته 
است. در گزارش منتشر شده وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، صدور ۵۵۹ پروانه بهره برداری 
از معادن با میزان استخراج اسمی ۲۷ هزار و 
۹۵۳ هزار تن و ایجاد اشتغال برای ۴ هزار و ۵۷۱ 
نفر در سال ۱۴۰۰ به ثبت رسیده است که در 
مقایسه با سال ۱۳۹۹، در تعداد معادل ۱8,۳ 
درصد، در بخش سرمایه گذاری معادل ۴۲,۲ 
درصد و در بخش اشتغال ۱۷,۹ درصد کاهش 

را نشان می دهد.
براساس این گزارش، بیشترین پروانه های 
به  متعلق  معادن  از  صادره  برداری  بهره 
استان های خراسان رضوی با ۶۱ فقره، یزد با ۵۱ 
فقره و فارس با ۳۶ فقره است و در بخش اشتغال 
نیز، بیشترین آمار اشتغال ایجاد شده مربوط به 
استان های یزد، خراسان رضوی و فارس به 

ترتیب با ۵۵۰، ۴۳۵ و ۴۲۳ نفر است.
همچنین در بخش گواهی کشف صادره نیز، 
۴8۶ گواهی کشف با هزینه اکتشافی معادل ۴ 
هزار و ۳۰۵ میلیارد ریال در سال ۱۴۰۰ برای 
معادن صادر شده است که در مقایسه با سال 
۱۳۹۹، ۹,۵ درصد کاهش را نشان می دهد. 
اگرچه صدور گواهی کشف روند کاهشی داشته، 
اما هزینه عملیات اکتشاف برای این تعداد 
گواهی کشف صادره در مقایسه با سال ۱۳۹۹، 
رشد ۱۷۵ درصدی را تجربه کرده است. 
همچنین تناژ ذخیره قطعی معادن نیز ۷۱۵ 
هزار و ۹۵۹ هزار تن در سال ۱۳۹۹ به 8۶۹ هزار 
و ۳۶۹ هزار تن در سال ۱۴۰۰ رسیده که رشد 

حدود ۱,۵ درصدی را نشان می دهد.
براساس این گزارش، پروانه اکتشاف صادره 
معادن نیز از هزار و ۲۳ فقره در سال ۱۳۹۹ به 
هزار و ۹۵ فقره در سال ۱۴۰۰ رسیده و معادل 
۷ درصد رشد داشته که از میان ۳۱ استان 
کشور، بیشترین پروانه های اکتشاف صادر شده 
متعلق به خراسان جنوبی با ۱۴۱ فقره، فارس با 
۹۷ فقره و سیستان و بلوچستان با ۹۴ فقره بوده 

است.

نایب رییس اتاق ایران: تصمیمات خلق الساعه نتیجه عدم مشورت با بخش خصوصی است

روزنامه مملکت اخذ مالیات از سپرده های بانکی را بررسی می کند: 

معاون وزیر صمت مطرح کرد؛

 تورم زا یا مانع فعالیت های مولد و غیرمولد

علل گران شدن کالاها در کشور

دریچهنگـــــــــاه صنعت و خودرو

مدیرکل دفتر فناوری و نوآوری وزارت صمت:

مدیرکل دفتر فناوری و نوآوری وزارت صمت 
گفت: رشد سریع اقتصادی مستلزم توسعه توانمندی 
فناوری و نوآوری در بنگاه های متوسط و بزرگ است 
که به طور دقیق روح بیانات رهبر معظم انقلاب در 
نامگذاری امسال و تأکید ایشان بر تولید مبتنی بر 
دانش است. »علی بابایی« ، افزود: تجربه کشورهایی 
که توانسته اند به رشد سریع و پایدار اقتصادی دست 
یابند، نشان می دهد که آغاز این فرآیند رشد سریع 
درگرو توسعه توانمندی فناوری و نوآوری بنگاه ها به 
همراه رویکرد حفظ رشد صادرات بوده است، زیرا 
صنایع کشور، بدون توسعه توانمندی های نوآوری، 
بهره وری،  افزایش  سمت  به  حرکت  به  قادر 

رقابت پذیری و صادرات نخواهند بود.
وی تصریح کرد: درواقع با داشتن صنعتی که موتور 
توسعه آن فناوری و نوآوری باشد، می توانیم به تولید 
محصولات جدید دست یافته، هزینه تولید را کاهش 
داده و کیفیت محصولات را بالاتر برده و از این طریق 
در کالاهای وارداتی و حضور در بازارهای صادراتی و 
بین المللی به رقابت پذیری برسیم؛ اما اکنون بسیاری 
از صنایع ما به علت ضعف جدی در حوزه تولید 
محصول جدید، هزینه تولید، کیفیت، نوع طراحی و 
غیره نسبت به آزاد شدن واردات و کاهش تعرفه ها 
بسیار شکننده اند. مدیرکل دفتر فناوری و نوآوری 
وزارت صمت ادامه داد: در چهار دهه اخیر، سرمنشأ 

همه مشکلات اقتصادی ما ارز دولتی بوده است؛ ارزی 
که در نهایت به تورم یا واردات بی رویه می انجامد یا به 
علت آسیب پذیری بالا در برابر تحریم ها، منجر به 
نوسانات جدی کالاهای اساسی می شود؛ بنابراین 
بنگاه فناور و نوآور، دارای قدرت رقابت پذیری در سطح 
بین المللی است که سود مستقیم آن برای کشور، 

خلق ارز صنعتی- خصوصی خواهد بود.
بابایی یادآور شد: تجربه کشورهای پیشرفته 
صنعتی نیز نشان می دهد که فناوری شکل گرفته در 
بخش خصوصی، منجر به قدرت فناوری در بخش 
نظامی نیز می شود، اکنون نیز بسیاری از فناوری های 
سوی  از  درحال توسعه  نظامی  کاربرد  دارای 
شرکت هایی مانند گوگل، مایکروسافت، فیسبوک و 
آی بی ام و غیره ارائه شده است؛ مثال دیگر در این 
زمینه فناوری استخراج نفت شیل بود که کل 
معادلات جهانی و روابط قدرت در سطح جهان را تغییر 
داد. وی بیان داشت: فناوری و نوآوری، حتی می تواند 
به خلق یک جامعه انسانی تر کمک شایانی کند؛ برای 
مثال در موضوعات زیست محیطی، فناوری و نوآوری 
می تواند نجات بخش باشد، زیرا فناوری تزریق آب 
سطحی به آبخوان های طبیعی، می تواند مانع از هدر 
رفت میلیاردها مترمکعب آب سطحی از کشور شود؛ 
در حوزه پسماند و کاهش مصرف انرژی و غیره نیز 

همین گونه است.

رشد سریع اقتصادی مستلزم توسعه فناوری و نوآوری 
در بنگاه های متوسط و بزرگ است

تحلیل تحولات اقتصاد کلان و اقدام

در ششمین اجلاس سراسری رضایتمندی 
مشتری با رویکرد نقش مدیران اقتصادی در بخش 
تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرینی که در سالن 
همایش های سازمان صدا و سیمای جمهوری 
اسلامی برگزار شد فولاد هرمزگان موفق به کسب 
تندیس رضایتمندی گردید. در پی کسب  تندیس 
فولاد  روابط عمومی   ، رضایتمندی مشتری 
هرمزگان گفتگویی با دکتر عطاالله معروفخانی 
مدیرعامل این شرکت انجام داده که در ادامه می 
خوانیم . تولید دانش بنیان ، چه نقشی بر حفظ و 
توسعه مشتریان داخلی و خارجی فولاد هرمزگان 

خواهد گذاشت؟
در محیط پر تلاطم اقتصادی، استراتژی کسب 
و کار دانش بنیان یکی از مهمترین راههای توسعه 
و رشد اقتصادی است. توسعه و تولید محصولات 
جدید از شاخص های اثر گذار بر رضایت مشتریان 
است. روند پیشرفت تحولات روز افزون در محیط 
کسب و کار امروزی از ضروریات هر بنگاه اقتصادی 
است. شرکت هایی که توانایی فناوری، نیروی 
متخصص و مدیریت پیشرفته دارند در این عرصه 
می توانند موفق عمل نمایند. رمز توسعه اقتصادی، 
توسعه شرکت های دانش بنیان است. افزایش 
رقابت و تنوع محصولات باعث تحول اساسی 
خواسته های مشتریان است. در یک اقتصاد مبتنی 

بر دانش، گسترش دانش و مهارت ها منجر به 
نوآوری می شود و به تبع آن افزایش درآمد ها و 
انتقال به دنبال خواهد داشت.  حفظ بازار فعلی و 
گسترش بازار، مستلزم کشف خواسته ها و جلب 
رضایت مشتریان از طریق ایجاد تغییرات در نظام 
تولید، کیفیت و بازاریابی و فروش محصولات است 

و در رأس آن تأمین رضایت مشتریان می باشد.
جلب رضایت مشتریان چه نقشی در تعالی 

شرکت خواهد داشت ؟
مشتری، سرمایه، اعتبار و آینده یک کسب و 
کار است و باعث رشد کسب و کار ، بهبود عملیات 
و در نهایت منتج به افزایش درآمد و پویایی شرکتها 
خواهد شد به ویژه مشتریان وفادار برای شرکتهای 
مشتری مدار سرمایه هایی هستند که با هیچ چیز 
دیگری جایگزین نخواهند شد. از این رو شرکتهای 
مشتری محور بر این باورند از طریق سنجش و 
اندازه گیری رضایت مشتریان خود می توانند نقاط 
قوت و قابل بهبود خود را شناسایی کنند و متناسب 
با نظرات برداشتی مشتریان، ارزیابی مناسبی از 
عملکرد شرکت داشته باشند و متعاقبا اقدامات 
اصلاحی و حتی پیشگیرانه ای انجام دهند که باعث 
بهبود و تعالی عملیات شرکت گردد و از طریق 
اجرای این فرآیند امکان شناسایی مزیتهای 

رقابتی برای آنها فراهم می گردد.

 فولاد هرمزگان تندیس رضایتمندی مشتریان را
 کسب کرد
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یک اپیدمیولوژیست با اشاره به لزوم طی کردن ۴ 
مرحله برای ریشه کنی کرونا، گفت: موضوع مشخص، 
این است که هنوز در مرحله پاندمی هستیم؛ در شرایط 
فعلی باید هوشیاری خودمان را حفظ کرده و اپیدمی را 
تمام شده تلقی نکنیم و دچار خوش بینی های کاذب 

نشویم.
حمید سوری در گفت وگو با ایسنا، درباره وضعیت 
کرونا در کشور،  گفت: اگر بخواهیم فقط بر پایه بستری 
و مرگ ومیر به وضعیت اپیدمی نگاه کنیم، اپیدمی نه  
تنها در کشور ما، بلکه در همه جهان روند کاهشی 
معناداری داشته است که من نام آن را آتش بس 

یک طرفه ویروس علیه جامعه بشری گذاشته ام.
    اپیدمی کرونا تمام نشده است

وی افزود: البته معنایش این نیست که اپیدمی را تمام 
شده تلقی کنیم و معنایش این نیست که اپیدمی خاتمه 
یافته و تمام شده است. در حال حاضر ضمن ابراز 
امیدواری، باید برای هر سناریوی احتمالی دیگر هم 
هوشیار و آماده باشیم. همچنین باید رعایت پروتکل های 
بهداشتی و استفاده از ماسک را ادامه دهیم که نقش 

محافظتی دارد.
   سناریوهای مطرح شده درباره پایان پاندمی

سوری ادامه داد: درباره سرانجام اپیدمی کرونا هم 
سناریوهای مختلفی در سطح مجامع علمی مطرح 
است؛ یک سناریو این است که خوشبینانه تصور کنیم 
که اپیدمی خاتمه یافته و ضعیف شده و به تدریج به 
سمت آندمیک و فصلی شدن می رود. سناریوی دیگر 
این است که ویروس ضعیف شده، شدت بیماری زایی 
پایین آمده  و دیگر شاهد اوج مرگ ومیر، بستری و 
بیماری شدید مانند قبل نخواهیم بود، اما ویروس 
همچنان در گردش است و بیماری به صورت خفیف یا 
بدون علامت در موارد محدود ادامه خواهد داشت. 
هرچند که آمارهای موجود جهان نشان می دهد که 
حتی به لحاظ مرگ، بستری و ابتلا  حدود ۵۰ کشور 
دنیا مجددا روند خیزشی و افزایشی پیدا کرده اند که این 
نگرانی را تشدید می کند و بعید به نظر می رسد که 
سناریوی دوم یا اول حاکم باشد. در چند هفته اخیر هم 
در کشور ما مرگ هایمان کاهش یافته، اما باید توجه 

کرد که ما هم فقط مرگ های تایید شده را در آمار رسمی 
می بیینم.

وی گفت: سناریوی دیگری هم مطرح می شود 
مبنی بر اینکه این افُت بیماری را یک آتش بس موقت 
بدانیم. زیرا شواهد نشان می دهد که در دنیا خیزش 
موارد ابتلا و مرگ در حال افزایش است. آمار در برخی 
کشورها رو به افزایش است و اکنون روند افزایشی در 
حدود ۵۰ کشور دنیا آغاز شده است و هیچ تضمینی 

نیست که این اتفاق برای کشور ما رخ ندهد.
   کاهش بیماری کرونا؛ نتیجه واکسیناسیون

سوری گفت: معتقدم ضمن اینکه باید از کاهش 
مرگ ومیر، بستری و  ابتلای ناشی از کرونا خوشحال 
باشیم، اما باید توجه کرد که این تغییرات نتیجه 
واکسیناسیون به عنوان مهم ترین اقدام موثر در کشور 
بوده است. کمااینکه هنوز واکسیناسیون جمعیت 
انبوهی شامل حدود ۲۰ تا ۳۰ میلیون در کشورمان 
کامل نشده و طبیعتا در برابر ابتلا به کرونا حساس 
هستند. در عین حال هیچ تضمینی نیست که روند 
تضعیف ویروس ادامه داشته باشد. کمااینکه بعد از 
واریانت گاما، بتا را داشتیم و بعد هم دلتا را داشتیم که 

نسبت به واریانت قبلی شان شدیدتر بودند. ویروس کرونا 
رویکرد و روند نامشخص و پنهان و غیرقابل پیش بینی 
دارد. بالاخره ترجیح ویروس این است که زنده بماند و 

برای زنده ماندن نیاز به میزبان های حساس دارد.
    ۴ مرحله ریشه کنی کرونا

وی گفت: برای اینکه بیماری را به مرحله ریشه کنی 
برسانیم، معمولا باید چهار مرحله طی شود که شامل 
کنترل بیماری، حذف بیماری، ریشه کنی و خاموشی 
بیماری است. کنترل به این معناست که اپیدمی را به 
گونه ای مدیریت کنیم که تمام موارد ابتلا و مرگ  قابل 
کنترل و پیگیری باشد. مرحله بعد این است که بتوانیم 
مرگ ومیرها را به صفر رسانده و بروز را در حداقل ممکن 
نگه داریم. مرحله سوم این است که دیگر پیک و نوسانی 
نداشته باشیم و طی دو دوره بیماری که بالغ بر ۲8 روز 
است، پیک جدیدی نداشته باشیم و در مرحله آخر هم 
این است که در دو دوره بیماری هیچ مورد جدیدی از 
ابتلا به بیماری را نداشته باشیم. ما هنوز در این فازها قرار 
نداریم و هنوز گسترش بیماری را در جامعه به صورت 
عمومی و اجتماعی شاهدیم. اگر موفق شویم که مرحله 

کنترل را طی کنیم، وارد مراحل بعدی می شویم.

سوری با بیان اینکه در حال حاضر ما وارد مرحله 
کنترل شده ایم، اما هنوز نتوانسته ایم بیماری را به طور 
کامل کنترل کنیم، گفت: همانطور که گفتم شرایط 
فعلی یک آتش بس یک طرفه است. در حال حاضر 
بیماری یابی ما ضعیف است، بیماریابی فعال نداریم، 
بسیاری از افراد مبتلا اصلا ثبت و گزارش نمی شوند، 
میزان تست هایمان برای سنجش وضعیت بیماری 
بسیار کم است، نمی دانیم که سطح ایمنی جامعه چقدر 
است و ... بنابراین سوالات بدون جواب بسیاری داریم 
که می تواند موجب گمراهی در قضاوت شود. متاسفانه 
وزارت بهداشت هم اطلاعات اپیدمی را در اختیار 
محققین قرار نمی دهد که بتوانیم بر اساس داده های 
موجود تحلیل منطقی تری انجام دهیم. در نتیجه 
مجبوریم بر اساس اصول علمی اپیدمیولوژی و آنچه در 
سطح جهان می گذرد، قضاوت کنیم. اگر این اطلاعات 
در اختیارمان گذاشته می شد، می شد تحلیل های 

مناسب تری را درباره آینده اپیدمی در کشور ارائه داد.
    چه زمانی کرونا آندمیک می شود؟

وی درباره آندمیک شدن بیماری و ویژگی های آن 
نیز گفت: وقتی می گوییم بیماری در جامعه آندمیک 

شده که بیماری شیوع نسبتا ثابت، با نوسانات جزئی در 
طی زمان و مکان مشخص و تعریف شده داشته باشد. 
این هم صرفا براساس مرگ ومیر نیست، بلکه بر پایه 
میزان ابتلا است. زیرا مرگ ومیر به شدت بیماری وابسته 
است و نمی تواند درباره حضور عامل بیماری زا در جامعه 
اظهارنظر کند. بنابراین باید بدانیم که چه نسبتی از 
جامعه ما هنوز نسبت به بیماری حساس هستند، 
وضعیت تغییرات ژنتیکی ویروس را پیگیری کنیم و 
بدانیم که وضعیت ابتلای در گردش در جامعه چقدر 
است. ما در کشورمان نظام مراقبت ژنومیک نداریم تا 
بدانیم که تغییرات ژنومیک در جامعه ما به صورت 
سیستماتیک چگونه است. بنابراین از این موارد 

اطلاعات نداریم.  
سوری گفت: بسیاری از کشورها هستند که درصد 
واکسیناسیون شان از ما بالاتر است، اما مجددا خیزش 
پیک اپیدمی داشتند. بنابراین وقتی می گوییم بیماری 
آندمیک می شود که دوره اپیدمی و پست پاندمیک را 
پشت سر بگذارد و بعد بیماری به آندمیک بدل شود. باید 
توجه کرد که در بیماری های پاندمیک، اگر کشوری 
جابجایی های جمعیتی را به میزان کافی کنترل نکند، 
با ترددهایی که انجام می شود، رسیدن به مرحله 
آندمیک سخت تر و بعیدتر است. اکنون کشوری مانند 
نیوزیلند به شدت مرزهایش را کنترل می کند و اگر یک 
مورد مشکوک کرونا وارد شود، سریع برخورد کرده و 
فرد را قرنطینه می کنند، اما ما هنوز نظام مراقبتی مان 

در حوزه اپیدمی کامل نیست.
سوری درباره برخی پیش بینی ها مبنی بر عدم ظهور 
موج جدید کرونا تا سه ماه آینده، گفت: باید برای این 
اظهارات مستندات ارائه شود. بدون مستند علمی 
نمی توان پیش بینی کرد. در عین حال ما برای اپیدمی 
نیاز به آمادگی و هوشیاری داریم. هرچند احتمال 
بازگشت پیک اپیدمی به تابستان سال گذشته، کم 
است، اما علم اپیدمیولوژی و عقل حکم می کند که برای 
آن احتمال ضعیف هم باید آماده و هوشیار بود و باید آن 
را جدی گرفت. در غیر این صورت ممکن است جامعه 
مجددا دچار غافلگیری شود و آسیب آن را مردم 

می پردازند.

هواشناسی استان تهران از روند افزایشی دمای این استان طی چهار روز آینده 
خبرداد.

به گزارش ایسنا، براساس بررسی داده ها و نقشه های پیش یابی هواشناسی 
آسمان استان تهران طی پنج روز آینده، صاف تا نیمه ابری و در بعضی ساعت ها 
همراه با وزش باد شدید پیش بینی شده است. این وضعیت در پاره ای از نقاط به ویژه 
در بخش های غربی و جنوبی استان و در بعضی ساعات به ویژه در ساعت عصر و 

شب دوشنبه با خیزش موقتی گرد و خاک و امکان کاهش کیفیت هوا همراه خواهد 
بود. همچنین طی سه روز آینده در ارتفاعات و در ساعات بعد از ظهر تا شب رشد 
ابر و گاهی رگبار باران، رعد و برق و وزش باد شدید مورد انتظار است.  همچنین برابر 
پیش بینی های انجام شده طی چهار روز آینده روند افزایش تدریجی دما و در روز 

پنجشنبه کاهش نسبی دما پیش بینی می شود.
طبق گزارش اداره کل هواشناسی استان تهران، ایستگاه فرودگاه امام خمینی 

)ره( با بیشینه دمای ۳7 درجه سانتی گراد گرم ترین  و فیروزکوه با کمینه دمای ۱۲ 
درجه سانتی گراد خنک ترین نقطه در استان تهران طی ۲۴ ساعت گذشته بوده 

است.
براساس این گزارش، آسمان تهران نیز فردا دوشنبه - ۱۶ خردادماه - صاف و در 
بعد از ظهر نیمه ابری همراه با وزش باد شدید پیش بینی شده است. در این روز 

حداقل دما ۲۵ و حداکثر دما نیز ۳۶ درجه سانتی گراد خواهد بود.

ستاری فرد:
معلمان دو سال خانه خود 
را تبدیل به مدرسه کردند

سخنگوی وزارت آموزش و پرورش گفت: 
معلمان دو سال خانه خود را تبدیل به مدرسه 
کردند و ۹۵۰ مکان آموزشی و ورزشی را به عنوان 

مرکز واکسیناسیون قرار دادند.
به گزارش خبرنگار مهر، صادق ستاری فرد 
معاون وزیر و سخنگوی وزارت آموزش و پرورش 
در پیامی در شبکه های اجتماعی با اشاره به 
رسیدن به روز بدون جان باخته ناشی از کرونا در 
کشور، از زحمات معلمان در دوران شیوع کرونا 

تقدیر کرد.
در این پیام آمده است:

“ به حمدالله کرونا مدیریت شد
با کار جهادی، عزمی راسخ و همراهی دولت 
و ملت، معلمان دو سال خانه خود را تبدیل به 
مدرسه کردند و ۹۵۰ مکان آموزشی و ورزشی را 
به عنوان مرکز واکسیناسیون در اختیار گذاشتند. 
آموزش حضوری را نیز به طور کامل اجرا کردند.

خسروی:
 کمک به ارتقای منزلت و 
معیشت فرهنگیان وظیفه 

آحاد جامعه است
مدیر عامل آتیه سازان کشور گفت: اگر 
مدیران آموزش و پرورش تمایل به احیای مجدد 
بیمه مطلوب تکمیل درمان را داشته باشند، بیمه 
آتیه سازان آماده هر گونه تلاش و همکاری 
دوجانبه است. به گزارش خبرگزاری مهر، علی 
خسروی مدیر عامل آتیه سازان کشور با اشاره به 
تغییر رویکردها گفت: تغییر و تحولات مدیریتی 
اخیر در حوزه رفاه و پشتیبانی وزارت آموزش و 
پرورش مثبت ارزیابی می شود و بر این اساس 
فضای خدمت به جامعه فرهنگیان به عنوان نکته 
مهم و حیاتی برای اقدامات آتیه سازان سرلوحه 
کار قرار گرفته است. خسروی تصریح کرد: باز 
تعریف رویکردهای جدید در جهت افزایش 
اعتماد و رضایت مشتریان و به ویژه فرهنگیان در 

دستور کار قرار گرفته است.
سرمایه های  عزیز  فرهنگیان  افزود:  وی 
بی بدیل و ذخایر ارزشمند این جامعه محسوب 
می شوند که باید به نحو مطلوب و شایسته جهت 
افزایش رضایت مندی آنها در جامعه اقدام کرد 
خدمت به فرهنگیان یک رسالت و مسئولیت 
در  سازان  آتیه  شرکت  برای  اجتماعی 
سیاست های راهبردی مدیران آتیه سازان است 
و تلاش در جهت باز بینی و تعریف سیاست ها و 
خدمات متقابل آتیه سازان به فرهنگیان یک 

اصل مهم به شمار می رود.
مدیر عامل آتیه سازان کشور گفت: اگر 
مدیران آموزش و پرورش تمایل به احیای مجدد 
بیمه مطلوب تکمیل درمان را داشته باشند، بیمه 
آتیه سازان آماده هر گونه تلاش و همکاری 
دوجانبه در جهت رفع دغدغه هزینه درمان این 

عزیزان است.
وی با تاکید بر منویات مقام معظم رهبری 
معیشت  و  منزلت  ارتقای  به  کمک  گفت: 
فرهنگیان وظیفه آحاد جامعه است و شرکت آتیه 
سازان حافظ نیز در جهت تحقق فرمایشات مقام 
معظم رهبری از هیچ کوششی برای این جامعه 

زحمت کش دریغ نخواهد کرد.

تولید محصول »نانو 
امولسیون زعفران 

ایرانی« برای نخستین بار 
در کشور

استادیار دانشگاه آزاد واحد علوم و تحقیقات 
گفت:  محصول »نانو امولسیون زعفران ایرانی« 
که توسط یک تیم فناور در این دانشگاه ساخته 
شده، نخستین محصول نانویی کشور بوده که 
مجوز سازمان غذا و داروی وزارت بهداشت را بعد 
از گذراندن تست های سنگین دریافت کرده 
است. “سید امیرعلی انوار« در حاشیه رویداد 
فناورانه گام دوم در گفت و گو با خبرنگار اجتماعی 
خبرگزاری تسنیم گفت: محصول تولیدی ما 
»نانو امولسیون زعفران ایرانی« است که نخستین 
محصول نانویی کشور بوده که مجوز سازمان غذا 
و داروی وزارت بهداشت را بعد از گذراندن 

تست های سنگین دریافت کرده است.
وی تصریح کرد:  این محصول ارزشمند حاصل 
تلاش یک گروه تیمی در واحد علوم و تحقیقات 
است که »دکتر حامد اهری، خانم سارا اله یاری، 
خانم سیما مرادی و مهندس مهدی رحیمیان« 

از جمله اعضای این تیم هستند
استادیار گروه بهداشت و مواد غذایی دانشگاه 
آزاد اسلامی واحد علوم و تحقیقات گفت: زعفران 
به عنوان »طلای سرخ« شناخته می شود و این 
محصول با آخرین تکنیک در آزمایشگاه فوق 
تخصصی نانو اولتراسونیک در واحد علوم و 
تحقیقات تولید شد. با حمایت های واحد علوم و 
تحقیقات، آزمایشگاه بسیار ارزشمندی نیز 
تأسیس شد که از همه پژوهشگران عرصه نانو و 
غذا دعوت می کنم که این آزمایشگاه را از نزدیک 

مشاهده کنند.

تهران گرم تر می شود

سناریوهایی درباره پایانِ همه گیری »کرونا« 

توضیحاتی درباره مشکلات ثبت نام در مدارس خارج از محدوده

رئیس آموزش و پرورش منطقه ۱۳ شهر تهران درباره 
مشکلات فصل ثبت نام به ویژه تقاضای ثبت نام در مدارس 
خارج از محدوده تعیین شده توسط آموزش و پرورش 

توضیحاتی داد.
پروانه شادمانی در گفت وگو با خبرنگار اجتماعی 
خبرگزاری تسنیم، درباره مشکلات خانواده ها در فصل 
ثبت نام به ویژه محدوده بندی تعیین شده از سوی آموزش 
و پرورش برای ثبت نام در مدارس، اظهار کرد: اگر خانواده ها 
برای ثبت نام در مدارس با مشکلاتی همچون محدوده بندی 
و عدم ثبت نام از سوی مدارس مواجه شدند به ستادهای 

ثبت نام مراجعه کنند.
وی افزود: هنوز شیوه نامه ثبت نام مدارس ابلاغ نشده 
است و برخی خانواده ها برای ثبت نام عجله می کنند البته 
بیشتر افرادی هستند که می خواهند فرزندان خود را خارج 

از محدوده تعیین شده ثبت نام کنند.

رئیس آموزش و پرورش منطقه ۱۳ گفت: محدوده بندی 
مدارس را انجام داده ایم و اطلس منطقه مشخص است، بر 
این اساس مشخص می کنیم که خانواده ها برای ثبت نام 

باید به کدام مدرسه مراجعه کنند.
شادمانی ادامه داد: ظرفیت لازم در مدارس وجود دارد 
البته برخی خانواده هایی که در محدوده تعیین شده قرار 
ندارند در حال تلاش برای ثبت نام هستند؛ به عنوان مثال 
از منطقه ۱۵ می خواهند در مدارس منطقه ۱۳ ثبت نام 
کنند، این موارد را تا زمانی که دانش آموزان منطقه ثبت نام 

نشده اند، نمی توانیم پذیرش کنیم.
وی در پاسخ به این پرسش اگر خانواده ای ساکن منطقه 
۱۳ باشد اما خارج از محدوده تعیین شده از سوی آموزش 
و پرورش برای ثبت نام در مدرسه باشد، به عنوان مثال محل 
سکونت آنها چند خیابان با مدرسه مدنظر فاصله دارد، برای 
ثبت نام باید چگونه اقدام کند؟ مطرح کرد: این افراد باید به 

ستادهای ثبت نام مراجعه کنند که البته هنوز با توجه به 
اینکه شیوه نامه ثبت نام ابلاغ نشده است، این ستادها فعال 
نشد ه اند و احتمالا تا دهه آخر خرداد شیوه نامه ابلاغ و 

براساس آن اقدام می کنیم.
رئیس آموزش و پرورش منطقه ۱۳ متذکر شد: با این 

قبیل از خانواده ها حتما همراهی می شود.
شادمانی در پاسخ به این پرسش که چرا اسامی مدارس 
بر روی سایت آموزش و پرورش منطقه ۱۳ یا شهر تهران 
برای اطلاع خانواده ها موجود نیست شاید خانواده ای نداند 
فرزند کلاس اولی خود را در کدام مدرسه ثبت نام کند یا 
مدرسه نزدیک به محل سکونت کجاست، گفت: این 
اینکه خانواده ها دچار  موضوع درست است و برای 
سردرگمی نشوند، سامانه ای معرفی می شود تا به آن 
مراجعه کنند و میزان رضایت را بسنجیم، همچنین 
مشخص شود به کدام مدرسه برای ثبت نام مراجعه کنند.

 چرا اسامی مدارس در سایت آموزش و پرورش وجود ندارد؟

خبـــر اجتماعی

مدیرعامل متروی تهران در مورد اعتبار مورد نیاز تکمیل خطوط فعلی مترو و احداث 
خطوط جدید توضیحاتی را ارائه کرد.

مسعود درستی در گفت وگو با ایسنا، با تاکید بر اینکه شبکه خطوط متروی تهران که با 
۷ خط در حال سرویس دهی به شهروندان پایتخت است، دارای نواقصی است که در صوت 
رفع آنها، کیفیت سرویس دهی چندبرابر می شود، گفت:  در حال حاضر قطارهای مترو در 
مسیر خطوط احداث شده شبکه متروی پایتخت مشغول خدمت رسانی به شهروندان 
هستند؛ اما تکمیل شبکه موجود مشتمل برخطوط یک تا هفت و طرح های توسعه ای ، 
نیازمند افتتاح ۳۳ ایستگاه دیگر است تا طول مسیر بهره برداری از تونل های ساخته شده 

به ۲۹8 کیلومتر برسد.
وی با تاکید بر اینکه بحث احداث و تکمیل پایانه های مترو و نیز ساخت پست های برق 
باقی مانده نیز مهم  است، افزود: نیاز ما برای تحقق تکمیل خطوط در حال بهره برداری، 
تأمین اعتبار  ۷۰ هزار میلیارد تومانی است و این در حالی است که در کنار توسعه سخت 

افزاری شبکه مترو، باید حدود ۱۵۰۰ واگن نیز به ناوگان حمل و نقل ریلی پایتخت افزوده 
شود تا بتوان سرفاصله حرکتی قطارها در تمام خطوط موجود را به میزان قابل قبول کاهش 

داد.
درستنی با بیان اینکه توسعه خطوط هفتگانه که در قالب افزایش طول خطوط یک ، ۲ 
،  ۳ ، ۴ ، ۶ و ۷ برنامه ریزی شده است ، به اعتباری حدودا  ۳۰ هزار میلیارد تومان نیاز دارد، 
ادامه داد: می توانیم  بخش عمده ای از این منابع مالی مورد نیاز را از طریق تهاتر املاک و 

نیز بارگذاری مجتمع های ایستگاهی تأمین کرد.
وی افزود: اگر منابع و اعتبارات مورد نیاز تکمیل خطوط در حال بهره برداری مترو تامین 
شود می توانیم تا پایان سال ۱۴۰۲ پرونده تکمیل خطوط در حال بهره برداری را ببندیم.

وی در مورد سرانجام تامین مالی ساخت خطوط جدید نیز گفت: برای ساخت ۱۵۲ 
کیلومتر خطوط جدید که خط 8 تا ۱۱ است به ۲۰۰ هزار میلیارد تومان بودجه نیاز داریم، 
البته دقت داشته باشید که این عدد با احتساب قیمت امروز کالا و خدمات محاسبه شده  
است و به هر میزان که تامین اعتبار به تعویق بیفتد باید براساس ضریب تورم  قیمت ها را 

محاسبه کرد که قاعدتاً سال به سال بیشتر خواهد شد.
بایدظرفیت های جدیدی برای تأمین منابع مالی مترو پیدا کنیم

وی در مورد روش های تامین مالی نیز با تاکید بر اینکه با تداوم روش های متداول و جاری 
تأمین پول  راه به جایی نمی بریم، افزود: قطعا باید حمایت ها و کمک های بسیار پررنگ 
تری از سوی دولت به سمت متروی تهران روانه شود تا بتوانیم در یک افق زمانی مشخص 
خطوط جدید مترو را به سرانجام برسانیم، البته اعتبار مورد نیاز برای خطوط جدید الاحداث 

بسیار زیاد است و بایدظرفیت های جدیدی برای تأمین منابع مالی مترو پیدا کنیم که 
شخص شهردار تهران نیز به صورت جدی و مستمر پیگیر این موضوع است.

مدیرعامل متروی تهران عنوان کرد

تکمیل خطوط ناقص مترو تا ۱۴۰۲با تامین 7۰ هزار میلیارد تومان

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان 
های فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 140160324008000101 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک بندر شــبانکاره تصرفات مالکانه، بلامعارض متقاضی آقای رضا 
علامی فرزند کلبعلی به شــماره شناســنامه 12  صادره  از دشتستان به شماره ملی  6109841552 در ششدانگ یک 
قطعه زمین مزروعی به مســاحت 7720/06 متر مربع پلاک 174 فرعی از 7367 اصلی مفروز و مجزی شــده از پلاک 

7367 اصلی واقع دربخش سه شبانکاره قریه خلیفه خریداری از مالک رسمی  محرز گردیده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی  می شــود در صورتی که اشــخاص نســبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 

نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت دوم:  140/4/1 تاریخ انتشار نوبت اول :  1401/3/17 

م الف / 111
داریوش جلال منش  - سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک  واحد شبانکاره

اداره ثبت اسناد و املاک بندر گناوه
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیتی ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
برابر رای شماره 140160324001000544 مورخ 1401/2/22 هیات  موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان 
های فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک بندر گناوه تصرفات مالکانه، بلامعارض متقاضی آقای ابراهیم تابنده فرزند 
امیر به شــماره شناسنامه 7801 کدملی 3539268014 صادره  از گناوه را نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین کشاورزی به مساحت 
14216/50 متر مربع در قســمتی از پلاک 913 اصلی واقع در قریه عرش گناوه خریداری مع الواســطه از آقای بانو جانی گرگی زوج و 
شرکاء  محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی  می شود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشد می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شــد. صدور سند مالکیت مانع مراجعه 

متضرر به مراجعه ذیصلاح قضایی نمی باشد.
تاریخ انتشار نوبت دوم:  140/4/1 تاریخ انتشار نوبت اول :  1401/3/17 

م الف/ 161
محمد چهابدار - رئیس ثبت اسناد و املاک  شهرستان گناوه
از طرف عبدالحسین بکتاش

اداره ثبت اسناد و املاک بندر گناوه
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیتی ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
برابر رای شماره 140160324001000543 مورخ 1401/2/22 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک بندرگناوه تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای هادی تابنده فرزند امیر به شماره 
شناســنامه 316 کدملی 3539973753 صادره  از گناوه را نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین کشاورزی به مساحت 186388/87 متر 
مربع در قسمتی از پلاک 913 اصلی واقع در عرش گناوه خریداری مع الواسطه از آقای ابراهیم سعیدی و شرکاء  محرز گردیده است. لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی  می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجعه ذیصلاح قضایی نمی باشد.
تاریخ انتشار نوبت اول :  1401/3/17 تاریخ انتشار نوبت دوم:  140/4/1

م الف/ 160
محمد چهابدار  - رئیس ثبت اسناد و املاک  شهرستان گناوه

از طرف عبدالحسین بکتاش 



از چند روز دیگر پنج فیلم سینمایی جدید راهی 
اکران می شوند و اکبر عبدی، مریلا زارعی و مصطفی 

زمانی پس از چند سال روی پرده سینماها می آیند.
طبق اعلام شورای راهبردی اکران از ۱8 خردادماه 
نمایش فیلم های »هناس«، »بدون قرار قبلی«، »والدین 
امانتی«، »بی صدا حلزون« و »نقره داغ« در سینماها 
آغاز می شود. برخی از این فیلم ها از تولیدات چند سال 
قبل سینما هستند که حالا به نوبت اکران رسیده اند و 
برخی هم محصول سال قبل هستند که در جشنواره 

فیلم فجر رونمایی شدند.
در بین این فیلم ها، از »نقره داغ« که قرار است در 
گروه سینمایی آزاد اکران شود، کمتر خبر منتشر شده 
ولی طبق اطلاعات ثبت شده، مشخص است که این 
فیلم به کارگردانی محسن آقاخان محصول سال ۱۳۹۹ 
است و قبلا نامش »جنس لطیف« بود. »نقره داغ« یک 
فیلم اجتماعی- کمدی است و اکبر عبدی همزمان در 

دو نقش زن و مرد بازی کرده است.
داستان این فیلم درباره مردی است که برای تصاحب 

ثروتی، خود را به شمایل یک زن درمی آورد.
»هناس« دیگر فیلمی است که با بازی بهروز شعیبی 
و مریلا زارعی روی پرده می رود. این فیلم به کارگردانی 
حسین دارابی در ژانر درام اجتماعی ساخته شده که 
سال قبل در جشنواره فیلم فجر شرکت داشت. مریلا 
زارعی که فیلم »کارو« را اکران نشده دارد، آخرین بار 
در سال ۱۳۹8 فیلم »ایده اصلی« را روی پرده داشت.

»هناس« روایتی آزاد از زندگی شهره پیرانی، همسر 
شهید داریوش رضایی نژاد، دانشمند هسته ای است. 
رضایی نژاد حدود ۱۰ سال پیش در یک ترور شهری در 

مقابل چشمان خانواده به شهادت رسید.
وحید رهبانی، سولماز غنی، امین میری، علیرضا 
نایینی و کوثر حیدری )هنرپیشه خردسال( با حضور 

سیاوش طهمورث دیگر بازیگران »هناس« هستند.
یکی دیگر از فیلم های جشنواره چهلم فجر که از ۱8 
خرداد روی پرده سینماها می رود، »بدون قرار قبلی« 
است که توسط بهروز شعیبی ساخته شده و او همزمان 
دو فیلم را در حال اکران خواهد داشت؛ یکی به عنوان 

بازیگر و دیگری در مقام کارگردان.
»بدون قرار قبلی« پنجمین تجربه کارگردانی بهروز 
شعیبی در سینماست که فیلمنامه آن توسط فرهاد 
توحیدی و مهدی تراب بیگی نوشته شده و پگاه 
آهنگرانی، مصطفی زمانی، صابر ابر و الهام کردا در آن 

بازی کرده اند.
این فیلم با نگاهی به داستانی از مصطفی مستور 
ساخته شده و  موضوع آن ارادت به امام رضا )ع( است 
و در آن داستانی اجتماعی از روابط انسانی روایت 

می شود.
شعیبی در چهلمین جشنواره فیلم فجر ، سیمرغ 

بهترین فیلم از نگاه ملی و سربازوطن را دریافت کرده 
بود که جایزه خود را به آستان قدس رضوی و حرم امام 
رضا )ع( تقدیم کرد. او همچنین چند روز قبل تقدیرنامه 
عالی کمیسیون ملی یونسکو - ایران را برای ساخت 
»بدون قرار قبلی«، به عنوان فیلم برگزیده سال ۱۴۰۱ 

کمیسیون ملی یونسکو - ایران دریافت کرد.
چهارمین فیلمی که از روز چهارشنبه راهی اکران 
می شود، »بی صدا حلزون« به کارگردانی بهرنگ 

دزفولی زاده است.
این فیلم در سی وهشتمین جشنواره فیلم فجر به 
عنوان اولین تجربه فیلمسازی بلند دزفولی زاده رونمایی 

شد و پس از سه سال به اکران می رسد. هانیه توسلی، 
مهران احمدی، پدرام شریفی و محسن کیایی با حضور 
علیرضا جلالی تبار، بهنوش بختیاری، الهه حسینی و 

بیژن بافکار بازیگران »بی صدا حلزون« هستند.
»بی صدا حلزون« داستان زنی است که بین 
احساس و منطقش در حال تصمیم گیری است و 
کارگردانش گفته بود که پس از فیلم »پرنده کوچک 
خوشبختی« ۲۰ سال بود که فیلمی در ارتباط با 
ناشنوایان ساخته نشده بود و او قصد داشته با این فیلم 

توجه جامعه را به مسائل ناشنوایان جلب کند.
»والدین  اکران خواهد شد  که  دیگری  فیلم 
امانتی« از ژانر کودک و نوجوان است که سال ۱۳۹۹ 
در جشنواره فیلم کودک و نوجوان اصفهان به 

نمایش درآمد.
حسین قناعت، کارگردان این فیلم که اثرش را هدیه 
کوچکی به فعالان فضای سبز معرفی کرده بود، »والدین 

امانتی« را زمان شیوع ویروس کرونا ساخت.
بیژن بنفشه خواه، شبنم قلی خانی، آناهیتا همتی، 
نادر سلیمانی، رامین ناصرنصیر، یوسف صیادی، مرتضی 
زارع، بهنوش بختیاری، فاطمه هاشمی، عباس محبوب 
و شهرام قائدی از جمله بازیگران این فیلم هستند که در 
خلاصه داستان آن آمده است: »دختر و پسر نوجوانی 
به دلیل شرایط اقتصادی خانواده آرزوی زندگی بهتری 
را می کنند. آرزوی آن ها برآورده می شود و تجربیات 

تازه ای را با خود به همراه می آورد.«

اکران فیلم های جدید از اکبر عبدی، مریلا زارعی و مصطفی زمانی

علیرضا دهقان معتقد است به دلیل شرایط حاکم در 
سینمای مستند، تولید فیلم توسط بخش خصوصی به 
نوعی شکست سرمایه است. علیرضا دهقان مستندساز 
با اشاره به فعالیت های خود در این حوزه گفت: در واقع 
باید بگویم بعد از مستند »ایساتیس« که یکی ازپروژه 
های سنگین در مستند ایران به شمار می رفت، تا امروز 
نتوانسته ام کار جدیدی آغاز کنم. در واقع سرمایه گذاری 
اصلی این مستند را خود برعهده داشتم و به دلیل شرایط 
نامناسب برای توزیع و اکران و در نهایت به تعویق افتادن 
برنامه های نمایشی با وجود شیوع ویروس کرونا، 
علی رغم اینکه پژوهش کار جدید را به اتمام رسانده ام 
اما نتوانستم تولید پروژه جدیدی را آغاز کنم. وی در 
پاسخ به برنامه ریزی برای پخش بین المللی »ایساتیس« 
گفت: اخیراً نسخه بین المللی »ایساتیس« توسط چهار 
گوینده به زبان انگلیسی به پایان رسیده و پخش کننده 
فیلم برای عرضه بین المللی آن کارشان را شروع 
کرده اند، توضیح داد: لازم است یادآور شوم پاندمی کرونا 
بر روی زمان بندی نمایش وپخش برخی فیلمها تأثیرات 
بدی گذاشت. به طور مثال بسیاری از جشنواره ها تعطیل 
خارجی  کنندگان  پخش  از  بسیاری  یا  شدند 
صحبت هایی که با کارگردان مستند از زمان پیش تولید 
داشته اند به دلایل بی نظمی در برگزاری جشنواره ها و 

برخی شبکه ها، برخی قرارها و زمان بندی ها را منتفی 
کرده و یا پخش فیلم را به چند سال بعد موکول کرده اند 
که چنین اتفاقی برای فیلمسازی که با بودجه شخصی 
فیلم تولید کرده، چندان خوشایند نبود و عملاً برخی از 
تولیدات از چرخه عرضه خارج شدند و برخی دیگر 
همکاران فیلم هایشان را نگه داشتند تا در شرایطی بهتر 
پخش آن را شروع کنند. کارگردان مستند »بی گدار« 
بیان کرد: یکی از مهمترین دلایلی که در سینمای 
مستند سبب شده تا تولید آثار توسط بخش خصوصی 
کاهش پیدا کند، افزایش هزینه تولید است. همین 
مساله سبب شده تا آمار تولید مستندهای مستقل در 
سینمای ایران کاهش پیدا کند و این مساله به خوبی در 
جشنواره های مختلف سینمایی از جمله جشنواره 
تخصصی »سینماحقیقت« دیده می شود. وی ادامه داد: 

می توان گفت طی سال های اخیر، بیشترین آمار تولید 
مستند مربوط به نهادها و سازمان های تولید کننده 
مانند صدا و سیما، »خانه مستند«، »مرکز گسترش 
سینمای مستند و تجربی« و گاهی حوزه هنری بوده 
است و عملاً در بخش خصوصی مستندسازان دیگر توان 
تولید فیلم ندارند و دلیل اصلی آن افزایش هزینه تولید 
و نبود بازار و پخش منظم آثار در سینمای مستند است. 
کارگردان مستند »ایساتیس« با اشاره به اینکه افزایش 
هزینه تولید در سینمای مستند در دو بخش تأثیر 
می گذارد، توضیح داد: اولین تأثیر بر کیفیت فیلم ها 
است به عنوان مثال برای ساخت فیلمی مانند 
»ایساتیس« ۳ سال زمان گذاشتم، این فیلم توانست 
ستایش های بسیاری از سوی رسانه ها و منتقدان 
دریافت کند، اما در کنار این ستایش ها، باید نهادهای 
دولتی یا تلویزیون و متولیانی مانند مرکز گسترش از 
تولید مستندهای سخت و دشواری مانند »ایساتیس«، 
که تولید آن توسط بخش خصوصی با سختی ها و 
دشواری های فراوان انجام می شود حمایت کنند تا 
بتوانیم تنوع و تعداد زیادی مستند با معرفی فرهنگ و 
تاریخ ایران زمین داشته باشیم نه اینکه شرایط را به 
نحوی برای تهیه کنندگان چنین فیلم هایی رقم بزنیم 
که دیگر به هیچ وجه سراغ تولید چنین فیلم هایی نروند.

تولید مستند برای بخش خصوصی شکست سرمایه است

بازیگر سریال »دبیرستان خضرا« گفت: کارکردن با تلویزیون واقعا 
مشکل شده است؛ تلویزیون متنی را تصویب می کند ولی به مرور که جلو 
می آییم با موضوعاتی چون تغییر متن، اضافه و کم شدن آن، مشکلات 
نظارتی و اعمال سلیقه های گوناگون مواجهیم که تغییرات بسیاری را 

در روند و مضمون کار ایجاد می کند.
فرزانه نشاط خواه در توضیح فعالیت های سینمایی خود طی دو سال 
گذشته بیان کرد: در این دو سال پاندمی کرونا بیکار نبودم و ورای سختی 
هایی که در این دوران تحمل کردم )کرونا گرفتم و مدتی بستری شدم( 
اما دو، سه کار تلویزیونی و نمایش خانگی را هم انجام دادم؛ یکی از این 
کارها سریال نقش عشق بود که آن را با آرش معیریان انجام دادم که تمام 
شده است. بازیگر فیلم سینمایی جاده های سرد )مسعود جعفری 
جوزانی ۱۳۶۴( ادامه داد: در این مدت یک کار نمایشی به اسم بیداری 

در سالن قشقایی انجام دادم که داود دانشور کارگردان آن بود.
وی افزود: زمانی که مشغول کار در سریال نقش عشق بودیم اوج 
بحران کرونا شکل گرفت و کجدار و مریض ادامه دادیم و در یکی از همین 
رفت و برگشت های این سریال بود که من کرونا گرفتم و مدتی در 
بیمارستان مسیح دانشوری بستری شدم. هنرپیشه فیلم سینمایی 
مسافران )بهرام بیضایی ۱۳۶۹ و ۱۳۷۰( اظهار داشت: پس از آن مدتی 
تقریبا بیکار بودم و دوباره فعالیت های امور صنفی را شروع کردم و در 
هیئت مدیره انجمن بازیگران که امروز انجمن صنفی بازیگران است و 

تمام بازیگران تئاتر ایران را در برمی گیرد، فعالیت داشتم.

نشاط خواه تصریح کرد: این ها فعالیت های من در دوسال گذشته 
بود که قطعا اگر کرونا نبود در کنار دوستان و با همفکری آنان کارهای 

بیشتری قابل انجام بود.
   کار کردن با تلویزیون از هر جهت مشکل شده است

بازیگر فیلم سینمایی مَلی و راه های نرفته اش )تهمینه میلانی ۱۳۹۵( 
در پاسخ به این پرسش که وضعیت نمایش خانگی در ایران را چگونه 
ارزیابی می کند، گفت: کار کردن با تلویزیون از هر جهت که فکرش را 
بکنید واقعا مشکل شده است؛ از نظر موضوعی تلویزیون متنی را تصویب 
می کند ولی به مرور که جلو می آییم حتی ممکن است آن متن را تغییر 
بدهد، اضافه یا کم کند و مشکلات نظارتی و اعمال سلیقه های گوناگون 

تغییر بسیاری را در روند و مضمون کار ایجاد کرده و می کند.
   هنوز دستمزد کاری که سال گذشته تمام شده است را 

دریافت نکرده ام
وی ادامه داد: بخش دیگر قضیه، بحث مسائل اقتصادی به خصوص 
برای بازیگران و عوامل است. مثلا خود من هنوز دستمزد کاری که سال 

گذشته تمام شده است را دریافت نکرده ام.
بازیگر مجموعه تلویزیونی قصه های کوچه ما )رضا فیاضی ۱۳۶۵( 
تاکید کرد: یعنی یک سال گذشته و تمام شده و هنوز حق الزحمه و 

حقوق معوقه من پرداخت نشده است.
   دست نمایش خانگی بازتر است

نشاط خواه ادامه داد: بر این اساس سینمای خانگی باید وجود داشته 

باشد چرا که نوعی از استقلال را دارد )چیزی که به آن نیاز داریم( و تا حد 
زیادی به لحاظ اجتماعی سلیقه عموم را تامین می کند؛ برخلاف 
تلویزیون که دست و پا شکسته جلو می آید نمایش خانگی دست بازتری 

دارد و سلیقه های مختلف را پوشش می دهد.
   سلبریتی ها معادلات نمایش خانگی را برهم زده اند

بازیگر سریال دبیرستان خضرا )اکبر خواجویی ۱۳۷۴( با اشاره به 
بحث مالی در تولیدات نمایش خانگی تصریح کرد: موضوع دیگر بحث 
اقتصادی نمایش خانگی است که باید کنترل شود. یعنی بحث پرداخت 
دستمزدها بین تهیه کننده و هنرمند یا سلبریتی )البته واژه سلبریتی 
این روزها به معنای مناسبی مورد استفاده قرار نمی گیرد( باید مورد 
کنترل واقع شود چراکه بده بستان بین این دو کار را از جنبه عمومی اش 

جدا می کند.
وی افزود: دلیل آن هم این است که سلبریتی توقعی دارد و وقتی تهیه 
کننده دلش می خواهد این فرد حتما در پروژه اش حضور داشته باشد تا 
کارش را جلو ببرد، مشکل ایجاد می شود. به دلیل این معادلات سلبریتی 
به خودش اجازه می دهد که هر مبلغی که می خواهد را از تهیه کننده 
طلب کند و این موضوع بسیار به ضرر عموم بازیگران تمام می شود و نه 
آن تعداد خاص. نشاط خواه افزود: اخیرا مجلس معافیت مالیاتی بازیگران 
و هنرمندان را روی حساب درآمدی که این عده خاص از سلبریتی ها 
دارند، لغو کرده است، درحالی که اساسا این موضوع عمومیت ندارد و 

این دسته در اقلیت هستند.

بازیگر سریال زخم )مسعود آب پرور ۱۳۹۳( تاکید کرد: به شخصه 
تمرکز کاری و صنفی ام روی تئاتر است و من می دانم که بازیگران صنف 
خودم در چه مضیغه مالی ای هستند و بدون کمک و بدون بسته حمایتی 
اموراتشان نمی گذرد؛ اینها هم بازیگر هستند و اگر بخواهیم همه بازیگران 
را در یک رده ارزیابی کنیم، اشتباه مطلق است. یعنی باید این اقلیت را 

از عموم بازیگران جدا کرد.
نشاط خواه در پاسخ به این پرسش که مشغول چه کاری است، تاکید 
کرد: در حال حاضر مشغول بازی در سریالی هستم که افشین هاشمی 
کارگردان آن است و تعداد زیادی بازیگر دارد که در میان این اسامی و 

بازی ها من هم نقش کوچکی را در آن برعهده دارم.

فرزانه نشاط خواه: کار کردن با تلویزیون مشکل شده است

نویسنده و کارگردان نمایش »جنون 
جنین جن زده«:

آدم های امروز یکدیگر 
را نمی بینند، بلکه دید 

می زنند
نویسنده و کارگردان نمایش »جنون جنین 
جن زده«، با بیان این که دایره ارتباطات نزدیک او 
بسیار محدود است و تعداد دوستانش به کمتر از 
انگشتان یک دست می رسد، گفت: کسانی در 
اطراف من هستند که حس می کنم با آن ها فصل 
مشترکی دارم. »شادی اسدپور« نویسنده و 
کارگردان »جنون جنین جن زده«، با اشاره به 
شکل گیری این نمایش، تصریح کرد: در دو سه 
سال اخیر، برای من بسیار اتفاق افتاده است که 
پیرامون یک موضوع دست به نگارش متن می زنم، 
متن به اجرا می رسد و همۀ کارها تکمیل می شود، 
اما زمانی که بخشی از مسیر طی می شود و به جلو 
می روم مواردی بر اساس شهود کشف می شود و یا 
به دلایل دیگر ظهور پیدا می کند. او ادامه داد: در 
این مرحله از نگارش یک متن، همواره به این نقطه 
می رسم که می بینم قطعاتی از پازل این نمایش در 
سر جای خودش نیست و در این میان، اتفاق 
می افتد که من یک فیلم می بینم، کتاب می خوانم 
و یا به تماشای یک نمایش می روم و در نهایت، 
قطعات گم شدۀ پازل خویش را در میان این 
رخدادها می یابم و مواردی به متن اضافه می شود 
که در اثر قبلی نبوده است و همین عامل، مرا برای 

نگارش اثر بعدی قلقلک می دهد.
اسدپور با اشاره به این که این موضوع برای او 
بسیار آزاردهنده است، اضافه کرد: من آمدم یک 
انسان را در چنین موقعیتی قرار دادم، این ایده را در 
موقعیت خاص خویش پردازش کردم و در آن 
لحظه تصورم بر این بوده است که من این ایده را به 
مرحلۀ صد رساندم و هر آن چه که می توانستم برای 
آن انجام داده ام، اما چرا با این مسئله مواجه هستم 
که مثلاً بعد از گذشت یک ماه از این واقعه، یک شعر، 
یک نمایشنامه و یا دیدن یک آدم در خیابان و حتی 
هر مساله دیگری که در دنیای سینما و ادبیات 
وجود دارد، موجب می شود که من بفهمم که یک 
نفر دیگر نیز این ایده را داشته است و او چقدر 

کامل تر به آن پرداخته است.
کارگردان نمایش »جنون جنین جن زده«، با 
اشاره به اینکه این موضوع در نهایت در وجود او به 
عنوان یک علامت سؤال باقی می ماند و این دغدغه 
به عنوان یک ابهام در ذهن او ماندگار می شود، ادامه 
داد: به همین دلیل است که من سال هاست در 
حال نگارش متونی پیرامون تنهایی هستم و 
نمی دانم که این موضوع تا چه زمانی ادامه پیدا 
خواهد کرد و شاید من تا آخر عمرم راجع به تنهایی 
بنویسم، چرا که با شناخت هر بعد از تنهایی، 
می بینم که این مقوله، چه اندازه ابعاد مختلفی دارد 
و یا مثلاً این عدم ارتباط میان آدم ها، مشکلی که 
آدم ها در شناخت و فهم یکدیگر دارند و یا مشکلاتی 
از جمله فهمیدن و یا گوش دادن یکدیگر دارند تا 
چه اندازه بزرگ است و من اعتقاد دارم که ما آدم ها 
یکدیگر را نمی بینیم، بلکه ما یکدیگر را دید می زنیم. 
اسدپور، ادامه داد: این موضوع به این خاطر است 
که ما زمانی که در حال شنیدن صبحت های طرف 
مقابل مان هستیم، تنها و تنها به این فکر می کنیم 
که »من الأن چه بگویم«؛ ما یکدیگر را نمی شنویم 
و به همین خاطر است که دوستی هایمان به معنای 
واقعی شکل نمی گیرد. قصد ندارم که این موضوع 
را به کل روابط تعمیم بدهم، بلکه بیشتر روابط 
جاری در میان آدم ها مد نظر من است و بنابراین 
باید گفت که من خودم، دوستان بسیار زیادی در 
زندگی ندارم، با آدم های زیادی در ارتباط نیستم و 
کسانی که اطراف من هستند، کسانی هستند که 
من احساس می کنم با آن ها یک فصل مشترک 
دارم و یا آدم هایی هستند که واقعاً کمتر از تعداد 

انگشتان یک دست هستند. 
 او با اشاره به این که امروز، کسانی را در کنار خود 
دارد که می تواند با آن ها حرف بزند و آن ها نیز 
می توانند با او حرف بزند و فهمی متقابل در این نوع 
از ارتباط وجود دارد، اظهار داشت: این نکته که 
تعداد دوستان من بسیار کمتر از انگشتان یک 
دست هستند، در بسیاری از موارد موجب تنهایی 
من شده است و من روزهایی از زندگی، می بینم که 
از صبح تا شب، حتی یک بار هم تلفن من زنگ 
نخورده است و ذهن من درگیر این موضوع می شود 
که این امر، اتفاق خوبی است یا اتفاق بدی است. 
کارگردان نمایش »این یک اعتراف است«، با اشاره 
به این که در برخی از موارد در پاسخ به این سؤال 
که این موضوع تنهایی او اتفاقی خوبی است یا 
اتفاقی بدی است، تصریح کرد: در برخی از موارد، با 
خودم می گویم این که آدم های اضافی در کنار من 
نیستند، موضوع بسیار خوبی است و گاهی نیز این 
گونه فکر می کنم که این موضوع تا چه اندازه 
می تواند برای من تلخ باشد و این چالش، همواره با 
من وجود دارد.  اسدپور، با اشاره به اینکه همواره در 
قصه ها، زندگی آدم ها، کاراکتر های مختلف و 
نمایش هایی که روی صحنه است، به دنبال مواجه 
شدن با این چالش می گردد، خاطرنشان کرد: تصور 
می کنم چون همۀ این موارد از قلمرو ناخودآگاه من 
نشات می گیرد و همۀ این دردها و مباحث از جائی 
از لابلای خاطرات قدیمی و بخش هایی از زندگی، 
که خودم تلاش کردم آن ها را به عقب برانم، نشات 
می گیرد، مطمئن هستم که بر ناخودآگاه تماشاگر 
من چنگ می اندازد و خداوند متعال را سپاسگزارم 
که معمولاً همیشه توانسته ام با تماشاگر خویش 

ارتباط برقرار کنم. 

کاریکاتورعلیرضا دهقان  مطرح کرد؛

     ضربه سنگین »پارتی گیت« به جانسون
 استیضاح نخست وزیر!

کمیته اجرایی حزب محافظه کار جانسون از دریافت تعداد کافی نامه درخواست 
استیضاح نخست وزیر از طرف نمایندگان محافظه کار به دلیل نارضایتی از 

رسوایی های »پارتی گیت« و برگزاری رای اعتماد به جانسون در پارلمان خبر داد.
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چاپ و لیتوگرافی: گل آذین

نگـــــــــاه

یک عضو کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها گفت: مسئله تعارض منافع یک 
ایراد ساختاری است که در حوزه های مختلف منجر به اتخاذ تصمیمات بحران آفرین 

می شود و باید خلاء قانونی دراین حوزه از سوی مجلس مرتفع شود.
ابوالفضل ابوترابی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به ریزش ساختمان متروپل در آبادان 
بیان کرد: در قانون مدیریت بحران به طور مفصل به سازوکارهای مواجهه با ساختمان های 

ناایمن و بحران آفرین و راهکارهای ایمن سازی آنان پرداخته شده است اما ما امروز با 
یک خلاء قانونی بزرگ مواجه هستیم چراکه برای مقابله با تعارض منافع، قانونی نداریم. 
نه تنها در بحث ساختمان سازی بلکه در حوزه درمانی و اداری نیز با تعارض منافع 

مواجهیم که مشکلات عدیده ای را برای کشور رقم زده است.
وی در ادامه اظهار کرد: ما مشاهده می کنیم که یک فرد مسئول در وزارت علوم 

خودش مدرسه غیر انتفاعی دارد و سپس در این حوزه سیاست گذاری نیز انجام 
می دهد یا شهرداری در پروژه عمرانی ساخت و ساز مشارکت می کند بعد نقش 
ناظر هم دارد. همه این اقدامات پدیده ای به نام تعارض منافع را به وجود آورده 
است. مجلس انقلابی باید یک قانون مترقی برای مقابله با تعارض منافع به تصویب 

برساند.

یک عضو کمیسیون امورداخلی کشور:

مادامی که مسئله تعارض منافع حل نشود متروپل ها تکرار می شود


